
شناسه: 1549439 م الف 1

 شــركت مجتمــع گاز پــارس جنوبــی )پالایشــگاه نهم)فــاز 12(( در نظــر دارد اقــام مــورد نیــاز خــود را با شــرایط ذیــل بصورت برگــزاری مناقصــة عمومی 
دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

بدیهــی اســت کلیــه فرآینــد برگــزاری مناقصــه الکترونیکــی از طریق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت )ســامانه ســتاد( بــه نشــانی: WWW.SETADIRAN.IR انجــام می پذیرد 
وبــه پیشــنهاد هــای خــارج از ســامانه ســتاد هیچگونــه ترتیــب اثــری داده نخواهــد شــد و مناقصــه گــران بایســتی نســبت بــه ثبت نــام در ســامانه ســتاد و دریافــت گواهــی امضــاء الکترونیکی 

اقــدام نماینــد. مناقصــه گــران مــی تواننــد جهــت كســب اطاعــات بیشــتر بــه ســایت: WWW.SPGC.IR مراجعه و یــا بــا شــماره تلفن هــای: 07732313943 تمــاس حاصــل فرمایند.

روابط عمومی شركت مجتمع گاز پارس جنوبی

نوبت اولنوبت اولآگهی فراخوان ارزیابی كیفی مناقصه عمومی دو مرحله ای 

2002097587000089شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران:
0049084شماره تقاضا وR 9/402/20 شماره مناقصه شماره مناقصه و تقاضا:

ROTOR COMPLETE  )ساخت داخل(موضوع و شرح مختصر اقلام درخواستی:
ریال135.000.000.000مبلغ برآوردی مناقصه:

ریال6.750.000.000مبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار:

تضمین شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكی از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره نوع تضمین شركت در فرایند ارجاع كار:
123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران می باشد.

تاریخ های مهم در فرآیند برگزاری مناقصه از طریق سامانه 
ستادایران:

25 / 05 / 1402زمان اولین انتشار آگهی/ارسال به صفحه اعلان عمومی:
05 / 06 / 1402مهلت بارگیری و دریافت اسناد ارزیابی كیفی از سامانه ستادایران:

20 / 06 / 1402مهلت بارگذاری و ارسال پاسخ استعلام و مدارک ارزیابی كیفی در سامانه ستادایران:

پس از ارزیابی كیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی به همراه برنامه زمانی از طریق آخرین مهلت بارگذاری پیشنهادات فنی و مالی در سامانه ستادایران:
سامانه ستاد ارسال می گردد.

استان بوشهر- كنگان- كیلومتر 15 جاده عسلویه- مجتمع گاز پارس جنوبی- پالایشگاه نهم)فاز12(-آدرس مناقصه گذار:
كدپستی: 7539171057 - تلفن : 07732313943

 شرکت ملی گاز ایران
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی 

شناسه: 1545139 م الف 1

 شــركت مهندســی و توســعه گاز ایــران  بــه آدرس تهــران، خیابــان طالقانــی، چهــاراه مفتــح پــاک 200 در نظــر دارد  
تأمیــن خدمــات حراســت ســاختمانهای مرکــزی و انبارهــای خــود  را بــرای مــدت یــک ســال شمســی در مبلــغ حــدود 
یکصــد و هشــتاد و نــه میلیــارد و هشــتصد و پنجــاه و چهــار میلیــون و هفتصــد و چهــل هــزار و ســیصد و پنجــاه و 

شــش ریــال بــا توجــه بــه مــوارد زیــر بــه پیمانــكار واجــد شــرایط واگــذار نمایــد. 
کلیــه شــرکت هــای خدماتــی متقاضــی شــرکت در مناقصــه مــی بایســت دارای گواهینامــه تعییــن صاحیــت معتبــر 

در رشــته خدمــات عمومــی )فعالیــت نگهبانــی(  از وزارت تعــاون ، کار و رفــاه اجتماعــی و ســایر مــوارد منــدرج در متــن کامــل آگهــی باشــند .
کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت)ســتاد( بــه آدرس اینترنتــی: www.setadiran.ir بــا کــد 

فراخــوان: 2002092131000018  انجــام خواهــد پذیرفــت. 
تضمین شركت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ نه میلیارد و چهارصد و نود و دو میلیون و هفتصد و سی و هفت هزار و هیجده ریال می باشد.

مهلت دریافت )دانلود( اسناد استعام ارزیابی کیفی جهت حضور در مناقصه  تاریخ: 1402/05/30می باشد  .
اســناد مناقصــه پــس از انجــام ارزیابــی كیفــی، صرفــا توســط حائزیــن حداقــل امتیــاز لازمــه از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت 

ــل دریافــت می باشــد.  )ســتاد( قاب
گشــایش پیشــنهادات مالــی پــس از بارگــذاری  پیشــنهادات در ســامانه ســتاد بــا حضــور نماینــده مناقصه گــران در كمیســیون مناقصــات انجام 

ــد گردید. خواه
ــه درگاه  ــا ورود ب ــاس و ب ــن:  81313052 – 81313542 -021 تم ــماره تلف ــا ش ــد ب ــتر می توانن ــات بیش ــب اطاع ــت كس ــدان جه عاقمن

ــد.  ــت نماین ــی را روی ــل آگه ــن كام ــی: WWW.NIGCENG.IR  مت اینترنت

روابط عمومی شركت مهندسی و توسعه گاز ایران

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای

شرکت مهندسی و توسعه 
گاز ایران

شناسه: 1547849 م الف 1998

)تامین تجهیزات یدکی دستگاه های ذخیره سازی و مراکز داده دولت الکترونیک(
به شماره مناقصه  1402/5

شماره مناقصه در سامانه ستاد)2002001011000005(
ــی  ــا  ارزیاب ــان ب ــی همزم ــه عموم ــر دارد مناقص ــران در نظ ــات ای ــاوری اطاع ــازمان فن س
ــز  ــازی و مراک ــره س ــای ذخی ــتگاه ه ــی دس ــزات یدک ــن تجهی ــه ای )تامی ــک مرحل ــی  ی کیف
ــه شــماره مناقصــه 1402/5 و شــماره مناقصــه درســامانه ســتاد  ــت الکترونیک(ب داده دول

)2002001011000005( را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( برگــزار نمایــد. کلیــه مراحــل 
برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکت هــا از طریــق درگاه ســامانه 
ــه آدرس: www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد. لازم اســت مناقصــه  ــت )ســتاد( ب ــدارکات الکترونیکــی دول ت
گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکی را 
جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. تاریــخ انتشــار فراخــوان در ســامانه ســتاد تاریــخ 1402/05/24می باشــد. 

مهلت زمانی دریافت  اسناد مناقصه از سایت: ساعت: 18:00 روز یکشنبه تاریخ: 1402/05/29
مهلت زمانی ارسال پیشنهاد: ساعت 18:00 روز یکشنبه تاریخ: 1402/06/12 

ــخ  ــح روز ســه شــنبه تاری ــه منظــور شــفاف ســازی اســناد مناقصــه: ســاعت 10:00 صب جلســه پرســش و پاســخ ب
ــردد. ــی گ ــزار م ــات برگ ــالن جلس ــه 6، س ــل و در طبق ــل آدرس ذی 1402/06/07 در مح

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت10:00صبح روز دو شنبه  تاریخ:  1402/06/13
ــه  اطاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه و ارائ
پاکــت الــف )ضمانتنامــه شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار(: آدرس: خیابــان شــریعتی نرســیده بــه پــل ســیدخندان 
ورودی شماره21ســازمان فنــاوری اطاعــات ایــران طبقــه دوم اتــاق 211 و تلفــن: 88113290 - تلفــن همــکاران 

ــی: 88115655 فن
اطاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: 021-41934 

دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات )سازمان فناوری اطلاعات ایران(

نوبت اولنوبت اولآگهی فراخوان  مناقصه عمومی همزمان با  ارزیابی كیفی  یک مرحله ای 

 وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات 
)سازمان فناوری اطاعات ایران(

شناسه: 1549184 م الف 1

کارفرما: اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 
ــان والفجــر 2 - نرســیده بــه پــل میثــم -اداره کل راهــداری و حمــل ونقــل  آدرس: ارومیــه - خیاب

جــاده ای اســتان آذربایجــان غربــی 

 پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه می توانند در این مناقصه شرکت نمایند. 
پیمانــکاران دارای رتبــه حداقــل 5 راه و ترابــری  دارای تاییــد صاحیــت ایمنــی پیمانــکاری HSE )اشــخاص حقوقــی(  از وزارت تعــاون کار 

و رفــاه اجتماعی)یا اداره کل اســتانی(
1( تحویــل )فــروش( اســناد مناقصــه از تاریــخ 1402/05/24  تــا تاریــخ  1402/05/29 مــی باشــد . فقــط از طریــق ســامانه تــدارکات 

)www.setadiran.ir ( :ــه آدرس ــت ب الکترونیکــی دول
2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 10:00 روزچهارشنبه مورخ:  1402/06/08

3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روز پنجشنبه ساعت 00: 08 مورخ:  1402/06/09

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی

آگهی تجدید مناقصات 

تضمینبرآورد اولیه شماره فراخواننام پروژهردیف

5.840.905.950   44116.818.119.000-م -02بهسازی و آسفالت راه روستایی الند  خوی )به طول 6 كیلومتر تا ابتدای پل قزل آغل(1

 جمهوری اسامی ایران
 وزارت راه و شهرسازی

 سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان آذربایجان غربی 

گزارش ویژه

معــاون رئیــس جمهــور در امور زنــان و خانــواده گفت: 
مشارکت زنان در مدیریت کلان کشور باید افزایش یابد.

مســئولان جمهــوری اســلامی طــوری از واژه بایــد 
اســتفاده می کننــد کــه گویا خودشــان اوپوزیســیون 
هســتند و حکومت مثلا دســت نظام پهلوی است. 
آنها متوجه نیســتند که تکرار هزاران باره یک شعار 
نتیجــه ای جز از میان رفتن حرمت آن شــعار و بی 

اعتمادی بیشتر مردم ندارد.
۴۴ ســال از انقلاب اسلامی می گذرد و در این مدت 
بیــش از ۴۴۰۰ بــار همیــن جملــه خانــم خزعلــی 
توســط انواع و اقســام مسئولان تکرار شــده و نهایتا 
کار بــه جایی رســیده کــه بزرگترین چالــش امنیتی 
ســال های اخیــر جمهــوری اســلامی توســط زنــان 

صورت بندی شد.
معــاون رئیس جمهور درحالی از ضرورت افزایش 
مشــارکت خانمهــا می گوینــد کــه در حــوزه علمیه 
همچنان بخــش بزرگی از روحانیــون معتقدند که 
زن باید پشــت پســتو باشــد و چه معنــا دارد زن در 
بانــک کار کند یا مهنــدس شــود؟!بنابراین معلوم 

نیست روی سخن خانم خزعلی با کیست؟

انســیه خزعلــی اینحرفهــا را در نشســت فصلــی با 
بانوان نماینده مجلس شورای اسلامی که در محل 
این معاونت تشــکیل شــد بیان کرده و می گوید: با 
توجــه بــه مطالبه رهبــر معظم انقلاب، مشــارکت 
زنان در مدیریت کلان کشــور بایــد افزایش یابد که 
شایســته اســت این مطلب مهــم در برنامه هفتم 

توسعه گنجانده شود.
جالب اســت که معــاون رئیس جمهــور نمی داند 
برنامــه هفتم تقریبا کارش تمام شــده و اگر قرار به 
چنیــن کاری بود باید دو ســال قبل برایــش برنامه 

ریزی میشــد، نه اینکه روغن ریخته را نذر امامزاده 
کــرد. ضمــن اینکه بــرای افزایــش مشــارکت زنان 
مطلقا نیازی به برنامه هفتم توسعه نیست، چون 
هیــچ قانونــی در کشــور زنــان را از مشــترکت منــع 
نمی کند کــه حالا بخواهیم در برنامه هفتم برایش 

چاره اندیشی کنیم.
ایرانی ها به درســتی فهمیده اند که هرگاه مسئولی 
از قیــد باید اســتفاده می کند، یعنی بایــد قید آن را 
زد. شاید به جرأت بتوان گفت هیچ واژه ای در میان 

ایرانیان منفورتر از همین واژه  »باید« نیست

در حاشیه اظهارات اخیر معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده؛  

ایرانیان از واژه »باید« بیزارند 
جمله 

سرویس سیاسی

JOMLEH
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صفحه 01

  حیف که جنین
توان اعتراض ندارد!
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02  جمـــلـه گزارش می دهد که چگونه خوراک و مسکن 
بخش بزرگی از درآمد ایرانیان را می بلعد؛  

 خالی شدن سبد خانوار
 از تفریح ، آموزش و بهداشت

 تحلیل جمـــلـه از حمله »حداد عادل« به »جبهه پایداری« 
با اسم  رمز مقابله با »جریان تحریف«؛  

جنگ داخلی اصولگراها
JOMLEH

JOMLEH

JOMLEH

JOMLEH

تکلیف مافیای برنج مشخص شود
انتقاد شدید رئیس فراکسیون نمایندگان استان های گلستان ، مازندران و گیلان به واردات بی رویه برنج و چای و تاخیر دولت در پرداخت مطالبات گندمکاران

صفحه 02تحصن نمایندگان استان های شمالی در جایگاه هیئت رئیسه مجلس با وساطت دکتر قالیبافتحصن نمایندگان استان های شمالی در جایگاه هیئت رئیسه مجلس با وساطت دکتر قالیباف

صفحه 04

 نگاهی به شائبه ممنوع شدن
واردات کیت های غربالگری

در حاشیه اظهارات اخیر معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده؛  

ایرانیان از واژه باید بیزارند 



تحلیل »جمله« از حمله »حداد عادل« به »جبهه پایداری« با اسم رمز مقابله با »جریان تحریف«؛ 
معاون سیاسی وزیر کشور 

منصوب شد
       معاون سیاســی وزیر و رئیس ســتاد انتخابات کشور با 
حکــم احمــد وحیــدی وزیــر کشــور منصــوب شــد.به 
گــزارش ایســنا به نقــل از مرکــز اطلاع رســانی وزارت 
کشــور، احمدی وحیدی با تشکر و تقدیر از تلاش ها و 
خدمــات محمدرضــا غلامرضــا، طــی حکمــی »ســیدمحمدتقی 
شــاهچراغی« اســتاندار قم را به عنوان معاون سیاسی وزیر کشور و 
رئیس ستاد انتخابات منصوب کرد.محمدتقی شاهچراغی، متولد  
۱۳۴۰ شهرســتان قــم، دوازدهم آبــان ۱۴۰۰ از هیــات وزیران دولت 

سیزدهم به عنوان استاندار قم رأی اعتماد گرفت.

رسانه سعودی:
 امیرعبداللهیان اواخر هفته 

به ریاض می رود
       رســانه ســعودی بــه نقــل از منابع مطلع از ســفر وزیر 

خارجه ایران به عربستان در اواخر هفته خبر داد.
به گزارش ایســنا، روزنامه الشــرق الاوســط بــه نقل از 
منابــع مطلع اعــلام کرد که حســین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران اواخر هفته جاری ســفر به ریاض خواهد داشــت 
و با فیصل بن فرحان، همتای ســعودی خود دیدار و رایزنی خواهد 
کرد.ایــن منابع اعلام کردند که ســفر امیرعبداللهیان به عربســتان 
یک روزه خواهد بود.حســین امیرعبداللهیان اخیرا بااشــاره به روند 
گســترش روابط دو کشــور ایران و عربســتان و با ارائه توضیحاتی در 
ارتباط با چگونگی آغاز به کار فعالیت ســفارتخانه های دو کشــور در 
تهران و ریاض و اســتقرار ســفرا تصریــح کرد: در جریان ســفری که 
در آینــده نزدیــک بــه ریاض خواهم داشــت ســفیر جدید ایــران در 
ریــاض نیز همــراه من خواهد بــود و ماموریت خود در عربســتان را 
آغاز می کند.وی ادامه داد: ســفیر عربســتان در تهــران نیز به زودی 

فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.

 سازمان ملل حمله تروریستی 
در شاهچراغ را محکوم کرد

       ســخنگوی دبیرکل ســازمان ملل حمله تروریستی به 
حرم شــاهچراغ در شــیراز را محکوم و با ملت ایران و 

خانواده های قربانیان این حادثه ابراز همدردی کرد.
اســتفان دوجاریــک، ســخنگوی  ایســنا،  گــزارش  بــه 
دبیــرکل ســازمان ملل در یک نشســت خبری در پاســخ به ســوالی 
دربــاره حملــه تروریســتی روز یک شــنبه به حــرم شــاهچراغ اظهار 
داشت: دبیرکل سازمان ملل حمله تروریستی روز ۱۳ اوت در شیراز 
را به شــدت محکوم می کنــد و همان طور که می دانیــد این، دومین 
حمله در ۱۰ ماه گذشــته بــه این مکان مذهبی اســت. بنابر گزارش 
وب ســایت رســمی ســازمان ملــل، دوجاریــک افــزود: اقداماتی که 
مکان های مذهبی و عبادتگاه ها را هدف قرار می دهد، منفور بوده و 
دبیرکل نیز بر لزوم محاکمه عاملان این جنایت علیه غیرنظامیانی 
که از حق خود برای انجام آزادانه اعمال مذهبی استفاده می کنند، 
تاکیــد می کند.وی همچنیــن گفت که دبیر کل ســازمان ملل متحد 
عمیق ترین تسلیت خود را به خانواده های داغدار و ملت جمهوری 
اســلامی ایران اعلام می کند و برای مجروحان آرزوی شفای عاجل 
دارد.بــه گــزارش ایســنا، پیتر اســتانو، ســخنگوی مســئول سیاســت 
خارجی اتحادیه اروپا نیز در پیامی در صفحه شخصی خود در شبکه 
اجتماعی ایکس )توییتر سابق( نوشت: اتحادیه اروپا قویا حمله روز 
یکشــنبه به تروریســتی حــرم مطهر شــاهچراغ در شــیراز را محکوم 
می کنــد. ایــن نمونــه دیگری از مــورد هــدف قرارگیری شــهروندان 
بی گناه توســط تروریست ها است. اتحادیه اروپا به خانواده قربانیان 

تسلیت می گوید.

سایت حسن روحانی انتقاد کرد؛
 تحریف اظهارات سخنگوی 
 قوه قضائیه درباره احتمال 

تشکیل پرونده برای روحانی
       ســایت حســن روحانــی نوشــت: در نشســت خبــری 
ســخنگوی قوه  قضائیه، خبرنگاری از او سؤالی درباره 
تشــکیل پرونــده بــرای دکتر حســن روحانــی پیرامون 
عملکرد رئیس جمهور ســابق در حوزه بــورس و بازار 
ارز پرســید.به گــزارش انتخــاب، ســایت حســن روحانــی در ادامــه 
نوشــت: مســعود ستایشــی پاســخ داد:  »با توجه به اینکه ایشــان در 
کســوت روحانیــت قــرار دارد، چنانچــه پرونــده ای هم برای ایشــان 
تشکیل شده باشد یا پرونده هایی که اشاره می فرمایید تشکیل شده، 
در مرجعــی تحت عنوان دادســتانی ویژه روحانیت بــا حفظ حوزه 
قضایی مربوطه تشــکیل شــده، صرف نظر از صحت و سقم قضیه، 
مرجــع مــورد نظر باید پاســخگوی مطالبه شــما باشــد. اگــر نکته یا 
مطلبی دارید بایســتی از مرجع صالح استعلام کنید، آنها در مقام 
اظهارنظر نســبت به موضوع هســتند.«با وجود این پاسخ شفاف و 
انتشــار فیلم آن، برخی رســانه های خاص اظهارات ســخنگوی قوه 
قضائیــه را به »تشــکیل پرونده برای حســن روحانــی« تغییر داده و 
قید »چنانچه پرونده ای تشکیل شده« را به »تشکیل پرونده« تبدیل 
کرده و به نقل از او خبر مطلوب خود را منتشــر کردند.برداشــتی که 
در تناقض آشکار با اظهارات سخنگوی قوه قضائیه است که ضمن 
ابراز بی اطلاعی، هرگونه پاســخ درباره این موضوع را به دادســتانی 

ویژه روحانیت ارجاع داده است.

معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه کربلا 
خبر داد؛

شهادت یک بسیجی براثر زیرگرفتن 
توسط یک خودروی مشکوک

       سرهنگ علی ابراهیمی گتابی معاون روابط عمومی و 
تبلیغات سپاه کربلا ظهر سه شنبه در گفتگو با خبرنگاران 
ضمن تســلیت ایــام عــزاداری از عــروج شــهادت گونه 
بســیجی حافظ امنیت »حامد لزر غلامی« اهل شیرود 
تنکابــن خبــر داد و گفــت: بامداد امروز ســه شــنبه ۲۴ مردادمــاه برادر 
بسیجی حامد لزر غلامی از بسیجیان حوزه امام علی )ع( شهر شیرود 
در قالب تور ایست و بازرسی که با مجوز شورای تأمین شهرستان انجام 
شــده بود و در برای تأمین امنیت مردم، بوسیله یک خودروی سواری 
مشکوک زیر گرفته شد که به دلیل شدت جراحات وارده دعوت حق را 
لبیــک گفت.بــه گــزارش مهر، مســئول روابــط عمومی ســپاه کربلا به 
تشریح این حادثه پرداخت و افزود: این حادثه در مقابل امامزاده سید 
حسین )ع( شیرود اتفاق افتاد و برادر بسیجی مدافع امنیت حامد لرز 
غلامــی پــس از اعلام ایســت به خــودروی مشــکوک و علائم هشــدار 
دهنــده، توســط این خودرو زیر گرفته و دچار مصدومیت شــدید شــد.
سرهنگ ابراهیمی گتابی اضافه کرد: عوامل اورژانس منطقه فوری وی 
را به بیمارستان شهید رجایی تنکابن منتقل کردند اما به دلیل شدت 
جراحات وارده در بیمارستان جان باخت.سخنگوی سپاه کربلا تصریح 
کــرد: بلافاصله پــس از وقوع حادثــه، ضارب توســط نیروهای امنیتی 

دستگیر و برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد.

سیاست 02J O M L E H N E W S P A P E R

Politics

خبــــــردولت

رئیس قوه قضاییه در جلسه ستاد حقوق بشر:

 رعایت حقوق انسان ها را 
وظیفه شرعی، قانونی و اخلاقی 

خود می دانیم
جلســه ستاد حقوق بشر جمهوری اســلامی ایران به ریاست حجت الاسلام 

والمسلمین محسنی اژه ای برگزار شد.
بــه گــزارش مرکز رســانه قــوه قضائیــه، در ایــن جلســه، »احمدیان« دبیر شــورای 
عالــی امنیــت ملــی، حجت الاســلام »موحدی آزاد« دادســتان کل کشــور، ســردار 
»کاظمــی« رئیــس ســازمان اطلاعــات ســپاه، »غریب آبــادی« دبیر ســتاد حقوق 
بشــر، »رحیمــی« وزیــر دادگســتری، ســردار »رادان« فرمانده کل انتظامی کشــور، 
»خداییان« رئیس سازمان بازرسی کل کشور، »جبلی« رئیس سازمان صداوسیما، 
»خزعلی« معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور، »محمدی« رئیس ســازمان 
زندان ها، »جلال زاده« رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس، 
»»مهدی پور« معاون مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
»کدخدایــی« و »امیــن زاده« بــه عنــوان حقوقــدان و تعــدادی دیگــری از اعضای 
ســتاد حقوق بشــر حضور داشتند.دســتور کار این جلسه ســتاد حقوق بشر، بررسی 
و تصویــب برنامه هــای اقــدام جمهــوری اســلامی ایــران در حــوزه حقوق بشــر در 
عرصه هــای داخلی و بین المللــی بود که کلیات آن ذیل ۸ محور به تصویب اعضا 

رسید و مقرر شد که جزئیات آن در دبیرخانه ستاد حقوق بشر نهایی شود.
حجت الاسلام محسنی اژه ای رئیس ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران طی 
سخنانی در این جلسه با اشاره به استفاده ابزاری و سیاسی غربی ها از مقوله حقوق 
بشــر و اتخاذ رویکرد تبعیض آمیز و دوگانه پیرامون موضوعات و مصادیق حقوق 
بشری از جانب آنها، اظهار کرد: غربی ها بر مبنای تفاسیری که از حقوق بشر ارائه 
می دهنــد، پیرامــون موضوعــات و مقولات مختلــف، جوامع مســتقل و باهویت را 
متهم به نقض حقوق بشــر می کنند و از این رهگذر تضییقات و سخت گیری هایی 
را علیــه آن جوامــع روا می دارند؛ برای خنثی ســازی و یا کم اثر کردن این سیاســت 
اتخــاذی غربی هــا علاوه بر پاســخگویی نســبت به اتهامــات وارده، ضــرورت دارد 
در مقــام مطالبه گــری ظاهر شــویم و رویکــردی آفنــدی و تهاجمی اتخــاذ کنیم و 

تعاملات خود را با سایر جوامع مستقل و باهویت، در این راستا توسعه دهیم.
نْثی  وَ 

ُ
َیُّهَا النَّاسُ إنَِّا خَلَقْناکُمْ مِنْ ذَکَرٍ وَ أ

رئیس قوه قضاییه ضمن اشاره به آیه »یا أ
 عَلیمٌ خَبیرٌ«، 

َ
تْقاکُمْ إِنَّ اللَّ

َ
کْرَمَکُمْ عِنْدَ اللَِّ أ

َ
جَعَلْناکُمْ شُعُوباً وَ قَبائِلَ لِتَعارَفُوا إِنَّ أ

بــه تبیین و تشــریح مقوله غنی بودن موازین اســلامی و مندرجات قانون اساســی 
و قوانیــن موضوعــه حاکــم در نظــام جمهــوری اســلامی از حیــث رعایــت حقوق 
انســان ها، پرداخت و گفت: ما در نظام جمهوری اسلامی، رعایت حقوق انسان ها 
را وظیفه شــرعی و قانونی و اخلاقی خــود تلقی می کنیم؛ در هیچ مکتبی به اندازه 
مکتب متعالی اسلام برای کرامت انسان ها و رعایت حقوق اجتماعی آنها، قانون 
و دســتور وضع نشــده اســت؛ طبیعتاً در نظام جمهوری اســلامی نیز که بر موازین 

دینی ابتناء دارد، رعایت حقوق انسان ها، سرلوحه امور است.
محســنی اژه ای در همین راســتا تصریح کرد: علی رغم غنی و پرمایه بودن مبانی 
حقــوق بشــر در اســلام و قانون اساســی و قوانین موضوعــه که این توانایــی را برای 
مطالبه گری از غربی ها به ما می دهد، اما مع الأســف در داخل و خارج به درســتی 
و جامعیــت نســبت بــه تبییــن مفاهیــم و اقدامــات حقــوق بشــری خــود اهتمام 
نداشــته ایم؛ باید این نقیصه برطرف شــود؛ ما باید به اثبات برســانیم که در مقوله 
حقــوق بشــر و مصادیق مترتــب بــه آن از جمله حقوق زنــان، داعیه دار هســتیم.
رئیــس قــوه قضاییه در جریان این جلســه، ضمــن ارائه توضیحاتــی در باب نحوه 
بررســی و تصویب برنامه های اقدام جمهوری اســلامی ایران در حوزه حقوق بشر 
در عرصه های داخلی و بین المللی، گفت: اهتمام ما باید معطوف به آن باشد که 
به تمامی مصوبات بویژه مصوباتی که در حوزه استیفای حقوق و مطالبات مردم 

است، به طور کامل و مستوفا جامه عمل بپوشانیم.
غریب آبادی دبیر ســتاد حقوق بشــر جمهوری اســلامی ایران در رابطه با تصویب 
کلیات برنامه های اقدام جمهوری اسلامی ایران در حوزه حقوق بشر در عرصه های 
داخلــی و بین المللی، اظهار کرد: برنامه هــای اجرایی در حوزه هایی مانند »پایش 
وضعیــت حقوق بشــر در داخل و خارج از کشــور«، »مطالبه گــری در حوزه حقوق 
بشــر«، »پاسخگو نمودن و مســئولیت پذیر کردن متولیان و دستگاه های اجرایی در 
قبال حقوق مردم«، »شناسایی آسیب های حقوق بشری در دستگاه های اجرایی و 
تلاش در جهت رفع آنها« و »تبیین سیاست های حقوق بشری جمهوری اسلامی 
ایــران«، بــه تفصیــل در چهارچــوب دبیرخانه ســتاد حقوق بشــر بررســی و نهایی 
خواهد شــد.وی با اشــاره به تاکیدات اعضای ستاد حقوق بشر در رابطه با ضرورت 
توجه ویژه به حقوق مردم برابر موازین اسلامی، قانون اساسی و قوانین موضوعه 
توســط تمامی دســتگاه های اجرایــی، بیان داشــت: جزئیات این موضوع از ســوی 

دبیرخانه ستاد حقوق بشر به تمام دستگاه های اجرایی اعلام خواهد شد.

اخبــار

جنگ داخلی اصولگراها

َّه "سیدعلی خامنه  ای" به ریاست جمهوری ایران )1364 ش( امروز در تقویم: اولین فرار "محمدرضا پهلوی" چند روز پیش از كودتای آمریكایی 28 مرداد )1332 ش( l عملیات كوچک عاشورای 3 در مهران توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی )1364ش( l انتخاب دوباره حضرت آیت  الل

سخنگوی دولت:

 تبادل زندانیان یا آزادسازی منابع بلوکه شده
ارتباط مستقیم با مذاکرات برجام ندارند

   چهارشنبه   25مرداد ١٤02   29 محرم ١٤٤5قمری   ١6 آگوست 2023  سال هفتم    شماره ١586

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در ابتدای نشست خبری هفتگی با نمایندگان 
رســانه ها با تسلیت حمله تروریستی به حرم شاهچراغ در شــیراز، اظهار کرد: بزودی 
شاهد افتتاح آخرین فاز پارس جنوبی یعنی فاز ۱۱ خواهیم بود که بعد از سال ها و به 

دست و توان نخبگان ایرانی شکل گرفت.
بــه گــزارش ایســنا، ســخنگوی دولت همچنین با اشــاره بــه وضعیت پرونــده حمله 
تروریستی به حرم شاهچراغ تاکید کرد: علاوه بر اینکه مجموعه های امنیتی و قضایی 
با تحقیقات و اقدامات کلیه عوامل این جنایت را دستگیر و به سزای خود می رسانند؛ 
دولت های حامی و میزبان گروه های تروریستی نیز در این جنایت مسئولیت مشترک 
دارنــد و از مراجع بین المللی پیگیری حقوقی برای رســیدگی به اعمــال آن ها انجام 

خواهد شد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره موضع دولت در مقابل طرح موضوعاتی مثل صادرات 
نفــت در برابــر دریافــت غــذا، تصریح کرد: مــا کشــور بزرگی هســتیم و ظرفیت های 
بیشــماری داریم، با بیش از صد کشــور هم مراودات تجاری و بازرگانی داریم. اساســاً 
طرح موضوعاتی مثل نفت در برابر غذا در قبال کشــور ما موضوعیت ندارد. عده ای 
ناراحت شدند اما افتخارات و موفقیت های مردم و دولت که دستاوردهای ملی است 
را نباید سیاســی تحلیل کرد.بهــادری جهرمی یادآور شــد: بازگرداندن همه پول های 
ملــی بدون هیچگونه عقب نشــینی از مواضع اصولی دولت یک موفقیت اســت. آیا 
رکورد تجارت خارجی ۱۱۲ میلیارد دلاری کشور نتیجه نفت در برابر غذاست؟ آیا رشد 
صنعت و ماشــین آلات، نفت در برابر غذاســت؟ آیا جذب سرمایه گذاری خارجی با 
رشــد دو برابری میزان ســرمایه گذاری در دوره زمانی دولت سیزدهم نسبت به مدت 

مشابه قبل از آن، نفت در برابر غذا است؟
سخنگوی دولت یادآور شد: براساس آمار در زمینه سرمایه گذاری ماشین آلات و بخش 
ســاختمان روند دهه ۹۰ تغییر یافت و در ســال ۱۴۰۱ با حدود ۶.۷ رشد سرمایه گذاری 
مواجه بودیم که از این عدد ۱۵.۳ افزایش رشد تشکیل سرمایه ثابت در ماشین آلات 
و ۱.۲ درصد در حوزه ساختمان بوده است؛ اینها نفت در برابر غذا است؟دبیر هیئت 
دولت تاکید کرد: البته در یک دوره ای با ســازوکار اینســتکس، نفت در برابر غذا دنبال 

می شد که هیچ خروجی هم نداشت.
ســخنگوی دولــت دربــاره پیگیری حقابــه هیرمند اظهار کــرد: حکومت افغانســتان 
ادعــا داشــت کــه کم آبی مانع از این شــده کــه حقابه هیرمنــد را بدهند. پــس از تذکر 
رئیــس جمهــور بالاخــره حکومــت افغانســتان پذیرفــت کــه هیئــت فنــی ایــران به 
افغانســتان ســفر کنــد. بــرای دریافــت حقابــه ایــران وضعیــت رودخانــه هیرمند و 
ایســتگاه آب ســنجی دهــراوود توســط هیــات فنــی اعزامــی کشــورمان بازدید شــد و 
اندازه گیری مشــترک از جریان آب در محل ایســتگاه»دهراوود« توســط کارشناســان 

 دو طــرف صــورت گرفــت و در  خصــوص انــدازه گیــری مجــدد در مــاه هــای آتــی 
تفاهم بعمل آمد.بهادری جهرمی افزود: دولت البته حل مشکل کم آبی سیستان را 
متوقف به مذاکرات دیپلماتیک برای حقابه هیرمند نمی کند و از طرق دیگر از جمله 
اجرای طرح های آبرسانی، انتقال آب از دریای عمان و راه اندازی آب شیرین کن ها نیز 

حل این مشکل را پیگیری می کند.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشــی درباره سلامت برگزاری کنکور سراسری، تاکید 
کرد: تلاش ما این اســت که نهایت عدالت آموزشی برای همه دانش آموزان محقق 
شــود و آینده علمی و شــغلی و حتی خانوادگی افراد با یک آزمون تســتی دو ســاعته 
تعیین نشود.وی یادآور شد: البته امروز کنکور آن مفهوم سابق خود را اکنون از دست 
داده و تقریباً همه شرکت.کنندگان آزمون های سراسری در دانشگاه پذیرفته می شوند و 
رقابت اصلی اکنون در خصوص رشته های پرطرفدار و دانشگاه های برتر است.بهادری 
جهرمی ادامه داد: ارزیابی علمی دانش آموزان در دوران تحصیل مدرسه، تأثیردادن 
معــدل آزمون های نهایی، دومرحله ای شــدن کنکور سراســری، برخــورد با متقلبان 
کنکور، برگزاری کلاس های و دوره های آموزشی رایگان در مناطق محروم و رسانه ملی 

از جمله اقدامات مهمی است که در همین مسیر از سوی دولت دنبال می شود.
وی در پاسخ به این پرسش که تبادل زندانیان با آمریکا می تواند مقدمه ای بر احیای 
برجام باشد، اظهار کرد: موضوع تبادل زندانیان یا آزادسازی منابع بلوکه شده، ارتباط 
مستقیم با مذاکرات برجام و رفع تحریم های غیرقانونی ندارند. طبیعتاً موضوعات 
بین المللی برهم تاثیر و تاثر خواهند داشت ولی ارتباط مستقیمی باهم ندارند. مسیر 
مذاکــرات بــه صورت مجزا پیش مــی رود و اقدامات دیپلماتیــک دولت همچنان در 
دســتور کار اســت و دولت تحریم های ظالمانه را برخلاف منافع ملی، حقوق ملت و 

توافقات گذشته می داند و اصرار دارد این تحریم ها برطرف شود.
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرســش ایســنا درباره اینکــه تحلیل دولــت از پذیرش 
تبــادل زندانیــان از ســوی آمریــکا بعــد از یک ســال وقفــه و در آســتانه حوادث ســال 
گذشــته چیســت، اظهــار کــرد: طبیعتــاً مقــداری واقع نگرتــر شــدند و یک مقــداری 
واقعیت مردم ایران را دیدند. ان شــاءالل که توهماتشــان همینطور کاهش پیدا کند. 
امیدواریــم درس عبرتــی هم برای کســانی باشــد که توهماتــی را درباره مــردم ایران 
دارند.بهادری جهرمی در پاســخ به پرسشــی درباره حضور وزارتخانه ها در انتخابات 
مجلــس تاکیــد کــرد: دولــت مجــری انتخابــات و موضــع شــخص رئیس جمهوری 
و دولــت در حــوزه انتخابــات روشــن اســت. حمایــت از مشــارکت پرشــور مــردم و 
حفــظ ســلامت  انتخابات کــه مشــابه همین  مضامیــن در بخشــنامه ای کــه معاون 
 سیاســی وقت وزارت کشــور ابلاغ کرد، درج شــده بود و بعضــاً نمایندگان گلایه هایی 

هم داشتند.

در  را  قــوه  ســه  اصولگراهــا  کــه  بــار  نخســتین 
دســت گرفتند ســال ۸4 و بــا پیــروزی »محمود 
احمدی نژاد« در ۳ تیر بر »مرحوم آیت الل اکبر 
هاشــمی رفســنجانی« اتفاق  افتاد که حاکمیت 
یک دســت مــورد نظــر ایــن طیــف مدعــی رقم 
خــورد و مجلــس هفتــم به ریاســت »غلامعلی 
حــداد عادل«، قوه قضاییه به ریاســت »مرحوم 
آیــت الل هاشــمی شــاهرودی« و دولت نهم به 
ریاســت »محمود احمدی نژاد« همه در دســت 
اصولگرایان افتاده بود اما نتیجه این یک دستی 
نه پیشــرفت و توسعه کشور و رســیدن به »ژاپن 
اســلامی«، که انشــعابی بزرگ بود، انشعابی که 
موجب شــد راه و مســیر »محموداحمدی نژاد« 
و بخشــی از دوســتانش از دوستان ســابق خود و 
حتــی مکتبــی که آیــت الل مصباح یــزدی بر آن 
تأکید داشت، جدا شود و در نهایت اصولگرایان 

شکست بدی در حکمرانی خوردند. 
ایــن انشــعاب در بدنــه اصولگرایان نیز توســعه 
یافــت به شــکلی کــه امــروز شــاهد جریانــی در 
اصولگرایــان هســتیم به نــام »جبهــه پایداری« 
و  نامــدار  اصولگرایــان  بزرگــی  و  صــدارت  کــه 
چشــم  نمی شناســد،  رســمیت  بــه  را  باســابقه 
دیدن اصولگرایانی چون »محمدباقر قالیباف« 
را نــدارد، احتمــالًا در پــس پــرده بــا »محمــود 
احمدی نــژاد« طــرح و پلان مشــخصی را دنبال 
انتخابــات  ازجملــه  انتخابات هــا  در  و  می کنــد 
جمعه ۱۱ اســفند نیز لیستی جداگانه می دهد تا 
بتواند رفته رفته اصولگرایان ســنتی و نامدار را با 

چهره های جدید و جوان خود کنار بزند. 
اصولگرایان ســنتی هــم البته خطر را احســاس 
کردنــد و متوجه هســتند کــه اگر جبهــه پایداری 
که هم اکنــون نفوذ خوبی بر دولــت دارد، بتواند 
اکثریــت مجلــس بعدی را هم در دســت بگیرد 
کرســی ریاســت مجلــس را بــرای »محمدباقــر 

قالیباف« باقی نخواهد گذاشت.  
در تحلیل سیاســی صفحه دو روزنامه »جمله« 
مــورخ ۱6 مرداد نوشــتیم کــه انتخابات مجلس 
بعــدی، رقابــت جــدی بیــن جبهــه پایــداری و 
اصولگرایــانِ شــورای مرکــزی ائتــلاف نیروهای 
انقلاب اســلامی اســت و امروز که پیش ثبت نام 
تمام و روشــن شــد کــه بزرگانی که صف شــان از 

اصولگرایان جدا شده و همچنین اصلاح طلبان 
وارد گــود انتخابــات نشــدند، پیش بینــی ما هم 
قطعیت پیدا کرد و باید شاهد رقابت تندی بین 

این دو جریان باشیم.
جبهــه  طــرف  از  کــه  هــم  بــزرگ  اصولگرایــان 
پایــداری که خیلــی ملتزم به بــازی جوانمردانه 
در انتخابات نیستند-همان گونه که اصولگرایان 
ســنتی در رقابــت بــا رقیــب کهنــه خــود یعنــی 
اصلاح طلبان قواعد بازی جوانمردانه را رعایت 
می کننــد  خطــر  احســاس  نمی کردند-امــروز 
و می داننــد مصــاف ۱۱ اســفند مصافــی دشــوار 
خواهــد بــود بــه همیــن دلیــل دســت بــه دامن 

»حداد عادل« شدند.    

غلامعلی حدادعادل در جلســه شورای مرکزی 
آغــاز  بــه  اســلامی،  انقــلاب  نیروهــای  ائتــلاف 
انتخابــات  کاندیداهــای  پیش ثبت نــام  رونــد 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی اشاره 
کــرد و گفــت: موضع گیــری بــه هنــگام شــورای 
ائتــلاف به عنــوان اولیــن تشــکیلات سیاســی که 
نخبگان و شایســتگان را برای این حضور دعوت 
کــرد و فراخــوان ثبت نام داد الگویی برای ســایر 

جریانات سیاسی است. 
وی بــا بیــان وجــوه متمایــز اهمیــت انتخابــات 
مجلــس نســبت بــه گذشــته، اظهــار کــرد: ســه 
رکن اساســی عقلانیــت، عدالــت و معنویت که 
به عنــوان اصــول انقلابی گــری مورد توجــه امام 
راحل و رهبری انقلاب است نشان دهنده تفاوت 
ایــن انتخابــات بــا دوره هــای گذشــته محســوب 

می شود.
رییس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
بــا اشــاره بــه این کــه شــورای ائتــلاف و نیروهای 
جبهه انقلاب باید تا زمان انتخابات تمام تلاش 
خــود را برای تبلیــغ و ترویج این ســه گانه به کار 
بگیرنــد، از بی اخلاقی هــای سیاســی بــا ادبیــات 
انقلابی گــری انتقــاد کرد و گفــت: نباید بگذاریم 
کــه »جریــان تحریف« تحــت پوشــش و ادبیات 
جبهــه  از  نادرســتی  ذهنیت ســازی  انقلابــی، 
انقــلاب در اذهــان عمومــی مــردم ایجــاد کند و 
انقلابی ها را در مســائل سیاســی فاقد عقلانیت 
و اخــلاق معرفی کننــد و با ذبح مســائل کلان و 
ملی به پای منافع شــخصی و حزبی، رفتارهای 

سهم خواهانه از خود نشان دهند.
اشــاره حداد عادل به »جریــان تحریف«، همان 
جبهــه پایداری اســت و تلاش دارد ایــن جریان 

سیاســیِ ســابقاً اصولگرا را به جریــان انحرافی و 
نزدیــکان و یــاران وفــادار محمــود احمدی نژاد 
معرفــی کنــد و با طــرح ایــن اتهام تــلاش دارد 
مانع از پیروزی این جریان سیاســی در انتخابات 

مجلس شود.
در غیــاب حضور اصلاح طلبان تنــدرو و میانه رو 
و همچنیــن جریان اعتدالــی و چهره هایی چون 
سیاســی  هویــت  خــود  کــه  لاریجانــی«  »علــی 
مســتقلی از همه جریانات سیاسی کشور دارند، 
انتخابات ۱۱ اسفند یک جنگ داخلی تمام عیار 

بین اصولگرایان است.
نکتــه مهم این اســت که مجلــس دوازدهم نیز 
مجلســی خواهــد بــود پــر از تنــش بیــن افــراد و 
جریانــات داخلــی اصولگرایــان ســنتی و جریان 
پایــداری یــا نواصولگراهــا و با توجه بــه احتمال 
افزایش افراد لیســت پایــداری در مجلس آتی، 
احتمــال ریاســت افرادی چــون قالیبــاف نیز به 

پایین ترین سطح خود می آید.
نکته بعــدی که برای افکار عمومی مهم اســت 
این اســت کــه مجلــس بعدی کــه هــم بیش از 
مجلــس فعلــی یک دســت خواهــد بــود و هــم 
در هم ســویی کامــل بــا دولــت و نهــاد قضایــی، 
مختلــف  مشــکلات  درخصــوص  نمی توانــد 
مربوط به کشــور ازجمله توسعه، اقتصاد ملی و 
معیشت مردم، سکوت کند یا جریانات سیاسی 
مخالــف دولــت را متهم بــه کارشــکنی نماید و 
لازم اســت بــا دولــت ســیزدهم تعامــل کنــد تا 
مشــکلات در حوزه هــای مختلــف تدبیــر شــوند 
چــون ادامــه ایــن وضعیــت بــه نفع هیــچ گروه 
سیاســی و جریــان حزبــی و همچنین مــردم در 

جای جای کشور نیست. 

جمله 
سرویس سیاسی

معــاون حقوقــی رئیس جمهــور گفــت: امور 
حقوقی دســتگاه ها باید مشــارکت جدی تری 

در تنظیم لوایحه دولتی داشته باشند.
به گزارش ایســنا، محمد دهقان در نخســتین 
همایــش ملی آموزش مدیران و کارشناســان 
حقوقی دستگاه های اجرایی گفت: هم رئیس 
جمهــور و هم معاون اول ایشــان دســتوراتی 
جایــگاه  و  حقوقــی  وضعیــت  بهبــود  بــرای 
امور حقوقــی در نظــام اداری کشــور داده اند. 
کــه امیدواریــم اجــرا شــود و به  امــور حقوقی 

مجلــس  نماینــدگان  بــا  تعامــل  مثــل   هــم 
اهمیت بدهند.

دهقان ادامه داد:  ایشــان  باید عنوان حقوقی 
حقوقــی  کارشناســان  تــا  بگیــرد  نظــر  در  را 
بتواننــد بــا مدیــران ارشــد دســتگاه ها تعامل 
پیــدا کننــد. اگــر قبــل از معــاون اول رئیــس 
دســتگاه ها  حقوقــی  کارشناســان  جمهــور 
موضوعــات و بخشــنامه ها را بررســی کــرده و 
در فراینــد تنظیــم لوایح دولــت نقش آفرین 
شــوند وضعیت حقوقــی دســتگاه ها و دولت 

بــه طور چشــمگیری بهبود می یابنــد. دهقان 
درآمدهــای پاییــن کارشناســان حقوقــی را از 
جملــه چالش هــای معاونــت حقوقی رئیس 
جمهــور بــرای حفــظ متخصصــان حقوقــی 
دســتگاه ها دانســت و از معــاون اول رئیــس 
و  حقوقــی  مشــکلات  تــا  خواســت  جمهــور 
 درآمــدی کارشناســان حقوقــی دســتگاه ها را 

رفع کند.
وی مشــکلات کشــور را بــه دلیــل چالش های 
بیــن المللــی و عملکــرد ضعیــف بخشــی از 

مدیــران دســتگاه ها زیاد دانســت و گفــت : با 
وجود مشــکلات جاری، طی دو ســال گذشــته 
نظــم بســیار خوبــی در بخش هــای مختلــف 
کشــور شــکل گرفتــه اســت کــه امیــد بهبودی 

شرایط را به وجود آورده است.
ســخنانش  از  دیگــری  بخــش  در  دهقــان 
متخصصان حقوقی کشــور را مســوول اصلی 
حکمرانی کشــور دانســت و گفت: مســئولیت 
بخــش  عهــده  بــر  کشــور  حکمرانــی  اصلــی 
حقوقــی دستگاه هاســت. بایــد  اهمیــت این 

مســئله را بــه درســتی بدانیــم. لوایــح دولتی 
بایــد قبل از تصویب، توســط بخــش حقوقی 
دستگاه ها مورد بررسی کارشناسی قرار بگیرد 

این ضعف در دستگاه ها باید برطرف شود.
خواســتار  جمهــور  رئیــس  حقوقــی  معــاون 
برنامه ریزی برای تاســیس مرکز امور حقوقی 
و تعامــل بــا معــاون امور اســتخدامی کشــور 
برای حــل چالش های حقوقی دولــت و ارتقا 
دســتگاه ها  حقوقــی  امــور  حقوقــی   جایــگاه 

در دولت شد.

معاون حقوقی  رییس جمهور:

امور حقوقی دستگاه ها در تنظیم لوایح دولتی مشارکت داشته باشند

JOMLEH

نماینــده مردم علــی آباد کتــول و بخش کمــالان در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه محصول برنج 
کشــاورزان به اصطلاح کرم گذاشته و ما پاسخی برای 
آن هــا نداریــم، گفــت: بایــد موضــوع واردات برنج و 
مطالبات گندمکاران به ســرعت از ســوی مســئولین 

دولتی تعیین تکلیف شود.
 رحمت اله نوروزی در نشست علنی امروز )سه شنبه، 
۲4 مردادماه( مجلس شورای اسلامی : ما نمایندگان 
گیــلان، مازنــدران و گلســتان در واقــع خجالــت مــی 
کشیم به استان های خودمان برویم چرا که محصول 
برنج کشاورزان به اصطلاح کرم گذاشته و ما پاسخی 
برای آن ها نداریم.نائب رئیس کمیســیون کشاورزی 
مجلس شورای اســلامی با اشــاره به واردات بی رویه 

برنــج به کشــور، گفت: بــه واقع آقــای رئیس جمهور 
دستور دادند تا ۲5۰۰ میلیارد برای خرید برنج منابع 
اختصاص دهند همچنین آقای نیکبخت در نخستین 
ســفر اســتانی خود و بــا حضور در ۳ اســتان شــمالی 
مطالبی را عنوان کردند این در حالی است که همچنان 
برنج روی دست کشاورزان باقی مانده است.نوروزی 
خطــاب به رئیــس مجلس شــورای اســلامی، گفت: 
ما از شــما انتظار داریم به عنوان دلســوز کشاورزان به 
این موارد رسیدگی کنید.این نماینده مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به واردات بی رویه چای، تاکید کرد: 5۰ 
درصد از واردات بی رویه چای تنها برای یک شــرکت 
بوده اســت لذا تقاضا داریم در بحث چای با توجه به 

زحمات عزیزانمان اقدام اساسی صورت گیرد.

نوروزی با اشــاره به مطالبات گندمــکاران، تاکید کرد: 
برخی از شرکت های دولتی و غیردولتی وزارت نفت 
پــول بیت المال را در حســاب هــای خود قــرار داده و 
ایــن منابع در این حســاب ها رســوب شــده اســت در 
این بخش رئیس جمهور دســتوری بــه آقایان اوجی 
و منظــور داده انــد امــا هنــوز آقــای اوجــی اقدامی در 
ایــن بخــش انجام نداده اســت. در حــال حاضر مابه 
التفــاوت مطالبــات گندمــکاران از ۱۱ هــزار و 5۰۰ تــا 
۱5 هزار تومان پرداخت نشــده اســت.نماینده مردم 
علــی آبــاد در مجلــس شــورای اســلامی با اشــاره به 
واردات ۲ میلیــون و ۱۰۰ هــزار تنــی برنــج و واردات 
 چای، بیان کرد: باید تکلیف واردات برنج و مطالبات 

گندمکاران مشخص شود.

خبــــر

 انتقاد شدید رئیس فراکسیون نمایندگان استان های گلستان، مازندران و گیلان به واردات بی رویه برنج 
و چای و تاخیر دولت در پرداخت مطالبات گندمکاران

تکلیف مافیای برنج مشخص شود
 تحصن نمایندگان استان های شمالی در جایگاه هیئت رئیسه مجلس 

با وساطت دکتر قالیباف پایان یافت



اقتصادی

پرداخت سود مازاد به سپرده های 
سرمایه گذاری بانک اقتصادنوین 

برای سومین سال متوالی

 در صورت افزایش سرمایه صندوق حمایت
 از صنایع پیشرفته؛ 

سقف تسهیلات صنایع پیشرفته 
به ۱۰۰ میلیارد تومان می رسد

صفحه 0٤

صفحه  0٤

اخبار

0404

 تفاهم نخستین اپراتور 
و بانک ایرانی بر سر 
همکاری های فناورانه

واگذاری حق رای 60 درصد 
سهام مازاد بانک آینده به 
وزارت اقتصاد به معنای 

انتقال مالکیت نیست

اخبـــار /

صفحه 0٤

نگاهی به شائبه ممنوع شدن واردات کیت های غربالگری

حیف که جنین توان اعتراض ندارد !

مخبر در جلسه کارگروه کاغذ و نشر:

 رویکرد جدی دولت حمایت 
از تولیدکنندگان کاغذ است

»محمدرضا موثقی نیا« با حکم »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، معدن و تجارت، به عنوان 
معــاون وزیــر و رییس هیات عامل ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایــع معدنی ایران 
)ایمیــدرو( منصــوب شــد. به گــزارش روابط عمومی ایمیــدرو، در حکم وزیــر صنعت، معدن 
و تجارت آمده اســت: »نظر به تعهد، تخصص، شایســتگی و ســوابق جناب عالی و به اســتناد 
صورتجلســه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده ســازمان توســعه و نوســازی معادن و 

صنایع معدنی ایران به موجب این حکم سمت معاون وزیر و رییس هیات عامل سازمان 
توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران منصوب می شوید.« در بخش دیگری از 

این حکم آمده است: »انتظار می رود با برنامه ریزی درست و اتخاذ تصمیمات اصولی و 
راهگشا، در جهت ایفای وظایف و تحقق اهداف و ماموریت های سازمان و در خدمت 

به مردم و کسب و کارها کوشا باشید.«

 »موثقی نیا« معاون 
وزیر صمت و رئیس 
هیات عامل ایمیدرو شد

اخذ مالیات از 
واردکنندگان 

کالاهای معاف در 
مناطق آزاد رفع 

ابهام شد

رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی     
کشور، ابهامات مطروحه پیرامون 
کالاهــای  واردکننــدگان  از  مالیــات  اخــذ 
معاف موضوع بند )الف( ماده )۹( قانون 
مالیــات بــر ارزش افــزوده در مناطق آزاد 

تجاری- صنعتی را برطرف کرد.
ایــران،  مالیاتــی  رســانه  گــزارش  بــه 
ســیدمحمدهادی ســبحانیان رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی خطاب به ادارات کل 
امور مالیاتی سراســر کشــور تصریح کرده 
اســت: با عنایــت بــه ســوالات و ابهامات 
مطروحــه در خصــوص اجــرای مقررات 
تبصــره )۳( مــاده )۱۷( قانــون مالیات بر 
ارزش افــزوده مصوب دوم خــرداد ۱۴۰۰ 
در ارتبــاط بــا ورود کالاهــای موضــوع بند 
)الــف( مــاده )۹( قانون مزبــور از مناطق 
آزاد تجاری- صنعتی به ســرزمین اصلی 
و بــا توجــه بــه مفاد صورتجلســه شــماره 
۲۰۱-۱ مورخ ۱۰ خرداد ۱۴۰۲ شورای عالی 

مالیاتی به اطلاع می رساند.
وفق مفاد تبصره )۱( بند )الف( ماده )۹( 
قانــون مالیــات بــر ارزش افــزوده واردات 
کالاهای موضــوع بند مذکــور مورد حکم 
قــرار گرفتــه اســت. از طرفــی بــه موجب 
بند)ب(ماده )۱( قانون یادشــده، واردات 
عبــارت اســت از ورود کالا یــا خدمــت از 
خارج از کشــور به قلمرو گمرکی کشــور یا 
مناطــق آزاد تجــاری- صنعتی یا مناطق 
ویــژه اقتصادی؛ لذا بــا عنایت به تعریف 
واردکننــدگان  از  مالیــات  اخــذ  واردات، 
کالاهای معاف موضوع بنــد )الف( ماده 
)۹( قانون مزبــور در مناطق آزاد تجاری- 
صنعتــی بــه ســرزمین اصلــی در اجرای 
مفاد تبصره )۳( ماده )۱۷( قانون مالیات 
بر ارزش افزوده مصوب دوم خرداد ۱۴۰۰ 

فاقد موضوعیت خواهد بود.

 
 بر اساس آخرین 

آماربرداری سراسری منابع 
و مصارف آب کشور؛

برداشت آب در 
کشور ۶ میلیارد 

 مترمکعب 
کاهش یافت

و  اطلاعــات  دفتــر  مدیــرکل   
داده هــای آب شــرکت مدیریت 
منابــع آب ایــران گفت: برداشــت آب در 
کشــور نزدیــک بــه ۶ میلیــارد مترمکعب 

کاهش یافت.
شــرکت  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
»فیــروز  ایــران،  آب  منابــع  مدیریــت 
آماربــرداری  پــروژه  افــزود:  قاســم زاده« 
سراســری از منابــع و مصــارف آب کشــور 
نیــرو  وزارت  توســط  دوره ای  به صــورت 
انجام می شــود که نتایج ســومین مرحله 
آماربرداری سراســری به تازگی اســتخراج 

شده است.
ســخنگوی صنعت آب کشــور ادامــه داد: 
بــر اســاس نتایــج حاصــل از این پــروژه، 
برداشــت از منابــع آب کشــور حــدود ۹۲ 
میلیارد مترمکعب است که در سه بخش 
کشــاورزی، شــرب و صنعــت بــه ترتیــب 
حدود ۸۷، ۱۰ و سه درصد مصارف اتفاق 

می افتد.
وی اظهــار داشــت: نزدیک بــه ۲ میلیون 
ســوم  مرحلــه  در  صحرایــی  بازدیــد 
مصــارف  منابــع  سراســری  آماربــرداری 
آب کشــور توســط تیم هــای آماربــرداری 
انجام شد و با اهتمام موجود در تیم های 
آماربردار و نظارت، برداشــت آمار کشــور 
به طــور جامع اتفاق افتاد، به طوری که در 
این مرحله، آمار حدود یک میلیون و ۴۰۰ 

هزار منبع آبی ثبت شده است.
بخــش  در  خاطرنشــان کرد:  وی 
اســاس  بــر  چاه هــا،  از  بهره بــرداری 
بازدیدهــای به عمل آمده، نزدیک به ۹۲۰ 
هــزار چــاه فعــال و ۱۰۲ هزار چــاه متروکه 
شناسایی شد که از تعداد چاه های فعال، 
درصــد  و ۴۵  مجــاز  درصــد  حــدود ۵۵ 

غیرمجاز هستند.
قاســم زاده گفت: از نظر حجم برداشــت 
نیــز کاهــش حــدود ۱۰ درصــد نســبت به  
 ۸۹-۹۰ ســال  در  آماربــرداری  قبــل  دور 
اتفــاق افتاده و بــه معــادل ۴۱.۵ میلیارد 
مترمکعب رسیده است که از این میزان، 
سهم برداشــت چاه های غیرمجاز حدود 

۱۹ درصد است.
وی بیان داشــت: نتایج این پــروژه مبنای 
برنامه ریــزی و مدیریت منابع آب کشــور 
بــوده و در ارزیابــی منابــع و مصــارف آب 
کشور و به هنگام سازی مطالعات ترازنامه 

منابع آب مورد استفاده قرار می گیرد.

 J O M L E H N E W S P A P E R

JOMLEH

معــاون اول رئیــس جمهور بــا تاکید بر اینکــه رویکرد 
جــدی دولت حمایــت از تولید کنندگان کاغذ اســت، 
بانــک مرکــزی و بانک های عامــل را مکلف کــرد ارز و 
تسهیلات مصوب مورد نیاز را در اختیار آنها قرار دهند.
 بــه گــزارش  روابــط عمومی شــرکت صنایــع چوب و 
کاغــذ مازندران بــه نقل از پایــگاه خبری معــاون اول 
رییس جمهور ، بر اســاس برنامه ریزی صورت گرفته 
در جلســه کارگــروه کاغذ و نشــر با حضور معــاون اول 
رئیس جمهور بــرای اولین بار بعد از انقلاب اســلامی 
کاغذ کتب درسی در سال جاری به طور کامل در داخل 

کشور تأمین می شود.
محمد مخبر در این جلسه که برگزار شد، تأمین کاغذ 
آمــوزش و پــرورش و کتب درســی دانش آمــوزان را از 
مهمترین اولویت های دولت عنوان کرد و گفت: دولت 
نســبت به تأمین کاغذ مورد نیاز کتب درســی از محل 
تولیــد داخلی اهتمام جــدی دارد و بــا همین رویکرد 
کارخانه های تولید کاغذ مــورد حمایت قرار گرفته اند 
تا در ســال جاری بتوان کاغذ مورد نیاز کتب درســی را 

صرفاً از طریق تولید داخل تأمین کرد.
معــاون اول رئیس جمهور همچنین با تاکید بر اینکه 
رویکــرد جدی دولت حمایــت از تولید کنندگان کاغذ 
اســت، بانک مرکــزی و بانک های عامل را مکلف کرد 
ارز و تســهیلات مصوب مورد نیــاز کارخانه های تولید 
کاغذ را با اولویت در اختیار آنها قرار دهند تا روند تولید 

با مشکل مواجه نشود.
وی افزود: حمایت دولت در این زمینه جدی است اما 
کارخانجــات تولید کاغذ هم باید طــوری برنامه ریزی 
کنند که قیمت تمام شــده کاهــش پیدا کرده و قیمت 

تولید کاغذ داخلی قابل رقابت با کاغذ وارداتی باشد.
در ایــن جلســه کــه وزرای فرهنگ و ارشــاد اســلامی و 

آمــوزش و پــرورش، برخــی مســئولان دســتگاه های 
ذیربــط، مدیــران عامــل بانک هــای ملی و تجــارت و 
مدیــران کارخانه های تولید کاغذ نیز حضور داشــتند، 
وزارت ارشــاد گزارشــی از آخریــن وضعیت مصوبات 

جلسه گذشته ارائه کرد.
در این نشست همچنین مقرر شد تأمین و تخصیص 
ارز واردکننــدگان کاغــذ و خمیر کاغذ بــا اولویت انجام 
شــود و ســازمان برنامــه و بودجه اعتبــارات لازم برای 
خریــد کاغذ مورد نیاز کتب درســی را در اختیار وزارت 

آموزش و پرورش قرار دهد.
مشــکل ثبت کاغذ ناشران در ســامانه جامع تجارت و 
همچنین ترخیص کاغذ مطبوعات از گمرکات از دیگر 
موضوعــات مطرح شــده در این جلســه بــود که مقرر 
شــد وزارت صمت این موضوع را پیگیری و مشکل را 

مرتفع کند.
در این جلسه همچنین مقرر شد در بازرسی و توقیف 
انبــار کاغذ ناشــران یا وارد کننــدگان هماهنگی لازم با 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی انجام شود و در عین 
حــال بــا واردکنندگانــی کــه پــس از دریافــت ارز برای 

واردات تعلــل ورزیده انــد، برخــورد قانونــی صــورت 
پذیرد.

تأمین اعتبار مشارکتی برای تکمیل برخی واحدهای 
تولیدی جهــت تولید کاغذ تحریر از ســوی بانک های 
 تجــارت و صنعــت و معــدن از جمله مصوبــات این

 جلسه بود.

   چهارشنبه
    25 مرداد 1402 
 سال هفتم 
   شماره 1586

وزیر اقتصاد در مجمع عمومی عادی سالیانه بانك صنعت و 
معدن مطرح کرد؛ 

 ضرورت بكارگیری متر 
و معیار جداگانه برای ارزیابی 

بانك های توسعه ای

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایــع پیشــرفته ابــراز امیــدواری کرد که ســرمایه 
صندوق تا پایان ســال به پنج همت برســد و گفت 
کــه در ایــن صورت ســقف تســهیلات از ۲۵ بــه ۱۰۰ 
میلیارد تومان خواهد رســید. محسن نادری منش 
بــا بیان اینکه عملکرد ســال قبل صنــدوق در ارائه 
تســهیلات نسبت به سال ۱۴۰۰ حدود ۳ برابر شده، 
گفــت: هدف گــذاری امســال افزایــش ســه برابری 
عملکــرد صنــدوق نســبت به ســال قبل اســت که 
یعنی تســهیلات و ضمانت ها نزدیک به دو همت 

ارائه کنیم.
نادری منش ابراز امیدواری کرد که سرمایه صندوق 
تا پایان ســال به پنج همت برســد و افزود: در حال 
حاضر ســرمایه صنــدوق نزدیک بــه ۱۰۰۰ میلیارد 
از  حمایــت  صنــدوق  مدیرعامــل  اســت.  تومــان 
تحقیقات و توســعه صنایع پیشــرفته با بیان اینکه 
ارزش افــزوده بخش صنعت و معدن حدود ۲۰۰۰ 
همــت اســت، گفــت: در ســال حــدود ۲۰۰ همــت 
نیاز مالی صنایع هایتک کشــور اســت. اما ســرمایه 

صندوق تا چند سال پیش فقط ۱۲۵ میلیارد تومان 
بود، الآن نزدیک به یک همت است و برنامه ریزی 
کردیم تا پایان سال به پنج همت برسد. اما صندوق 
صنایع پیشرفته برای تامین نیاز صنایع باید حداقل 
۲۰ همت سرمایه داشته باشد که برنامه ریزی شده 

تا دو سال آینده به این رقم برسیم.
بــه گفتــه این مقام مســئول در صورتی که ســرمایه 
صندوق تا پایان ســال به پنج همت برســد ســقف 
تسهیلات از ۲۵ به ۱۰۰ میلیارد تومان خواهد رسید.

وی همچنین با بیان اینکه چون ریسک این بخش 
بالا اســت، نظــام بانکی هم خیلــی در تامین مالی 
صنایع پیشــرفته نقش نــدارد و در دنیــا هم تامین 
مالی این بخش بیشتر بر عهده نهادهای تخصصی 
اســت، افزود: دسترســی بــه دانــش و فنــاوری روز، 
تجهیــزات خــاص و تراکنش هــای مالــی بــه دلیل 
شــرایط تحریــم و همچنیــن حفظ نیروی انســانی 
از جملــه چالش هــای صنایع پیشــرفته اســت. اما 
اســتقبال در داخــل از صنایــع پیشــرفته بهتر شــده 

است.
تورم

علیرغــم افزایش حقوق در چند ســال اخیر که 
طبق روالــی معهود صورت می گیــرد، امارهای 
تــازه نشــان می دهــد کــه درآمــد مــردم کاهش 

داشته و آنها به شدت از تورم عقب مانده اند. 
 بــه همیــن خاطــر بــه ناچــار بخــش بزرگــی از 
زندگــی خود را تعطیل یا نیمه تعطیل کرده اند 
تــا حداقــل بتواننــد ســقفی بــرای خوابیــدن و 
غذایــی بــرای ســیر کــردن شــکم فراهــم کنند. 
مقایســه ســبد مصرفــی خانــوار در ســال ۹5 و 
۱4۰۰ نشــان می دهــد کــه در ســال ۱4۰۰ الگــوی 
مصــرف خانوارهــای ایرانــی به ســمتی حرکت 
کــرده اســت کــه در آن کالاهــای خوراکــی وزن 
بیش تــری نســبت بــه کالاهــای غیرخوراکــی و 
خدمــات دارنــد. بــرای مثــال وزن »پوشــاک و 
کفــش«،  »آمــوزش« و »بهداشــت و درمان« از 
ســبد مصرفــی خانوارهــا کــم شــده و در عوض 
و  »قنــد  و  »ســبزیجات«  »گوشــت«،  وزن  بــه 
شیرینی« اضافه شده است. این آمار به معنای 
کاهــش رفــاه خانوارهــای ایرانــی اســت کــه بــه 
گفتــه محققــان روانکاو آثــار خود را بــر کودکان 
و نوجوانــان در نســل های آینــده به جــا خواهد 

گذاشــت و مردمانی خســته و افســرده را تثبیت 
خواهد کرد. سبد مصرف خانوار، مجموعه ای از 
کالاهــای خوراکی، غیرخوراکی و خدمات اســت 
که با وزن مشــخص و بر اســاس الگوی مصرف 
جامعــه در یــک زمــان بخصــوص )ســال پایه( 
تعییــن می شــود تا مبنــای تحلیــل متغیرهایی 

مثل نرخ تورم قرار گیرد.
دولت رئیسی که در ارائه آمارهای ناقص رکورد 
شکسته است، اینبار نیز اقدام به یک دستکاری 
جالــب کــرده و ســال پایــه محاســبه را از ۹۵ بــه 
۱۴۰۰ تغییر داد تا نشــان دهد که اتفاقا چقدر در 

مملکت ارزانی است!!   
مقایســه ســبد مصرفــی خانــوار در ســال پایــه 
۹5 و ۱4۰۰ نشــان می دهــد کــه الگــوی مصــرف 

خانوارهــای کشــور بــه ســمت اســتفاده بیش تر 
اقــلام  از  کمتــر  اســتفاده  و  خوراکــی  اقــلام  از 
غیرخوراکــی و خدمــات حرکت کرده اســت. به 
عبــارت دیگــر، در ســال ۱4۰۰ ضریــب اهمیــت 
و  بیش تــر  مصرفــی  ســبد  در  خوراکــی  اقــلام 
ضریــب اهمیت اقــلام غیرخوراکی کمتر شــده 
اســت.   بیشترین ضریب اهمیت اقلام خوراکی 
در ســبد مصرفــی خانــوار مربــوط بــه »نــان و 

غلات« و »گوشت« است. 
وزن تمــام اقلام خوراکــی )بجز نان و روغن( در 
این سبد در سال ۱4۰۰ افزایش یافته است. برای 
مثال ضریب اهمیت »سبزیجات و حبوبات«  از 
۳.۰۲ درصد در ســال پایه ۹5 به 4.۰۸ در ســال 
پایه ۱4۰۰ رسیده در حالی که سهم نان از 6.6۷ 

درصد به 6.۳۸ درصد رسیده است. 
 ادامه ایــن وضعیت به فقر و نارضایتی بیشــتر 
خواهــد انجامیــد و نمی تــوان بــا برخــی ســاده 
انــگاری هــا یــا بــا اســتفاده از قلــب واقعیت در 
صداوسیما، حقیقت را دستکاری کرد. واقعیت 
این اســت کــه برخلاف ادعــای دولــت مبنی بر 
بهبــود اوضاع، مردم هرروز شــاهد بدتر شــدن 
وضعیــت زندگــی خود هســتند. همین شــکاف 
میان ادعای دولت و واقعیت ملت است که هر 

روز مردم را به آنها بی اعتماد تر می کند.

 »جمله «گزارش می دهد که چگونه خوراک و مسکن بخش بزرگی 
از درآمد ایرانیان را می بلعد؛  

خالی شدن سبد خانوار از تفریح ، آموزش و بهداشت
جمله

گروه اقتصادی

JOMLEH

معاون اول رئیس 
جمهور همچنین با 

تاکید بر اینکه رویکرد 
جدی دولت حمایت از 

تولید کنندگان کاغذ 
است، بانک مرکزی 

و بانک های عامل 
را مکلف کرد ارز و 

تسهیلات مصوب مورد 
نیاز کارخانه های تولید 

کاغذ را با اولویت در 
اختیار آنها قرار دهند 

تا روند تولید با مشکل 
مواجه نشود

زمان اجرای مصوبات شــورای رقابت در خصوص 
قیمت خودروهای ســواری مونتــاژی و غیرمونتاژی 
در جلســه پانصــد و نــود و چهــارم شــورای رقابــت 

تعیین شد.
 به گزارش روابط عمومی شــورای رقابت، این شورا 
در جلســه پانصد و نــود و چهارم خود کــه در مورخ 
۱4۰۲.5.۲۱ برگزار شد زمان اجرای مصوبات شورای 
رقابــت درخصــوص قیمــت خودروهــای ســواری 

مونتاژی و غیر مونتاژی را اعلام کرد. 
زمــان لازم الاجــرا بــودن مصوبــات شــورای رقابت 
در مــورد قیمــت خودروهــای ســواری مونتــاژی و 
غیرمونتاژی با نظر اکثریت اعضای شــورای رقابت 
بدین شــرح مصوب شد. با توجه به اینکه بر اساس 
مــاده ۲ مصوبه جلســه ۵۴۳ شــورای رقابت مورخ 
۱۴۰۱.۱۱.۱۱ تحت عنوان "دســتورالعمل تنظیم بازار 
خودروهــای ســواری"، » بــازار تمامــی خودروهــای 
سواری شامل خودروهای تولیدی، مونتاژ و وارداتی 
انحصــاری تشــخیص و از ایــن پــس )۱۴۰۱.۱۱.۱۱( 

مشمول این دستورالعمل هستند.«
مذکــور  دســتورالعمل   ۳ مــاده   ۳-۱ بنــد  طبــق 
»مبنــای تنظیم قیمت خــودرو، براســاس ضوابط 
قیمت گــذاری مصــوب هیــأت تعییــن و تثبیــت 
قیمت ها است که توسط سازمان حمایت محاسبه 

می شود و نتایج محاسبات در کارگروه خودرو ارائه و 
به تصویب شــورای رقابت می رسد و توسط عرضه 

کننده خودرو لازم الاجراست.«
همچنیــن بــه اســتناد مصوبــه جلســه۵۵۷ مورخ 
۱۴۰۲.۱.۱۵ در مورد قیمت خودروهای غیرمونتاژی 
و مصوبات جلســه ۵۶۶ مورخ ۱۴۰۲.۲.۱۶ و جلســه 
مــورخ   ۵۸۴ جلســه  و   ۱۴۰۲.۳.۰۶ مــورخ   ۵۷۲
۱۴۰۲.۴.۱۷ کــه دربــاره قیمــت خودروهای ســواری 
مونتاژی به تصویب شــورای رقابت رســیده اســت؛ 
لــذا مــلاک عمــل قیمــت خــودرو توســط عرضــه 
کنندگان خودرو از تاریخ ۱۱.۱۱. ۱۴۰۱ )زمان تصویب 

دستورالعمل یاد شده( به شرح ذیل می باشد:
۱- تمام خودروهای ســواری غیر مونتاژی بر اساس 

مصوبه ۵۵۷ شورای رقابت مورخ ۱۴۰۲.۱.۱۵؛
۲-تمام خودروهای سواری مونتاژی که اولین بار در 
مصوبه ۵۶۶ شورای رقابت مورخ ۱۴۰۲.۲.۱۶ اعلام 

قیمت شدند، بر اساس مصوبه مزبور؛
۳-دو خــودروی ســواری مونتــاژی کــه اولیــن بار در 
مصوبه ۵۷۲ شورای رقابت مورخ ۱۴۰۲.۳.۰۶ اعلام 

قیمت شدند، بر اساس مصوبه مزبور؛
۴-تمام خودروهای سواری مونتاژی که اولین بار در 
مصوبه ۵۸۴ شورای رقابت مورخ ۱۴۰۲.۴.۱۷ اعلام 

قیمت شدند، براساس مصوبه مزبور.

زمان اجرای مصوبات شورای 
رقابت درباره قیمت خودروها 

اعلام شد



همــه ما بــه خوبی می دانیــم که یکــی از اولین 
مولفه هــای پیشــرفت در هر زمینه ای، داشــتن 
جامعــه ای فعــال، پویــا و جوان اســت که امید 
به آینده دارد و ســختی ها را هیــچ می انگارد. با 
این حال اگر مســیر رســیدن به جامعه جوان و 
فعال، اشتباه باشد به طوری که مخاطراتی بس 
خطرناک تــر و فاجعه بارتــر از پیــری جمعیت 
داشــته باشــد، ترجیح می دهیم که نسل آینده 
مــردم ایــران پیــر و افســرده باشــد تــا اینکــه به 
گرداب مشــکلات غیر قابل جبران گرفتار شود. 
ایــن مقدمــه در توصیف ابعــاد مختلف طرح 
جوانی جمعیت است که کلیات آن از آبان ماه 
سال گذشته برای اجرا در دستور کار قرار گرفت 
و دارای برخی بندها و مصوبات غیر قابل دفاع 
اســت. یکــی از موضوعات مطرح شــده در این 
طرح، قانــون »محدودیــت غربالگری جنین« 
است. غربالگری، آزمایشی است که در سه ماه 
اول بارداری انجام می شــود و مشخص می کند 
که آیا جنین از ســلامت کافی برخوردار هســت 
یــا نه؛ اگر جنین مبتلا بــه بیماری های خاص و 
با هزینه درمان بالا باشــد، اجازه سقط او صادر 
خواهد شــد. حال این طرح، قانون محدودیت 
ایــن آزمایــش ارزنــده و حیاتــی را مطــرح کــرد 
همــراه  بــه  هــم  را  متعــددی  بحث هــای  و 
داشته است . حتی شورای نگهبان نیز به بخشی 
از آن ایراد قانونی گرفت که با بازنگری آن توسط 
مجلــس بــه مصوبــه نهایــی در قانــون جوانی 
رسید. وزارت خانه های بهداشت و رفاه وقت از 
مخالفان ایجاد محدودیت در غربالگری جنین 
بودند و کارشناسان متعددی نیز در مخالفت با 

این موضوع اظهارنظر کردند.
حــال بــه تازگــی خبــری منتشــر شــده مبنی بر 
این کــه وزارت بهداشــت، واردات این کیت ها را 
ممنوع اعلام کرده و گویا قانون گذاران داشــتن 
نسلی بیمار، ناکارآمد و پرهزینه را به نسل پیر، 
ترجیح می دهند! در اخبار صادره مطرح شده 
که وزارت بهداشت، در این تصمیم گیری هیچ 
مشورتی با انجمن ژنتیک پزشکی ایران نداشته 

و این انجمن به زودی در نامه ای رسمی به این 
تصمیم اعتراض خواهد کرد و خواستار ارزیابی 

مجدد آن خواهد شد.
»محمدامیــن  نیــوز،  مشــرق  گــزارش  بــه 
طباطبایی فــر«، یکــی از اعضــای هیأت مدیــره 
انجمن ژنتیک پزشکی ایران و دانشیار دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان در این خصوص اظهار 
کــرد: »ایــن تصمیــم غیرکارشناســی منجر به 
محدودیت بیشتر جامعه برای انجام غربالگری 
جنین می شــود که در نتیجه خطر تولد نوزادان 
مبتلا بــه ناهنجاری هــا و بیماری هــای ژنتیکی 

افزایش خواهد یافت.«
وی افــزود: »ایــن تصمیــم بســیار غیرمعقول 
اســت و باعث خواهد شــد که حتی دسترســی 
افــراد آگاه جامعــه هــم به غربالگــری محدود 
شــود. ضمن این کــه توقف صــدور مجوز تولید 
و واردات کیت هــای غربالگــری ســه مــاه اول 

بــارداری باعث خواهد شــد که ایــن کیت ها به 
صــورت غیرمجاز و بــا قیمت های سرســام آور 
تامین شوند که در این شرایط علاوه بر تحمیل 
هزینه به مردم، استاندارد و کیفیت این کیت ها 

نیز زیر سوال خواهد رفت.«
پیرو این واکنش ها، وزارت بهداشــت تمام این 
ادعاهــا را تکذیــب کــرد. »پــدرام پــاک آیین«، 
ســخنگوی وزارت بهداشت در این باره توضیح 
داد: »هیــچ محدودیــت جدیدی بــرای تولید و 
توزیع کیت های غربالگری جنین ایجاد نشده و 
استانداردهایی که پیش از این به منظور کنترل 
کیفی کیت ها اعمال می شــد، کمــاکان رعایت 

می شود.«
وی افزود: »نظارت بر کیفیت و استاندارد بودن 
کیت های غربالگری جنین، وظیفه سازمان غذا 
و دارو اســت تــا کیت هایــی که در اختیــار مردم 
قرار می گیرد، بیشترین دقت و کمترین خطا را 

داشته باشد.«
ســخنگوی وزارت بهداشــت بــا اشــاره بــه ایــن 
مطلب که از نظر وزارت بهداشــت، غربالگری 
جنیــن با رعایت اســتانداردها ممنوع نیســت، 
ادامــه داد: »غربالگری مطابق قانــون و با نظر 
متخصصــان استانداردســازی شــده اســت. در 
حــال حاضر کیت هــای تشــخیصی غربالگری 
بــا دقت کافی در اختیــار مردم قــرار می گیرد و 
کماکان برای کمک به ســلامت مــادر و جنین، 
از توزیــع کیت هــای غیر اســتاندارد و غیر دقیق 

جلوگیری می شود.«
در واقع اظهار شــد که مشکل وزارت بهداشت، 
رعایت بهداشــت این کیت هاست؛ نه ماهیت 
وجودیشــان. به گزارش فارس، اداره تجهیزات 
و فرآورده های آزمایشگاهی اداره کل تجهیزات 
و ملزومات پزشــکی ســازمان غذا و دارو هم در 
اطلاعیــه ای اعــلام کــرد: »آزمایشــگاه ها صرفا 

مجاز به اســتفاده از دســتگاه های آنالایزر بسته 
)Closed( برای غربالگری ســه ماه اول بارداری 
ســندرم داون هســتند و IRC تولیــد و واردات 
 Free کیت های غربالگری ســه ماه اول بارداری
BhCG )PAPP-A( بــه صــورت سیســتم باز از 
جمله به روش الایزا برای انجام غربالگری سه 
مــاه اول ســندرم داون صــادر و تمدید نخواهد 

شد.«
بــا تمــام این هــا، همچنــان از صــدور قوانین و 
بحــث پیرامــون ایــن کیت هــای غربالگــری در 
طرح جوانی جمعیت، متعجبیم. اصلا همان 
ابتــدا به امــر چرا باید این طرح ســراغ آزمایش 
غربالگری می رفت و آیا توقع زیادی اســت اگر 
مردم از حاکمیت انتظار داشته باشند که شرایط 
انجــام این آزمایــش را به صــورت رایگان برای 
همه فراهم کند؟ واقعا برایمان عجیب اســت 
که هنوز دولتمردان و قانون گذاران نمی دانند که 
علــت اصلی عدم فرزنــدآوری و افزایش خطر 
پیر شــدن جمعیت چیســت؟ حتی پــی بردن 
به این مهــم، نیازی به آمارگیــری و مطالعات 
جمعیــت نــدارد و فقط زندگــی کــردن در این 
کشور برای فهمیدن این که مشکلات اقتصادی، 
عــدم  و مخصوصــا  تمــام مصیبت هــا  مــادر 
فرزندآوری اســت، کافی می باشــد. نابسامانی 
در  ناامیــدی  گســترش  و  معیشــت  اوضــاع 
جامعه که ناشی از سیاست گذاری های اشتباه و 
تصمیمات غلط حاکمیت است، علت اصلی 
پیر شدن نســل آینده ایران است و هیچ ربطی 
به دشمن و تبلیغات غرب ندارد. حتی تقصیر 
غربالگری و ســایر آزمایش های قبل از بارداری 
هم نیســت. بــا نصب بیلبورد و ســاخت آگهی 
تبلیغاتی و شــعار و نصیحت هم کاری از پیش 
نمی رود. کسی از مسئولین اگر نگران نسل آینده 
ایران اســت، چنان چه حوزه تحت مسئولیتش 
ارتباط مســتقیمی با وضع معیشــت و اقتصاد 
مــردم دارد، در جهــت ســامانش بکوشــد و اگر 
مسئولش نیســت، در هر حوزه ای که هست، با 
ســخنان نســنجیده و تصمیمــات جاهلانه، بر 
گســترش ناامیــدی در جامعه دامــن نزند و به 
همین سادگی بدون صرف یک ریال پول، نسل 

آینده ایران جوان و خلاق خواهد شد.

نگاهی به شائبه ممنوع شدن واردات کیت های غربالگری

حیف که جنین توان اعتراض ندارد !
یادداشت
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پرداخت سود مازاد به 
 سپرده های سرمایه گذاری

  بانک اقتصادنوین برای
 سومین سال متوالی

      بانک اقتصادنوین برای ســومین ســال پیاپی موفق شد به 
سپرده های ســرمایه گذاری مشــتریان خود در سال ۱4۰۱ 

سودی مازاد بر سود علی الحساب پرداخت کند.
به گــزارش روابط عمومی بانــک اقتصادنوین، عملکرد 
درخشــان ایــن بانــک در عملیــات واســطه گری پولــی که در نتیجه رشــد 
قابل توجه در سپرده ها و دیگر منابع، اعطای تسهیلات مناسب با رعایت 
بهداشــت اعتباری و مدیریت حاشــیه سود رقم خورد؛ رشــد ۱۹ درصدی 
درآمدهای مشــاع در ســال ۱4۰۱ را در پی داشت و این زمینه را فراهم کرد 
تا این بانک بتواند در پاســخ به اعتماد ســپرده گذاران و در راستای اجرای 
عملیات بانکداری اسلامی، برای سومین سال مالی متوالی مابه التفاوت 

سود قطعی و علی الحساب را پرداخت کند.
میزان مابه التفاوت سود قطعی ســال ۱4۰۱ بانک اقتصادنوین نسبت به 
سال ۱4۰۰ حدود ۱5 درصد رشد داشته است که براساس دستورالعمل ها 
و بخش نامه هــای بانک مرکزی ج.ا.ا محاســبه و به حســاب ســپرده  های 

سرمایه گذاری بانک اقتصادنوین واریز شد.

عاملیت بانک کشاورزی در 
اجرای پروژه های کلان ملی و 

طرح های بشردوستانه
      فرشید فرخ نژاد مدیرعامل بانک کشاورزی در دیدار با سید 
محمد مقیمی رئیس دانشــگاه تهران، با اشاره به رسالت 
ایــن بانــک در تامین مالی حــوزه غــذا و دارو و نیز تجارب 
موفق در بخــش ارزی و بین المللی، از آمادگی این بانک 
برای مشــارکت در اجرای پروژه های کلان ملی و طرح های بشردوســتانه 

خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانک کشــاورزی، فــرخ نژاد بــا بیــان این که 
اقدامات لازم برای تامین مالی پروژه احداث آزمایشگاه مرجع آب، خاک 
و ســنجش انطباق اســتانداردهای وارداتی کالاهای گمرکی توســط بانک 
کارگــزار بین المللــی، با عاملیت بانک کشــاورزی و با همکاری دانشــگاه 
تهران در حال انجام اســت، گفت: تلاش خواهیم کرد از تمام توان بانک 
و از تجارب خود برای پیشــبرد پروژه های ملی استفاده کنیم. مدیرعامل 
بانک کشاورزی، اعتبار و اعتماد به این بانک در عرصه های بین المللی را 
نتیجه نود سال قدمت و خدمت صادقانه، تجارب موفق و رسالت بانک 
کشاورزی در تحکیم پایه های امنیت غذایی دانست و اظهار امیدواری کرد 
با بهره گیری از توان بالا و ظرفیت های بانک کشــاورزی، گام های موثری 
برای پیشبرد پروژه های مهم در حوزه غذا، دارو و گسترش بانکداری سبز 
در کشــور برداشــته شود. ســید محمد مقیمی رئیس دانشــگاه تهران نیز 
در این جلســه ضمن گفتگو درباره نحوه تبادلات مالــی با بانک کارگزار و 
پــروژه های پیش رو، اظهار امیدواری کرد که انجــام این پروژه، دریچه ای 
برای همکاری های گسترده تر و توسعه تعاملات دانشگاه تهران با بانک 

کشاورزی در اجرای پروژه های کلان ملی و بشردوستانه باشد.
شــایان ذکر اســت در این جلسه، شــهرزاد مشــیری و محمدرضا پویافرد 
معاونــان بین الملل و اعتباری بانک کشــاورزی، نمایندگانی از دانشــگاه 

تهران و نماینده بانک کارگزار خارجی نیز حضور داشتند.

فاضلیان خبر داد؛
اعطای تسهیلات قرض الحسنه 

ازدواج به ۷ هزار و ۵۳۶ 
متقاضی در بانک مسکن

       عضــو هیات مدیره بانک مســکن بیان داشــت: با اهتمام 
همکاران بانک مسکن از ابتدای سال جاری تاکنون قریب 
بــه ۱۰ هــزار نفر از متقاضیانی که در صــف انتظار دریافت 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج قرار دارند، تعیین شعبه 
شده اند. سید محسن فاضلیان عضو هیات مدیره و معاون مدیرعامل در 
امــور اعتباری بانک مســکن در گفت وگــو با خبرنگار پایــگاه خبری بانک 
مسکن – هیبنا با اشاره به روند پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
در ایــن بانــک گفــت: از تعــداد ۲4 هــزار و ۷4۹ متقاضــی بــرای دریافت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در بانک مســکن تعداد ۹ هــزار و 5۳۰ 
متقاضــی تعیین شــعبه شــده و ایــن افراد به شــعبه مورد نظــر معرفی 

شده اند.
وی افزود: روند ارایه تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در بانک مسکن با 
شتاب بسیار مناسبی در جریان است و از ابتدای سال جاری تاکنون تعداد 
۷ هزار و 5۳6 فقره از این تسهیلات به مبلغ ۱5 هزار و ۱۳۸ میلیارد ریال به 

زوج های متقاضی تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده است.
عضو هیات مدیره بانک مسکن ادامه داد: با این شرایط تا نیمه مردادماه 
ســال جاری قریب بــه ۸۰ درصد از متقاضیان دریافت تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج که در بانک مسکن تعیین شعبه شده اند، این تسهیلات 
را دریافــت کرده انــد و این موضوع به خوبی نشــان دهنــده اهتمام بانک 
مسکن برای پرداخت تسهیلات حمایتی از جوانان و خانواده ها در راستای 

اهداف دولت محترم است.
وی تصریح کرد: تســهیل پرداخت تسهیلات حمایتی مربوط به ازدواج، 
فرزندآوری و ... ازجمله اقداماتی است که در بانک مسکن صورت گرفته تا 

متقاضیان در مدت زمان کمتری بتوانند از این تسهیلات بهره مند شوند.
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اقتصاد

وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی طــی ســخنانی در مجمع 
عمومی عادی سالیانه بانک صنعت و معدن تأکید کرد 
که باید متر و معیــار متفاوتی برای تنظیم گری و ارزیابی 
بانــک های توســعه ای نســبت به ســایر بانک ها داشــته 

باشیم.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن به نقل 
از شــادا، دکتر خاندوزی به عنوان رئیس مجمع عمومی 
بانک صنعت و معدن در این جلســه که دیروز بیســت و 
سوم مردادماه با حضور اعضا و سهامداران اصلی بانک 
در محل وزارت اقتصاد برگزار شد، با تشکر از تلاش ویژه و 
قابل تقدیر مدیر عامل و هیئت مدیره این بانک، با اشاره 
به رویکرد خاص دولت نسبت به بانک های توسعه ای، 
اظهار داشــت: ما بایــد خط کش و متــر و معیار و تنظیم 
گــری متفاوتــی را بــرای بانــک هــای توســعه ای در نظــر 

بگیریم.
وی تصریــح کــرد: اگر معتقدیــم، کشــور نیازمند تحرک 
بخش تولید است و می خواهیم، فراتر از حرف، اتفاقی در 
حوزه رشــد و تولیدات صنعتی و کشــاورزی و دیگر بخش 
ها در کشــور رخ دهد، این امــر نیازمند طراحی یک نظام 
انگیزشی از سوی "تنظیم گر" پولی برای آنها است که می 
تواند انگیزه نقش آفرینی فعال تر در این زمینه را به آنها 

بدهد و یا موجب از بین بردن آن شود.
دکتر خاندوزی تأکید کرد: این گلایه همیشــگی من است 
و بارهــا در جلســات بــا حضور رئیــس جمهور هــم آن را 
طرح کرده ام و ایشــان هم تأیید و تأکید کرده اســت، باید 
تمهیداتی جدی برای تأمین مالی تولید، البته به شیوه ای 
اندیشیده شــود که خود موجب افزایش حجم نقدینگی 

در کشور نشود.
وی با اشــاره به طولانی شــدن پروســه برخــی اقدامات و 

تصمیــم گیری ها در بانک صنعت و معدن که منوط به 
مصوبات و مجوز های دیگر دســتگاه های دولتی اســت، 
گفت: لطفــا انجام این قبیل اقدامــات را موکول به زمان 
تصیــم گیری آنهــا نکنید؛ چرا که هــر وزارتخانه ای درگیر 
مشــکلات و اولویت های ســازمانی و دســتگاهی خودش 
است و ممکن است مثلا تا چند ماه دیگر هم تدبیر ویژه 

ای در خصوص آنچه شما خواسته اید، انجام ندهد.
وزیــر اقتصاد تصریح کرد: این همان پدیده ای اســت که 
در طول ســال های اخیر با آن مواجه شــده ایم و به نوعی 
موجب قفل شــدگی بانــک صنعت و معــدن در اجرای 

برخی طرح ها شده است.
دکتــر خانــدوزی افــزود: عبــور از ایــن معضــل، نیازمنــد 
طــرح موضــوع و کمک مســتقیم وزارت اقتصاد اســت و 
مــا خودمــان باید ایــن را به عنوان دســتور، به کمیســیون 
اقتصــادی دولــت، ســازمان برنامــه و بودجــه و امثالهم 
ببریم و پیگیری کنیم؛ چون به هر حال دسترسی های ما 
هم کم نیســت و می توانیم این را در دســتور کار جلسات 

دولت، با اولویت مطرح کنیم.
وزیر اقتصاد ایفای تعهدات ارزی بانک صنعت و معدن 
را یکــی از موضوعات مهم در ارتباط بــا این بانک عنوان 
کرد و گفت: اگر مشــکلات موجود در این زمینه، به شکل 

روشــن و دقیق حل و فصل نشــود، )همانطور که امســال 
خود را بصورت افزایش ۳۰۰ درصدی NPL شــما نشــان 
داده اســت(، نقــش مخرب خــود را در همــه زمینه ها بر 
جــای خواهد گذارد و هر چقدر هم شــما در حــوزه ریالی 
زحمت بکشید، چون آنجا )بخش تعهدات ارزی( عددها 
بــزرگ و خودافــزا اســت، تحت تأثیــر قرار گرفتــه و همه 
تلاش های اعضای اعضای هیئت مدیره را هدر می دهد.
وی تحقق بانکداری دیجیتال را یکی از موضوعاتی خواند 
که با توجه به محدوده موضوعی کاملا مشــخص و ســایز 
کاملا قابل اداره بانک صنعت و معدن با تنها ۵۳ شعبه 
می تواند شاخص و سنجه همه اتفاقاتی باشد که باید در 
این زمینه انجام شود و بانک های دیگر باید از این بانک 

الگو برداری کنند.
دکتر خاندوزی در مورد برنامه ســال ۱۴۰۲ بانک صنعت 
و معــدن نیــز گفت: امیدوارم، این برنامه ای باشــد که به 
شــکل ســه ماهه قابلیــت ارزیابی داشــته باشــد و اینطور 
نباشــد کــه ببینیــم اســفندماه رســیده و زمــان از دســت 
رفته اســت؛ در غیر ایــن صورت که بدیهی اســت، با یک 
درصدی، بالا یا پایین، خواهید توانست همین مسیر ۱۴۰۱ 
را در ســال ۱۴۰۲ هــم طی کنید، اما این چیزی نیســت که 

برای ما مطلوب باشد.

وزیر اقتصاد در مجمع عمومی عادی سالیانه بانك صنعت و معدن مطرح کرد؛ 

ضرورت بكارگیری متر و معیار جداگانه برای ارزیابی بانك های توسعه ای

و  کشــور  همــراه  تلفــن  اپراتــور  نخســتین 
نخســتین بانک ایرانی بر ســر همکاری های 
مشــترک و هم افزایــی در حــوزه فنــاوری، با 

یکدیگر تفاهم کردند.
شــرکت  ارتباطــات  کل  اداره  گــزارش  بــه 
ارشــد  مدیــران  ایــران،  ســیار  ارتباطــات 
نخســتین اپراتــور تلفــن همراه کشــور عصر 
مهمــان   ۱4۰۲ مــرداد   ۲۳ دوشــنبه  امــروز 
نخســتین بانک ایرانی در ساختمان مرکزی 
بانــک ســپه بودنــد و بــرای ارائــه خدمــات 

فناورانه با یکدیگر تفاهم کردند.
مهدی اخــوان بهابــادی، مدیرعامل همراه 
اول کــه بــه همراه جمعــی از مدیران ارشــد 
اپراتــور اول ارتباطــی در این مراســم حضور 
داشت ضمن اشاره به جایگاه رقابتی همراه 
اول و ســهم بــازار مالــی 56 درصــدی ایــن 
اپراتــور در کشــور اظهار کــرد: در حال حاضر 
۱۰۳ میلیــون ســیمکارت واگذار شــده داریم 
ســیمکارت  میلیــون   ۷۰ از  بیــش  روزانــه  و 
حداقل یک فعالیت در شــبکه ما انجام می 

دهند.
وی یکــی از مهم تریــن دارایی اصلی همراه 
اول را تعداد »مشترکان دائمی« این اپراتور 
مطــرح کرد کــه با اختلاف بســیار زیــادی به 
نســبت ســایر اپراتورهــای تلفــن همــراه، در 

جایــگاه نخســت قــرار دارد و گفــت: بیــش 
از ۲۰ میلیــون مشــترک دائمــی داریــم. بــا 
وجــود ظرفیــت های موجــود فعلــی و نگاه 
همگرایانــه ای که هــر دو طــرف داریم، می 
توانیــم امیــدوار بــه انجــام کارهــای بزرگــی 

باشیم.
مدیرعامل همراه اول از ســکوهای دیجیتال 
توســعه یافتــه درون نخســتین و بزرگتریــن 
اپراتور تلفن همراه کشــور که به واسطه آنها 
خروجی ترافیک دیتاســنترهای ایــن اپراتور 
رشــد حدودا ســه برابری داشــته اســت، نیز 
به عنوان دیگر ظرفیــت های این اپراتور یاد 
کرد که می تواند در راســتای تعاملات آینده 

مورد توجه قرار گیرند.

آیــت اله ابراهیمــی، مدیرعامل بانک ســپه 
نیــز کــه در ایــن دیدار بــه همــراه معاونان و 
مدیران ارشــد ایــن بانک حضور داشــت، با 
بیان اینکه اقدامات ارزشــمند بســیاری طی 
انجــام شــده  ســالیان اخیــر در همــراه اول 
اســت، اظهار کــرد: از زمان شــروع فعالیتم، 
همــکاران تأکیــد بر همــکاری با همــراه اول 
کــه توانســته ظرفیت های خوبــی را از منظر 
ارتباطی در کشور فراهم آورد، داشتند که به 

ماجرای ادغام بانکی خوردیم.
بــر  مبنــی  راهکارهایــی  مراســم  ایــن  در 
تعاملات سازنده که لازمه موثر و مفید واقع 
شــدن این بانک در عرصه فناوری اطلاعات 
اســت نیز ارائــه و مدیرعامل بانک ســپه نیز 
از حمایــت همــه جانبــه در راســتای تحقــق 
بانکداری دیجیتال و پیاده ســازی بسترهای 

موردنیاز توسط همراه اول گفت.
در نهایت اپراتور همراه اول و بانک ســپه در 
زمینه همکاری های مشــترک به منظور هم 

افزایی متقابل تفاهم نامه امضا کردند.
مــواردی  انــدازی  راه  نامــه  تفاهــم  ایــن  در 
همچــون شــبکه خصوصی مجــازی موبایل 
ســازمانی، شــبکه اختصاصی امــن همراه و 
پیامک هوشــمند مبتنی بر مــکان لحظه ای 

آورده شده است.

تفاهم نخستین اپراتور و بانک ایرانی
 بر سر همکاری های فناورانه

واگــذاری حــق رای 60 درصــد 
ســهام مــازاد بانــک آینــده بــه 
وزارت اقتصاد به معنای انتقال 

مالکیت نیست

بانکفناوری

وزارت امــور اقتصــادی و دارایی اعلام کرد: 
»حق رای« ناشــی از 6۰ درصد سهام مازاد 
بانــک آینــده بــه وزارت اقتصــاد تفویــض 
شــد اما انتقــال حق رای به معنــای انتقال 

مالکیت سهام نیست .
بــه گــزارش روابــط عمومــی وزارت امــور 
اقدامــات  از  یکــی  دارایــی،  و  اقتصــادی 
قانون گذار به منظور جلوگیری از تسلط یک 

شــخص حقیقی یا حقوقی بر منابع بانکی، اعمال ســقف ۱۰ درصدی بر سهام 
شخص واحد است.یعنی یک فرد واحد نمی تواند بیش از ۱۰ درصد سهام یک 

بانک را در اختیار داشته باشد.
در همین راســتا، شورای پول و اعتبار در شهریور ۱۴۰۰ با صدور مصوبه ای، ۶۰.۳ 

درصد سهام بانک آینده را فراتر از حدود تعیین شده تشخیص داد.
پیرو این مصوبه، »حق رای« ناشی از این سهام مازاد در مجمع بانک، به وزارت 
اقتصاد واگذار شد. لازم به ذکر است که انتقال حق رای به معنای انتقال مالکیت 

سهام نیست .
سهام دار بانک، در دی ماه همان سال با شکایت به دیوان عدالت اداری، جلوی 
این مصوبه را گرفت ؛ که البته پس از رسانه ای شدن این حکم، دیوان رای خود را 

در اردیبهشت ۱۴۰۱ پس گرفت .
این کشمکش بین سهام دار بانک و بانک مرکزی ۲ مرتبه دیگر ادامه پیدا کرد؛ 
اخیرا نیز دیوان عدالت اداری مجدد حکم نهایی خود را نقض کرده و حق رای 
ســهام مازاد را به ســهامداران عمده بانــک بازگرداند، اما در تاریــخ ۲ مردادماه 
۱۴۰۲ دیوان عدالت اداری مجدد با تایید مستندات و مصوبه بانک مرکزی، حق 

رای سهام مازاد بانک آینده را به وزارت اقتصاد تفویض کرد

امروز در تقویم: بازار بزرگ، بازار رضا و حدود 80 درصد از مغازه های خیابان های مشهد تعطیل بود.)1357ش( l اطلاعیه ای با عنوان »کشتار و خونریزی در شهسوار به دستور شاه« درباره جزئیات تهاجم نیروهای مسلح رژیم به روزه داران این شهر منتشر شد.)1357ش(

آگهــی موضوع مــاده  3  قانــون و ماده 13 
آئیین نامــه قانون تعییــن تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ســاختمان های فاقد ســند 

رسمی
برابر رأی شماره ۱4۰۲6۰۳۲۹۰۱۲۰۰۲644 مورخ ۱4۰۲/۰5/۰۷ 
هیــات اول/دوم موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد 
ثبتــی حوزه ثبت ملک گرمســار تصرفــات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای/خانم ســیروس چوزوکلی به شناسنامه شماره 
6 کدملــی 46۰۹۷۰۸5۰۷ صــادره فرزنــد رضــا در ســه دانــگ 
مشــاع از ششــدانگ یــک قطعــه زمیــن مزروعی به مســاحت 
۱۷۱6۷ مترمربع از پلاک شــماره ۲۸۸ فرعی از ۲۱ اصلی واقع 
در روســتای کوشــک بخش حوزه ثبت ملک گرمســار )مبایعه 
نامــه عــادی/ خریــداری مــع الواســطه از مالــک رســمی منور 
چوزوکلــو( حقوق ارتفاقی: با حقابه طبق مقررات قانون توزیع 
عادلانــه آب و نحــوه ملــی شــدن  آن محرز گردیده اســت. لذا 
بــه منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت بــه فاصله ۱5 روز 
آگهی می شــود. در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولیــن آگهی به مــدت دو مــاه اعتراض خــود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضــای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

شناسه آگهی- ۱5۳۹45۳
 تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰۲/۰5/۰۹

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰۲/۰5/۲5
حسین چلوئی
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گرمسار 



راه و مسکن

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران:

 فرودگاه ها با تمام امکانات 
پای کار اربعین هستند

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر خبر داد؛

 رشد ۸۰درصدی ترانزیت 
در بنادر استان بوشهر

مدیران ستادی و ادارات استانی سازمان راهداری 
و حمــل و نقــل جــاده ای ، برای خدمات رســانی 
مطلوب بــه زائران اربعین حســینی،  باید حضور 

مستمر و جهادی داشته باشند.
بــه گــزارش روابــط عمومی ســازمان راهــداری و 
حمل و نقل جاده ای،  »داریوش امانی«، معاون 
وزیــر راه راه و شهرســازی و رئیــس این ســازمان، 
درنشســت هماهنگی جابه جایــی زائران اربعین 
حســینی بــا حضورمعاونیــن ریاســت ســازمان ، 
مدیران ستادی و حضور ویدیو کنفرانسی مدیران 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای سراسرکشــور، با 
اعــلام ایــن مطلب، اظهارداشــت :با تــلاش ها و 
پیگیــری های صورت گرفته درادارات کل اســتان 
هــای مرزی، بخــش قابــل توجهی از پــروژه های 
مربوط به توســعه زیرساخت ها ازجمله محوطه 
ســازی و آســفالت، نصب ســایه بان ها، امکانات 

سرویس های بهداشتی و منظرآرایی پایانه ها، به 
اتمام رسیده و امکان خدما ت رسانی مطلوب تر 

نسبت به سال گذشته فراهم شده است.
وی بــا بیــان ایــن کــه مهــم تریــن دغدغــه ایــن 
زائــران  عظیــم  اوج  جایــی  جابــه  ســازمان، 
بعــداز  روز  و  اربعیــن  روز  در  بازگشــت  درزمــان 
آن بــه ویــژه درمــرز مهران اســت، افزود: امســال 
خســروی  ازجملــه  غربــی  مرزهــای  درســایر 
دراســتان کرمانشــاه، باشــماق درمرز کردســتان، 
تمرچیــن دراســتان آذربایجــان غربــی، امکانات 
زائــران  تــردد  بــرای  خوبــی  هــای  زیرســاخت  و 
فراهم شــده اســت که درصورت هدایت بخشــی 
 از زائــران به این مرزهــا، از ازدحــام درمرزمهران 

کاسته می شود.
امانی خاطرنشــان کرد: تحلیــل وضعیت ایمنی 
جــاده هــا وشناســایی گــره هــای ترافیکــی یکی از 

موضوعات مهمی اســت که در دســتورکار ادارات 
اســتانی قراردارد و برای رفع مشــکلات ترافیکی ، 

اقدامات لازم انجام می شود.
معــاون وزیر راه و شهرســازی از راه اندازی پویش 
راه نجــات در ایــام اربعیــن خبرداد و افــزود: این 
پویــش باهــدف معرفــی ظرفیــت هــا و قابلیــت 
هــای ایجادشــده برای تســهیل و تســریع درجابه 
جایی زائران درنظرگرفته شــده اســت و نیروهای 
راهداری سراسرکشــور خدمات رسانی مستمر به 

مسافران جاده ای ارایه می کنند.
گفتنــی اســت دربخــش دیگــری ازایــن نشســت 
معاونین ریاست سازمان راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای، دیدگاه ها و پیشــنهادهای راهبردی به 
منظــور انجــام هماهنگی هــای بیشــتر وخدمات 
رسانی هرچه مطلوب تر درایام طرح جابه جایی 

زائران اربعین حسینی ارایه کردند. مدیــرکل بنــادر و دریانوردی اســتان 
بوشــهر گفت: در چهار ماهه امســال 
میــزان تخلیه و بارگیــری مجموع کالاهای 
نفتی و غیرنفتی بنادر استان بوشهر با رشد 
هــزار   ۸۱۲ و  میلیــون   ۲۱ بــه   ۱۱درصــدی 

تن رسید.
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
شهرســازی از ســازمان بنادر و دریانوردی، 
»محمد شکیبی نســب«، مدیــرکل بنادر و 
دریانوردی اســتان بوشــهر گفــت: در چهار 
بارگیــری  و  تخلیــه  میــزان  امســال  ماهــه 
مجمــوع کالاهــای نفتــی و غیرنفتــی بنادر 
اســتان بوشــهر بــا رشــد ۱۱درصدی بــه ۲۱ 

میلیون و ۸۱۲ هزار تن رسید.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر 
در تشــریح ایــن خبر اظهــار کــرد: تخلیه و 
بارگیــری کالاهــای غیرنفتی بــا افزایش ۱۹ 
درصدی به ســه میلیون و ۷۸۹ هزار و ۵۱۲ 
تن و کالاهای نفتی با افزایش ۹.۵ درصدی 
بــه بیــش از ۱۸ میلیون تن رســیده اســت. 
همچنین در چهار ماهه امســال همچنین 
بیــش از ۵۴ هزار و ۹۲۱ تی.ای.یو کانتینر در 

بنادر استان تخلیه و بارگیری شده است.
یــاد  مــدت  در  داد:  ادامــه  شکیبی نســب 
شــده ترانزیت بنادر اســتان بوشــهر با رشــد 
۸۰درصدی به ۹ هزار و ۲۹۲ تن، صادرات با 
رشد ۲۴.۵ درصدی به ۱۰ میلیون و ۶۵۱ هزار 
و ۳۱۸ تن و واردات با افزایش ۱۴.۵ درصدی 

به ۳۳۱ هزار و ۷۰۹ تن رسیده است.
وی ادامــه داد: در عملکرد بخش ترانزیت 
و  ابــزار آلات  بــا  ارتبــاط  در  اســتان  بنــادر 

و  خانگــی  لــوازم  ســبک،  دســتگاه های 
محصــولات ســبک، کالاهای ســاختمانی، 
لــوازم یدکی، چوب و نفت، ماشــین آلات، 
رشــد  منســوجات  و  پارچــه  موادغذایــی، 
ترانزیــت  در  همچنیــن  و  ۱۰۰درصــدی 
گوشــت و فرآورده های گوشتی، موادنفتی 
و   ۱۱۵  ،۱۵۵ رشــد  ترتیــب  بــه  خــودرو  و  

۲۸درصدی گزارش شده است.
واردات  بخــش  در  افــزود:  شکیبی نســب 
کالاهــای اساســی بــه بنادر اســتان بوشــهر 
نیز گوشــت بــا ۱۵۵ و گنــدم بــا ۱۰۰ درصد 

بیشترین رشد را داشتند.
تــردد  شــمار  چهارماهــه  در  گفــت:  وی 
بیــش  بوشــهر  اســتان  بنــادر  در  شــناورها 
از ۲ هــزار و ۵۰۰فرونــد گــزارش شــد کــه از 
 ایــن تعــداد ۸۰۸ شــناور با ظرفیــت بالای 

یک هزار تن تردد داشتند.
شکیبی نسب عنوان کرد: در مدت یاد شده 
عملکرد  جابجایی مسافر در بنادر بوشهر، 
گنــاوه و خــارگ در مجمــوع ۹۰ هــزار نفــر 
گزارش شــده که در این بندر گناوه با رشــد 
۱۵ درصدی بیشترین رشد را داشته است.

وی گفت: بدون تردید افزایش خیره کننده 
عملکــرد بنادر اســتان بوشــهر نویدبخش 
نگاه ویژه تر ســازمان بنــادر و دریانوردی به 
اجرا پروژه های زیرســاختی و توسعه ای در 

بنادر استان است.
شکیبی نســب یــادآور شــد: در هفته دولت 
امسال نیز با افتتاح چندین پروژه ارزشمند 
در بنادر اســتان بوشــهر کام ساحل نشینان 

هم استانی شیرین خواهد شد.
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بنادر

اخبــار

دفتر واردات گمرک ایران:

قطعات هواپیما بدون 
تأییدیه بانک مرکزی 

ترخیص می شود
دفتــر واردات گمــرک ایــران، طی 
نامــه ای اعلام کرد کــه ترخیص و 
موردنیــاز  قطعــات  گمرکــی  تشــریفات 
دریافــت  بــدون  هواپیمایــی  صنعــت 
تأییدیــه از بانــک مرکــزی و طبــق روال 
گذشته، پیگیری می شود.به گزارش اتاق 
بازرگانــی ایــران، بــر اســاس اعــلام دفتر 
واردات گمرک ایــران، قطعات موردنیاز 
صنعــت هواپیمایــی کشــور بــا توجــه به 
محدودیت های ناشــی از تحریم ها طبق 
مصوبــه ســال ۹۷ شــورای عالــی امینت 
ملی در قالــب ثبت خدمت و هماهنگی 
سازمان هواپیمایی کشوری، انجام شود و 
نیازی به دریافت تأییدیه از بانک مرکزی 
نیســت.از ســال ۱۳۹۷ براســاس مصوبه 
شــورای عالی امنیت ملی در قالب ثبت 
ســازمان  هماهنگــی  بــا  و  خدمــت 
لــوازم  و  هواپیمایــی کشــوری، قطعــات 
هواپیمایــی  شــرکت های  نیــاز  مــورد 
ترخیص می شــد؛ مهلت این مصوبه به 
پایان رسید و در ادامه با مساعدت بانک 
مرکــزی و گمــرک و بــا توجه بــه مصوبه 
دولــت،  اقتصــادی  هماهنگــی  ســتاد 
ترخیص قطعات ادامــه یافت.به دنبال 
شــرکت های  انجمــن  اعــلام  طبــق  آن، 
هواپیمایــی ایران، گمرک ایران از ابتدای 
اردیبهشت سال ۱4۰۲ ترخیص قطعات 
شــرکت های  هواپیماهــای  موتــور  و 
هواپیمایی را منوط به دریافت تأییدیه از 
بانــک مرکزی کرد که این فرایند به دلیل 
عدم تأیید بانک مرکزی، موجب اختلال 
موردنیــاز  قطعــات  ترخیــص  رونــد  در 
صنعــت هواپیمایــی کشــور شــده و ارائه 
خدمــات حمل ونقــل هوایــی را ســخت 
و  حمل ونقــل  است.فدراســیون  کــرده 
لجســتیک ایــران برای حل این مشــکل، 
موضــوع را با دبیرخانه شــورای گفت وگو 
بــا  نهایــت  در  کــه  گذاشــت  درمیــان 
پیگیری هایی که پیش از این انجام شــده 
بــود در نشســت اخیــر کارگــروه شــورای 
گفت وگو، رئیس فدراســیون حمل ونقل 
از حــل مســئله و ارســال بخش نامه ای از 
ســوی گمرک ایــران مبنی بــر ترخیص و 
قطعــات  گمرکــی  تشــریفات  انجــام 
بــدون  هواپیمایــی  صنعــت  موردنیــار 
دریافت تأییدیــه از بانک مرکزی و طبق 
روال گذشته، خبر داد.در این بخش نامه 
اقــلام  خــروج  از  پــس  کــه  شــده  تأکیــد 
موردنیــاز شــرکت های هواپیمایــی، آمار 
مرحله به مرحله کالاهای ترخیص شده 
از محــل صــدور مصوبــه یاد شــده، برای 
وزارت  و  مرکــزی  بانــک  بــه  انعــکاس 
صنعــت، معدن و تجارت باید در اختیار 

دفتر واردات گمرک قرار بگیرد.

بازدید مدیرعامل 
سازمان آب و برق 
خوزستان از پروژه 

کشتیرانی بهمنشیر
بــرق  و  آب  ســازمان  عامــل  مدیــر 
خوزســتان به همراه مدیر کل دیوان 
قفــل  و  ســد  پــروژه  از  اســتان  محاســبات 
کشــتیرانی پایین دســت بهمنشــیر بازدید 
کردند. به گزارش شبکه خبری سازمان آب 
و بــرق خوزســتان، عبــاس صدریــان فــر و 
محمدرضا شــراهی، به صورت مشترک از 
پــروژه ســد و قفل کشــتیرانی پایین دســت 
بهمنشــیر بازدیــد کردنــد. در ایــن بازدیــد 
شرایط عمومی کارگاه و روند عملیات علاج 
بخشــی انجــام شــده بــه همــراه کلیاتــی از 
برنامــه زمان بندی جهــت اتمام عملیات 
اجرایی، مورد بررســی مشترک قرار گرفت. 
و  هــا  چالــش  بازدیــد  ایــن  در  همچنیــن 
مشــکلات پروژه و راه های برون رفت از آنها 
مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.لازم به 
ذکر است؛ این پروژه شامل دو قفل کشیرانی 
برای عبور شناورهای با ابعاد مختلف بوده و 
احداث  آن نقش به ســزایی در کنترل ورود 
زبانه های آب شور خلیج فارس به رودخانه 
بهمنشیر را دارد. گفتنی است؛ این پروژه در 
و  آبیــاری  بــزرگ  طرح هــای  چهارچــوب 
زهکشــی آبادان و خرمشــهر تعریف شــده 
حــال  در  آن  بخش هــای  اکثــر  کــه  اســت 
بهره برداری است و تنها تکمیل بخش های 
سدها و قفلهای کشتیرانی مارد و بهمن شیر 

باقی مانده است.

۶۷ هکتار از شهرستان 
 بجستان مشمول 

طرح بازآفرینی شهری 
قرار گرفت

شهرســازی  و  راه  اداره  رییــس 
بجســتان گفــت: ۶۷ هکتــار بافت 
فرســوده در ایــن شهرســتان از آغاز ســال 
تاکنون مشــمول اجــرای طــرح بازآفرینی 
شهری قرار گرفت.به گزارش پایگاه خبری 
وزارت راه و شهرســازی، »حامد گوهری«، 
بجســتان  شهرســازی  و  راه  اداره  رییــس 
گفت: از این میــزان ۳۷ هکتار در محلات 
شهر بجستان و ۳۰ هکتار در شهر یونسی از 
توابع این شهرستان بوده است.به گزارش 
شهرســازی  و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه 
)خراســان رضوی(، وی ادامــه داد: در این 
بــرای اجــرای طــرح  مــدت ۹۰ تــن قیــر 
بازآفرینی شهری در شهر یونسی و ۵۳ تن 
در شهر بجستان جذب شد.رییس اداره راه 
و شهرسازی بجستان گفت: ۷۶ تن قیر هم 
برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 
این شهرستان تاکنون مصرف شده است. 
طــرح بازآفرینی شــهری با هــدف احیای 
بافتهــای فرســوده و ناکارآمــد شــهری بــا 
مشارکت شهروندان اجرا می شود.گوهری 
بــا اشــاره به ســاخت هــزار و ۹۸۶ واحد در 
حال احداث نهضت ملی مســکن در این 
شهرستان افزود: برای حدود ۲ هزار واحد 
تاکنون با متقاضیان قرارداد منعقد شــده 

است و بقیه در حال انعقاد قرارداد است.

صفحه06
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نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی:

 مسکن خبرنگاران قم را 
 تا رسیدن به نتیجه 

پیگیری می کنم

 مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مازندران خبر داد؛

 بهره برداری عملیات احداث 
پل اروست در آینده نزدیک

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 
خبر داد؛

توافق ایران و عراق بر انجام 
 بیش از ۲۰۰۰پرواز 
در عملیات پروازهای اربعین

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از توافق ایران و عراق بر انجام ۲۰۰۰ پرواز در عملیات 
پروازهــای اربعیــن حســینی خبــر داد.جعفــر یازرلــو گفــت: بــه دنبال ســفر رئیس ســازمان 

هواپیمایی کشــوری و هیات همراه به کشــور عــراق و در دیدار با رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری و مدیــران فرودگاههــای بغداد و نجــف، انجام ۲۰۰۰پــرواز به مناســبت عملیات 

پروازهای اربعین امســال در طول یکماه صفر مورد توافق قرار گرفت.وی افزود: در این 
ســفر دو روزه مدیر عامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایــران، مدیرعامل ایران 

ایــر، مدیــر عامل فــرودگاه امام خمینی )ره(، دســتیار وزیــر در امــور اجرایی، رئیس 
انجمن شــرکت هــای هواپیمایــی و معاون هوانوردی ســازمان هواپیمایی کشــوری 
حضور داشتند.یازرلو اظهارداشت: در این دیدار همچنین هماهنگی های لازم برای 
اســتقرار نمایندگان سازمان هواپیمایی کشــوری در فرودگاه های مربوطه و تسهیل 

تردد مسافران و زائران عتبات عالیات به عمل آمد.

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

 بنیاد مسکن 
 پروژه های مسکن ملی را 

ادامه خواهد داد

صفحه 06

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید تاکید کرد؛ 

  لزوم به کارگیری تمامی توان کشور
در توسعه سواحل جنوبی

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای: 

 حضور مستمر و جهادی مدیران برای 
جابه جایی مطلوب به زائران اربعین حسینی

خبر ویژه

نماینــده مردم قم در مجلس شــورای اســلامی 
بــه  مســکن  اعطــای  »پیگیــر  داشــت:  اظهــار 
خبرنگاران قم تا رسیدن به نتیجه خواهم شد.«

بــا  گفتگــو  در  فراهانــی«،  امیرآبــادی  »احمــد 
خبرنــگار روزنامــه جملــه از آســتان بهارســتان 
درمــورد اختصاص زمین برای ســاخت مســکن 
خبرنــگاران گفت: »دراین مــورد به وزیر کار نامه 
نوشــتم و دو بار دیگر تذکر دادم و با عبدالملکی 
وزیر کار ســابق هم صحبــت کردم که قول انجام 
کار را داد امــا متاســفانه تغییــر کرد و حدود ســه 
ماه پیش به مرتضوی وزیر جدید یادآوری کردم 
امــا پیگیری ها نتیجه نداد و قول می دهم که باز 

پیگیر شوم.«
وی ادامه داد: »در ایران مانند این اســت که یک 
فرغون را گذاشته باشیم وسط خانه و هر کس به 
آن نــگاه می کند و از کنار آن می گذرد؛ درصورتی 
که اگر بخواهنــد کار کنند فرغون را تا قله دماوند 
بالا می برنــد. لذا اگر خبرنگاران مدام از ما پیگیر 
شــوند و من پیگیری مستمر داشــته باشم حتما 

نتیجه می دهد.«
وی گفت: »مشکل مسکن خبرنگاران باسابقه را 
از طریق وزارت راه وشهرسازی و خانه مطبوعات 
و  جلســه  برپایــی  آمادگــی  و  می کنــم  پیگیــری 
حمایــت از آنــان را دارم و بــه منظــور پرداخــت 
اقساط آن هم یک تســهیلات ویژه برای حداکثر 
۱۰۰ نفــر از خبرنــگاران از بانــک ملــی می تــوان 

دریافت کرد.«
نماینــده مردم قم در مجلس شــورای اســلامی 
بایــد طبقه بنــدی  »البتــه نخســت  کــرد:  تاکیــد 
مشــاغل انجــام شــود و به تبــع آن مســکن ابتدا 
بــه افراد با ســابقه فعــال اعطاء و بــا طبقه بندی 
مشاغل افراد باســابقه حتی دریافتی بیشتری بر 

اساس درجه بندی خواهند داشت.«

ایــن  در  ارشــاد  وزارت  »اگــر  کــرد:  تصریــح  وی 
زمینــه برنامه داشــته باشــد که باید بــه آن عمل 
شــود. اگر هــم برنامه ای نباشــد، نمایندگان باید 
دولت را مکلف کنند تا ســال ســوم برنامه هفتم 
طرح طبقه بندی مشــاغل تقدیم مجلس شــود 
کــه پیگیــر ایــن امــر خواهــم شــد و مقدمــات را 
فراهــم می کنــم ومحکم پــای کار می ایســتیم یا 
 در قالــب تعاونی و یا در قامــت خانه مطبوعات 

کار انجام شود.«
وی با تاکید براینکه ســاختمان شهید آوینی باید 
بــه مجموعــه ارشــاد، مطبوعــات و جوانــان قم 
برگــردد، گفــت: »متاســفانه مدیرکل ارشــاد قم 
اشــتباه کرده و ســاختمان مردم قــم را در اختیار 
معاونت امور بین الملل قرار داده که حق انجام 

این کار را نداشتند.«
وی ادامــه داد: »به وزیر هم اطــلاع دادم که این 
ساختمان برای مردم و جوانان قم ساخته شد و 
باید به مردم برگردد زیرا آنان هزینه کافی دارند 
و درجایی که اصحاب رســانه قــم مکانی ندارند 

باید از حق آنان دفاع کرد.«
امیرآبــادی فراهانــی گفــت: »متاســفانه دســتور 
رئیــس جمهور در ســفر به قــم برای آزادســازی 
هزار هکتار زمین در شــهرک پردیســان قم که در 
سیطره مجموعه های مختلف قرار دارد، اجرایی 
نشــد؛ زیرا من مطرح کردم امــا برخی مدیران و 
اصحاب رسانه همراهی نکردند و کار ابتر ماند.«
هــزار  کارشناســی،  نظــر  »طبــق  گفــت:  وی 
 ۸۰۰ و  اســت  مجموعه هــا  ایــن  مــازاد  هکتــار 
هکتــار زمیــن بهتریــن جای پردیســان کــه همه 
زیرســاخت های لازم را هــم دارد بدون اســتفاده 
مانــده اســت؛ مرحوم رســتم قاســمی، وزیــر راه 
هکتــاری  هــزار  زمین هــای  داد  دســتور  ســابق 
 بــه مــردم برگردانــده شــود امــا بــا فــوت وی کار 

ناتمام ماند.«
وی بیــان کرد: »دســتور آیت الل رئیســی را نابود 
کردنــد؛ به محمــد صادقــی، مدیرکل ســابق راه 

وشهرســازی قــم گفتــم ایــن طــرح را اجــرا نکن 
وگرنه من ناچار می شــوم پشــت تریبون مجلس 
بــروم و از حق مردم قم دفاع کنم؛ گویا حســین 
راه  کل  اداره  جدیــد  سرپرســت  زنجیرانــی، 
وشهرسازی اســتان قم هم اعتقاد به اجرای این 

دستور ندارد.«
نماینــده مردم قم در مجلس شــورای اســلامی 
ادامــه داد: »به عنــوان مثــال، دانشــگاه حضرت 
معصومــه )س( ۱۵۰ هکتــار زمیــن را می خواهد 
چــه کار کند؟ آیا حتی پول کاشــت درخــت آن را 
دارد؟ حداقل باید ۱۰۰ هکتار از این مســاحت به 

مسکن ملی اختصاص یابد.«
و  ســند  بــدون  زمیــن  هکتــار   6۰۰« گفــت:  وی 
صاحب مانده و فقط زمین های شهرک مهدیه 
ســند دارد که آن هم غیرقانونی است و می توان 

آن ها را به شهر برگرداند.«
این مقام مســئول اســتان قم تصریــح کرد: »قم 
موسســات  برخــی  و  دارد  بین المللــی  کارکــرد 
می خواهند به جهان اســلام خدمات ارائه دهند 
اما ما حتی برای مردم و خبرنگار شــهر خودمان 

خدمات مناسب را فراهم نکرده ایم.«
امیرآبــادی با تاکیــد براینکه رســانه های قم باید 
حمایــت شــوند، افــزود: »اعتبــاری را در حــدود 
ســه میلیارد تومان از اختیارات نماینده های قم 
بــه شــهرداری اختصاص می دهیم تــا در یکی از 
بوســتان های قم »خانه رســانه« را ایجاد کنند تا 

هزینه نشریات کاهش یابد.«
وی با بیــان این که کارگروه رســانه قم باید فعال 
شــود، گفت: »هیات مدیــره خانه مطبوعات قم 
مشــکلات خبرنگاران را احصا و جمع آوری کنند 
و طــرح خــود دربــاره مســکن و دیگــر مشــکلات 
خبرنــگاران را ظرف یک هفتــه آماده و در اختیار 
من قرار دهند تا در جلسه ای با مدیرکل و معاون 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی قــم بــه یــک نتیجــه 
برســیم و موضوع را شــخصا از طریق معاونت و 

وزارت ارشاد دنبال کنم.«

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی:

مسکن خبرنگاران قم را تا رسیدن به نتیجه 
پیگیری می کنم

فاطمه سادات محمدی 
خبرنگار



مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مازندران خبر داد؛

بهره برداری عملیات احداث پل اروست 
در آینده نزدیک

مدیرکل راه آهن زاگرس تشریح کرد؛

اقدامات راه آهن زاگرس برای سفرهای اربعین 

مسکن

خبــــر راه آهن
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 تخصیص تسهیلات
۵۵۰ میلیون تومانی نهضت ملی 
به پروژه های دولتی و خودمالکی

       دفتــر طرح ریــزی و پایش طرح های مســکن معاونت 
مســکن و ســاختمان تصریــح کــرد: افزایــش ســقف 
تســهیلات نهضت ملی مسکن به مبلغ ۵۵۰ میلیون 
تومان برای هر واحد مسکونی مشمول تمام پروژه ها 

اعم از اراضی دولتی و پروژه های خودمالک می شود.
به گــزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، دفتر طرح ریزی و 
پایــش طرح های مســکن معاونت مســکن و ســاختمان وزارت راه 
و شهرســازی از تخصیص تســهیلات ۵۵۰ میلیــون تومانی نهضت 

ملی به تمامی پروژه های دولتی و خودمالکی خبر داد.
معاونت مســکن و ســاختمان اعــلام کرد: پــس از تصویب افزایش 
ســقف تســهیلات فردی به مبلغ ۵۵۰ میلیون تومان توسط شورای 
پول و اعتبار و ابلاغ آن به شــبکه بانکی توسط بانک مرکزی و سوال 
بانک هــا در ایــن خصــوص کــه این افزایش ســقف فردی مشــمول 
چــه پروژه هایــی می شــود، بــا پیگیــری وزارت راه و شهرســازی بــه 
موجــب بنــد ۵ مصوبــات نهمیــن جلســه شــورای عالی مســکن به 
ریاســت رئیس جمهور مقرر شــد؛ افزایش سقف تسهیلات نهضت 
ملی مســکن به مبلــغ ۵۵۰ میلیون تومان برای هر واحد مســکونی 
مشــمول تمام پروژه ها اعم از اراضی دولتی و پروژه های خودمالک 
می شــود.در ادامه تاکید شده است: بانک های عامل مکلف هستند 
با تائید وزارت راه و شهرســازی فارغ از هزینه باقی مانده نســبت به 
انعقــاد قــرارداد متمــم افزایش تســهیلات به ۵۵۰ میلیــون تومان 
بــرای این پروژه هــا اقدام کنند.  بنابر این تکلیف بانک ها مشــخص 
و بایــد بر اســاس مصوبه مذکور که با امضــای  رئیس جمهور  ابلاغ 

شده است به تکلیف خود عمل کنند.

 مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران 
خبر داد؛

افتتاح ۱۰ هزار واحد نوسازی شده 
در هفته دولت

       مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران از افتتاح و 
بهره برداری ۱۰ هزار واحد نوسازی شده در بافت های 

فرسوده طی هفته دولت خبر داد.
شهرســازی  و  راه  وزیــر  معــاون  آیینــی«،  »محمــد 
بــا  گفت وگــو  در  ایــران  شــهری  بازآفرینــی  شــرکت  مدیرعامــل  و 
خبرنگار پایــگاه خبری وزارت راه و شهرســازی گفت: روند نوســازی 
و مقاوم ســازی در دو ســال گذشــته و طــی دولت ســیزدهم شــتاب 
مناسبی پیدا کرده است و رکوردهای سال های گذشته شکسته شده 
اســت. هم اکنون نوسازی واحدهای مسکونی در بافت های فرسوده 
از مرز ۱۴۶ هزار واحد عبورد کرده که امیدواریم به زودی این رقم به 

۲۰۰ هزار واحد ارتقا یابد.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران با تاکید بر آگاهی بخشی 
به مردم برای مقاوم ســازی و نوســازی در خصــوص برنامه افتتاح 
هفته دولت در بافت های فرسوده اعلام کرد: در هفته دولت۱۰ هزار 
واحد نوسازی شــده در بافت های فرســوده به بهره برداری می رسد. 
هم زمان با افتتاح  واحدهای مسکونی بخشی از خدمات زیربنایی و 

روبنایی نیز افتتاح خواهد شد.

کارشناس سازمان هواشناسی اعلام کرد؛
جو پایدار و آرام در بیشتر مناطق 

کشور تا روز جمعه
       کارشناس سازمان هواشناسی با اعلام : جوی پایدار و 
آرام تا روز جمعه در بیشــتر مناطق کشــور، گفت: روز 
شــنبه هفته آینده مناطقی از شــمال غرب کشــور هم 
بارش به شــکل رگبار و رعد و بــرق همراه با وزش باد 

شدید موقتی را تجربه می کند.
»کبــری رفیعــی«، کارشــناس ســازمان هواشناســی در گفت وگــو بــا 
خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی به تشــریح وضعیت 
جــوی و آب و هــوای روزهای آتی پرداخــت و گفت: تا روز جمعه در 

بیشتر مناطق کشور جو پایدار و آرام خواهد بود.
رفیعی افزود: روز شــنبه هفته آینده مناطقی از شــمال غرب کشــور 
هــم بــارش به شــکل رگبار و رعــد و برق همــراه با وزش باد شــدید 

موقتی را تجربه می کند.
وی ادامــه داد: طی ۲ روز آینده وزش باد شــدید در مناطق شــرق و 
شمال شرق کشور به ویژه در منطقه زابل رخ می دهد که در بعضی 

ساعات همراه با خیزش گرد و خاک است.
بــه گفتــه رفیعی آب های جنوبی کشــور به ویژه شــرق دریای عمان 
طی 4 روز آینده مواج و متلاطم همراه با افزایش طول موج گزارش 
شده است که فعالان دریایی و صیادان بایستی توجه داشته باشند.

کارشــناس ســازمان هواشناســی تشــریج کرد: روزهای چهارشنبه و 
پنجشنبه هم مناطق مرکزی و شرقی خلیج فارس همین شرایط را 
دارند.همچنین بیشــینه دمای تهران با یک درجه کاهش نسبت به 
دیروز ۳۴ درجه اســت و  پایتخت آسمانی صاف دارد. کمینه دمای 

تهران نیز  ۲۳ درجه بالای صفر گزارش شده است.
رفیعی خاطرنشــان کرد: خنک ترین مرکز اســتان با ۸ درجه بالای 
صفــر شــهرکرد گزارش شــد و پــس از آن اردبیل ۹ درجــه و  زنجان 

دمای ۱۰ درجه را تجربه کردند.
وی تصریــح کــرد: خنــک ترین منطقــه در کشــور مربوط به اســتان 
کرمان و لاله زار کرمان بوده اســت و دیزین بالا در اســتان البرز نیز با 

۶ درجه گزارش شده است.
به گفته کارشــناس هواشناســی مناطقی مثل سربیشــه در خراسان 
جنوبی، فریمان در خراسان رضوی دشت نمدان در استان فارس، 
فــرودگاه اردبیــل و شهرســتانک نیــز دمــای ۷ درجه بــالای صفر را 

تجربه کردند.

 شانزدهمین اطلاعیه 
ستاد پرداخت به بازماندگان معزز 

سانحه پرواز اوکراین
       ستاد پرداخت به بازماندگان پرواز اوکراین وزارت راه 
و شهرســازی در اطلاعیــه ای اعلام کرد: ضمن عرض 
ابــراز همــدردی بــا خانواده هــای  تســلیت مجــدد و 
محتــرم جانباختــگان پــرواز ۷۵۲ اوکرایــن، به اطلاع 
مــورخ  ه_  ۱۱۸۱۳۶/ت۵۵۳۴۱  شــماره  مصوبــه  وفــق  می رســاند؛ 
۱۶/۱۰/۱۳۹۹ هیأت وزیران، وزارت راه و شهرسازی مکلف به تکریم، 
دلجویی و تســریع در پرداخت مبلغ مصوبــه مزبور به وراث قانونی 
هر یک از جانباختگان فارغ از ملیت، جنســیت و ســن برابر با شیوه 
نامه اجرایی مصوبه فوق الذکر شــده اســت، لذا خواهشــمند است 
و   ۸۸۳۸۴۲۱۱ تلفن هــای  شــماره  بــا  جانباختــگان  قانونــی  وراث 
۸۸۳۸۴۲۱۲-۰۲۱ در ساعات اداری جهت دریافت اطلاعات و آغاز 
فرآیند مذکور تمــاس حاصل فرمایند، همچنین پیام های مربوطه 
 MRUD.IR@ContactPS۷۵۲ نشــانی بــه  نیــز  ایمیــل  طریــق  از 
دریافت می شود.شایان ذکر است وفق بند ۵ مصوبه هیأت وزیران، 
موضوع تصویب نامه صرفا ناظر به خســارات ناشی از سانحه پرواز 
اســت و نافی حــق پیگیری جنبه کیفری موضــوع در مرجع قضایی 

صلاحیت دار به موجب قانون نیست.

اخبــاریادداشت
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بنیــاد  رئیــس  صالحــی«،  »غلامرضــا 
مســکن انقــلاب اســلامی بــا بیــان اینکــه 
اقدامــات خوبــی در حــوزه مســکن هــم 
در شــهرهای زیــر ۲۵ هــزار نفــر و هــم در 
روســتاها صــورت گرفته اســت مــی گوید: 
بنیاد مســکن تعهداتی که از نهضت ملی 
مســکن پذیرفته اســت را با درایت خوبی 
که صورت گرفته است، پروژه های مسکن 

ملی را ادامه خواهد داد.
بــه گزارش بــازار، یکی از مواردی که ســال 
گذشــته بنیاد مســکن را دچار چالش کرد 
افزایش سقف وام ساخت مسکن بود. به 
هر حال بانک ها زیر بار مابه التفاوت نرخ 
ســود نمــی رفتنــد و از دولت درخواســت 
ضمانت مــی کردند به همین دلیل ابلاغ 
آن بســیار بــا تاخیــر مواجــه شــد. با رشــد 
نهــاده هــای تولید مســکن ســقف در نظر 
گرفته شــده تا حدودی تاثیــر گذاری خود 
را از دســت داد. حــال بــا توجــه بــه اینکــه 
رئیــس جدید بنیاد مســکن از بدنــه بنیاد 
مســکن انقــلاب اســلامی اســت و کاملا با 
مشکلات آشــنا اســت درباره پیشنهادات 

برای ســال آینده مبنی بر اینکه سقف وام 
مســکن روســتایی افزایــش یابــد و تــا این 
حــد ابــلاغ آن طولانــی نشــود دارد اظهار 
کرد: قطعا پیشــنهاد بنیاد مسکن انقلاب 
ســلامی افزایش سقف و مبلغ وام مسکن 
روستایی است. اما با توجه به اینکه دولت 
در حوزه تامین منابع با محدودیت هایی 
مواجــه اســت این پیگیــری ها تا امــروز به 
نتیجه نرسیده است. اما قطعا با همکاری 

دولت و بانک ها می توانیم مبلغ و سقف 
وام مسکن را افزایش دهیم تا تاثیرگذاری 
وام مســکن در زمــان مقــرر بــرای تکمیل 
مســکونی  واحدهــای  بــرداری  بهــره  و 
تاثیرگذار باشد. به هر صورت بنیاد مسکن 
انقــلاب اســلامی این برنامــه هــا را ادامه 
خواهد داد. در حوزه نهضت ملی مسکن 
روستایی با سیاســت های جدید اقدامات 
خوبی انجام خواهیــم داد تا در این حوزه 

تحرکات و پبشرفتهای خوبی حاصل شود 
تــا در آینــده خبرهــای خوبی بــرای مردم 

داشته باشیم.
ور در خصــوص بازپرداخــت اقســاط وام 
مســکن روستایی به متقاضیانی که اغلب 
روســتایی هستند و در روســتاها درآمد آن 
چنانــی ندارند گفــت: کارمزد و نرخ ســود 
وام مســکن روســتایی ۵ درصــد اســت و 
دوره بازگشــت وام هــم ۲۰ ســاله اســت و 
دوره تنفــس آن ۳ ســاله اســت. بــا توجــه 
بــه تورمــی که مــا ســالانه در کشــور داریم 
معمــولا بعد از گذشــت یک یا دو ســال ، 
اقســاط این وام رقم ناچیــزی خواهد بود. 
دوره بازگشــت طولانی آن باعث می شود 
کــه در ۹۰ درصــد متقاضیــان مشــکلی در 

بازپرداخت اقساط نداشته باشیم.
خــوب  رســالت  خصــوص  در  صالحــی 
ساخت مسکن محرومین افزود: جدای از 
اینکه بنیاد مسکن به هر صورت به واسطه 
رســالتی که بر عهده دارد برای افرادی که 
تحت پوشــش نهادهای حمایتی هســتند 
تخفیفاتــی را قائل شــده اســت و مبالغی 

را بــه عنــوان بلاعوض پرداخــت می کند. 
تفاهم نامه هایی را با بنیاد مســتضعفان 
کــه مصالــح رایــگان تحویــل مــی دهــد. 
از ســویی دیگــر تفاهمنامــه ای داریــم بــا 
بنیــاد مســتضعفان کــه افــرادی که تحت 
پوشــش هیــچ نهــاد حمایتی قــرار ندارند 
بتوانند کمک کنند. دو تن میلگرد و ۸ تن 
ســیمان را برای افرادی که تحت پوشــش 
هیچ نهادی نیستند به اضافه ۵۰ میلیون 
تومان وام بلاعوض در نظر گرفتیم تا این 

افراد هم صاحب مسکن شوند.
اســلامی  انقــلاب  مســکن  بنیــاد  رئیــس 
وام  و  مصالــح  ایــن  پرداخــت  دربــاره 
بلاعــوض گفــت: همیــن الان در جریــان 
است. تقریبا در هفته گذشته ۱۴ هزار واحد 
مسکن حمایتی که با بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی تفاهم نامه داشــتند افتتاح شــد 
تفاهــم  نیــز  مســکونی  واحــد  هــزار   ۱۰ و 
نامــه ای بــود که بــرای خانوارهــای دارای 
دو معلــول بــه بــالا بودند پرداخت شــده 
 است. ادامه این اقدام نیز در جریان است 

و ساخت و ساز انجام می شود.

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

بنیاد مسکن، پروژه های مسکن ملی را ادامه خواهد داد

مدیــرکل راه آهن زاگرس با تشــریح اقدامات 
این راه آهن برای ســفرهای اربعیــن از اتخاذ 
سیســتم های  از  اســتفاده  بــرای  لازم  تدابیــر 

خنک کننده خبر داد.
و  راه  وزارت  خبــری  گزارش پایــگاه  بــه 
راه  مدیــرکل  زیــودار«،   »حســن  شهرســازی، 
آهــن زاگــرس در اولین جلســه ســتاد اربعین 
در ایــن راه آهــن، بــا اشــاره بــه اینکــه فرصت 
اربعین ظرفیتی مناســب برای تقویت باورها 
و اعتقــادات مــردم بــه معــارف اهــل بیــت 
علیهــم الســلام اســت، اظهار داشــت حضور 
 و فعالیــت بخــش فرهنگی در مواکب بســیار 

حائز اهمیت است.
گفتمــان  یــک  اربعیــن  کــرد:  بیــان  زیــودار 
اعتقــادی، هویتــی و تاریخی اســت و خدمت 
بــه زوار اربعیــن را وظیفه خود مــی دانیم ، از 
ایــن رو لازم اســت تمامــی ادارات ، گروههــا 
اربعیــن  ســتاد  عضــو  اجرایــی  واحدهــای  و 
همکاری و هماهنگیهای لازم را در این رابطه 

به عمل آورند.
وی گفــت: با توجه بــه اینکه امســال نیز تردد 
زائران اربعین حســینی در فصــل گرما انجام 
می شــود قطعا با توجه به هوای گرم و طاقت 
فرســا لازم اســت در ایــن عرصــه تدابیــر لازم 

در خصــوص اســتفاده از سیســتم های خنک 
کننده و ... اندیشیده شود.

در پایان این جلسه اقدامات انجام شده برای 
خدمات دهی مطلوب به زائرین ارائه شد.

هماهنگــی بــا زائرســرای هلال احمــر جهت 
اختصــاص  پزشــکی،  فوریت هــای  اســکان، 
نیروی بیشــتر در ایســتگاه راه آهن اندیمشک 

جهــت امنیــت، گشــت های مرتــب و شــبانه 
پلیــس  بــا  هماهنگــی  همچنیــن  و  روزی 
راهــور جهت اعمــال قانــون و طــرح ترافیک 
و تعامــل بــا تاکســیرانی جهــت جابه جایــی 
کــه  اســت  اقداماتــی  جملــه  از  زائریــن 
گرفتــه  نظــر  در  اربعیــن  ســفرهای   بــرای 

شده است.

مدیــر کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مازنــدران از بهره برداری 
عملیات احداث پل روستای اروست پس از وقفه طولانی درآینده ای نزدیک 
خبــر داد.بــه گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی از مازنــدران، »حســن 
جهانیان«، مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای مازندران اظهار کرد: با تلاش 
های شبانه روزی و مدیریت جهادی این مجموعه، عملیات احداث پل اروست که 
سالیان سال راکد بود در حال انجام و بزودی مورد بهره برداری قرار می گیرد.مدیر 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای مازندران ضمن بازدید از روند ساخت پل نیمه 
کاره دسترسی روستای اروست بخش چهاردانگه شهرستان ساری گفت: عزم راسخ 
راهداران مازندران برای بهره برداری از این پل ســتودنی اســت.جهانیان ادامه داد: 
پل نیمه کاره دسترســی روســتای تاریخی اروســت مالخواســت بخــش چهاردانگه 
ســاری که از آن به عنوان قدمگاه مقام معظم رهبری یاد می شــود، در بازدید سال 
گذشته استاندار در سالروز سفر تاریخی و از قبل اعلام نشده مقام معظم رهبری به 
روستای مذکور)۲4 مهرماه( مورد تاکید قرار گرفته و پروژه از مجموعه اداره کل راه و 
شهرســازی منفک وجهت اتمام نهایی به این اداره کل  واگذار شــد. وی با اشاره به 
اینکه ساخت عرشه پل نیمه کاره روستای مذکور از جمله مصوبات سفر استاندار به 
این بخش است، افزود: اکنون این سازه در دست احداث و نصب است و با تکمیل 
نهایی، افتتاح و در دسترس عموم قرار خواهد گرفت.  وی در این بازدید با اشاره به 
اینکه توسعه و رفع محرومیت از چهره روستاها از اولویت های دولت مردمی است، 
گفت: روســتاییان بیش از دیگران به خدمت رســانی و دریافت امکانات و خدمات 
برای تأمین نیازهای اساســی خود و رهایی از محرومیت نیاز دارند، به همین دلیل 
محور برنامه های خدمت رسانی، توسعه و مقابله با محرومیت باید متوجه نواحی 
روســتایی همچــون منطقه پشــت کوه چهاردانگه)دهقــان ولایت( باشــد.جهانیان 
افزود: فعال کردن اقتصاد روستا یکی از اولویت های اساسی دولت سیزدهم است 

و باید با برنامه ریزی اصولی روند مهاجرت معکوس جوانان روستا فراهم شود.

Road.housing

مدیرعامــل شــرکت عمران شــهرهای جدید 
بر لزوم همکاری تمامی دســتگاه های متولی 
برای تســریع در اجرای پروژه های توسعه ای 

سواحل جنوبی کشور تأکید کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت عمران 
شــهرهای جدید »علیرضا جعفری«، معاون 
وزیــر راه و شهرســازی و مدیرعامــل شــرکت 
عمران شــهرهای جدید در تشــریح سیاســت 
ایجــاد شــهرهای جدیــد ســاحلی مبتنــی بــر 
اقتصــاد دریاپایه در کشــور بیان کــرد: ایران با 
دارا بــودن امــکان دسترســی مســتقیم بــه دو 
پهنــه دریایــی متفــاوت در شــمال و جنــوب و 
5۸۰۰ کیلومتــر طــول خــط ســاحلی و جزایر، 
دارای ظرفیت های بالایی برای توســعه همه 
جانبه ســاحلی اســت کــه در ایــن دوره تلاش 
داریم با برنامه ریزی مناســب و بهره گیری از 
ظرفیت های کلان بالقوه در نواحی ســاحلی، 
دریاپایــه  اقتصــاد  راســتای  در  موثــری  گام 

برداشته شود.
وی در ادامــه بــا تأکید بر ضرورت اســتفاده از 
همه ظرفیت ها در کشــور، پرهیــز از اقدامات 
مــوازی و ایجاد همگرایی میان همه دســتگاه 
های تأثیرگذار در امر توســعه ســکونت و دریا 
و ســواحل و همچنین استقرار نظام مدیریت 
یکپارچــه در نواحی ســاحلی بیان کرد: در این 
زمینــه ایجــاد ســکونتگاه های ســاحلی مولد، 
جهت گیــری نوینی بــرای توســعه اقتصادی ـ 
اجتماعی کشور محسوب می شود که با رونق 
انواع فعالیت ها، توأم با تأمین سکونت برای 

فعالان این عرصه، به ویژه در سواحل جنوبی 
کشــور، می توانــد حرکــت موثــری در راســتای 
در  رهبــری  معظــم  مقــام  منویــات  تحقــق 
توجه به نوار ســاحلی جنوب به ویژه ســواحل 
مکــران و نیز تحقــق اهداف ملــی، منطقه ای 
و محلی توســعه و آمایش ســرزمین باشــد، و 
بــا بهره گیری مناســب از قابلیت های پراکنده 
)بالقــوه و بالفعــل(، موجبات اشــتغال زایی و 
تأمین درآمد را در گستره هایی از سرزمین نیز 

فراهم سازد.
معاون وزیر راه و شهرســازی در این خصوص 
اضافه کرد: علاوه بر این، یکی از دغدغه های 

ملی در شرایط کنونی، با توجه به خشکسالی، 
کمبود آب و تنش های آبی بسیاری از مناطق 
کشور از یکسو و هزینه های سنگین انتقال آب 
از ســوی دیگر، جابه جایی جمعیت از مناطق 
مرکــزی بــه ســواحل جنوبــی اســت کــه بایــد 
برای نگهداشــت جمعیت با تجهیز فعالیت 
موجبــات  و  شــده  ســاماندهی  مولــد،  هــای 
ســرزمین  آمایــش  ملــی  راهبــرد  پیشــبرد 
را  ایــن منطقــه  بــه  انتقــال جمعیــت   بــرای 

فراهم سازد.
مدیرعامــل شــرکت عمران شــهرهای جدید 
در ادامــه مواردی چون ایجاد ســکونتگاه های 

ســاحلی مولد در نواحی جنوبی کشــور، نقش 
آفرینــی موثــر و فعالانــه در اقتصــاد مبتنــی 
بــر توســعه دریــا، ارتقــای معیشــت ســاحل 
و  ســکونت  اســتقرار  بسترســازی  نشــینان، 
فعالیــت در چارچــوب توســعه پایــدار، تــوان 
اکولوژیــک و ظرفیت های برد محیط زیســتی 
و در نهایــت در پیــش گرفتن توســعه متوازن 
نظــام ســکونتگاهی مبتنــی بــر الگوی شــبکه 
ای و توســعه یکپارچــه مدهــای حمــل و نقل 
ریلــی، جــاده ای و دریایــی را از دیگــر اهــداف 
توجه به ســاخت شــهرهای ســاحلی دانست 
و افــزود: بــر این اســاس و بــا توجه به دســتور 
رئیــس جمهــور محتــرم، مصوبــات شــورای 
عالی مســکن کشــور و نیز تأکیدات وزیــر راه و 
شهرســازی، شــرکت عمران شــهرهای جدید 
ضمــن انجام هماهنگی های اولیه با متولیان 
توسعه در چهار استان ساحلی جنوبی کشور و 
تدوین اهــداف و ادبیات مرتبط با موضوع، با 
پی ریزی مدل و سامانه  جامع و سیستماتیک، 
گونه شناســی اراضــی ســاحلی جنــوب کشــور 
محدودیت هــای  و  قابلیت هــا  اســاس  بــر 
را  آتــی  فرصت هــای  و  تهدیدهــا  و  کنونــی 
مســتعد  هــای  پهنــه  و  رســانده  انجــام  بــه 
بــرای  ســاحلی  ســکونتگاه های  اســتقرار 
 گونه هــای متنوعــی از آن هــا را نیز شناســایی 

کرده است.
و  راه  وزیــر  دســتور  بــه  توجــه  بــا  جعفــری 
شهرسازی مبنی بر لزوم تسریع در فرایندهای 
بررســی و تصویب مکان های شناســایی شده 

طــرح مذکــور بیــان کــرد: درحال حاضــر اخذ 
اســتعلام های قانونی از دســتگاه های اجرایی 
اســتانی به طور جدی و فشــرده توسط ادارات 
کل راه و شهرســازی اســتان هــای خوزســتان، 
و  سیســتان  جنــوب  و  هرمــزگان  بوشــهر، 
بلوچســتان )ایرانشــهر( و با پیگیری و بســیج 
نیروی انســانی شرکت های وابسته به شرکت 
عمران شهرهای جدید در استان های جنوبی 
در حــال نهایی شــدن اســت کــه نیازمند عزم 
بیش از پیش دســتگاه های اجرایی استانی در 
انجام دســتور ملی رئیس جمهــور محترم در 

این زمینه است.
بــه گفتــه وی در روزهــای آتــی، مقــرر اســت 
جلســات بررســی و تصویب طــرح در مرحله 
در  مــکان  شناســایی  و  ســنجی  ضــرورت 
زیربنایــی  امــور  )کارگــروه  اســتانی  مراجــع 
اســتان(  توســعه  و  برنامه ریــزی  شــورای  و 
توســط ادارات کل اســتان هــا و در هماهنگــی 
 کامــل با اســتانداران محترم چهار اســتان نیز

 برگزار شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی در این باره اضافه 
کرد: در این راستا همزمان با تصویب ضرورت 
و مکان در شورای برنامه ریزی استان، شرکت 
عمران شــهرهای جدید نیز تهیه طرح جامع 
شهرک های منتخب در چهار استان به عنوان 
پیشــگام را در دســتور کار قــرار خواهــد داد تــا 
طی مراحل بررســی و تصویب، آغاز عملیات 
اجرایی مدیریت زمین و ســایر موارد مربوطه 

انجام پذیرد.

معــاون وزیر و مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها 
و ناوبــری هوایــی ایــران گفــت: فرودگاه هــای 
کشــور با تمــام امکانــات و ظرفیت هــا پای کار 
عملیــات اربعیــن بــوده و در صــورت لــزوم 
بایــد از راهبردهــای جایگزیــن برای تســهیل 
زائــران  پذیــرش  و  اعــزام  و  پذیرایــی   در 

استفاده کنند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایــی ایران، کاپیتــان رضا نخجوانی 
در جلســه ســتاد اربعیــن شــرکت فرودگاه ها، 
اظهــار کــرد: هــر زائری کــه در ایــام منتهی به 

اربعیــن وارد فرودگاه شــود باید مــورد تکریم 
و احتــرام مســئولان و عوامــل فرودگاهی قرار 
بگیــرد.وی افــزود: اقدامات زیرســاختی لازم 
انجــام شــده و تمامــی فرودگاه هــای عامــل 
زائــران  بــه  ســرویس دهی  آمــاده  اربعیــن 

حضرت اباعبدالل)ع( هستند.
محمــد حبیب الهــی مســئول ســتاد اربعیــن 
شــرکت فرودگاه هــا نیز با اشــاره بــه اقدامات 
هماهنگــی  جدیــت،  اصــل  شــده، بر  انجــام 
اربعیــن  و ســرعت عمل در طــول عملیــات 
و  رفــت  پــر  و  شــلوغ  روزهــای   به خصــوص 

آمــد تاکیــد کرد.نیکبخــت معــاون عملیــات 
هوانوردی شــرکت فرودگاه ها در این نشســت 
از انجــام عملیــات وارســی پــروازی فــرودگاه 
مهرآبــاد و فرودگاه هــای مــرزی غــرب کشــور 
به منظــور آمادگــی حداکثری بــرای عملیات 
اربعیــن ۱4۰۲ خبــر داد.فرشــید گلیج معاون 
عملیات فرودگاهــی نیز گفت: پروژه ترمینال 
فــرودگاه ایلام هنوز به مرحله افتتاح رســمی 
نرســیده اما پیشــرفت این ترمینــال به نحوی 
اســت کــه از آمادگــی لازم بــرای پذیرایــی از 
زائــران اربعیــن برخــوردار اســت.علی اصغر 

باریکانــی مدیرکل دفتر مقــررات فرودگاهی، 
مدیریــت بحــران و پدافند غیرعامــل با بیان 
اینکه مسافران باید در جریان آخرین اتفاقات 
فرودگاه هــای عامــل اربعیــن باشــند، گفــت: 
بحث عــدم بلیت فروشــی در فرودگاه ها باید 
از هــر طریــق به اطلاع مردم رســانده شــود تا 
شــاهد ازدحام جمعیت و ســردرگمی زائران 
حاجی بیگــی  نباشــیم.حمید  ترمینال هــا  در 
مدیرکل آتش نشانی و هدایت زمینی هواپیما 
نیــز از اعزام داوطلبانه نیروهای آتش نشــانی 
بــه فرودگاه های مــرزی بــرای آمادگی هرچه 

بیشــتر ایــن فــرودگاه ها خبــر داد.رضــا کارگر 
مدیر روابط عمومی شرکت فرودگاه ها در این 
نشست ضمن ارائه گزارش اقدامات این حوزه 
در روزهای اخیر گفت: فضاســازی ترمینال ها 
به صورت یکپارچه و با نظارت روابط عمومی 
در فرودگاه های کشــور انجام می شود.به گفته 
وی قرار اســت در ایام اربعین، فــرودگاه ها با 
اجــرای برنامــه های ویــژه فرهنگــی همچون 
چاوشی خوانی، نمایش های آیینی و مذهبی 

پذیرای مسافران در سنین مختلف باشند.
درویــش فرمانــده بســیج شــرکت فرودگاه ها 
نیــز در این نشست خاطرنشــان کــرد: با تمام 
به خصــوص  اربعیــن،  عامــل  فرودگاه هــای 
فرودگاه های مرزی جهت برپایی موکب های 
پذیرایی در تعامل هستیم و ظرفیت های غیر 
فرودگاهــی مانند اســتانداری ها را نیــز در این 

امر خداپسندانه پای کار آورده ایم.

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران:

فرودگاه ها با تمام امکانات پای کار اربعین هستند

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید تاکید کرد؛ 

لزوم به کارگیری تمامی توان کشور در توسعه سواحل جنوبی
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قسمت دوم

اخبـــــاریادداشت

در شماره ۱5۸5 خواندید.....
در اجــرای بنــد ۲ مــاده ۸۰قانــون  تشــکیلات 
و وظائــف شــوراها به منظــور مدیریــت و ارائه 
خدمــات پژوهشــی و ابلاغ نظرات کارشناســی  
و اســتفاده از تجربیات  خبرگان و متخصصین 
امور شــهری و بهره گیری از موضوعات علمی 
بــه روز دنیــا در مدیریــت شــهری و ارائــه آن 
تجربیات به کمیســیون های تخصصی و سایر 
اعضــا شــورای  شــهر ، بــا اساســنامه ای مدون 
و شــرح وظایفــی مشــخص مراکــز پژوهشــی و 
مطالعــات راهبردی به تصویب شــورای عالی 
اســتان ها رســید که در وظایــف اینگونــه مراکز 
علاوه بر انجام کارهای پژوهشــی و مطالعاتی، 
بررســی علمــی و آمــاری  عملکرد شــهرداری 
و نظــارت مســتمر بــر آن عملکــرد نیــز لحاظ 

گردیده است......

ادامه گزارش
آنچــه در نــگاه اول از ماهیت مراکــز پژوهش و 
مطالعات راهبردی شــوراهای شــهر به دست 
می آید تصمیم سازی در مدیریت شهری برای 
پیشــرفت هدفمند شــهرها و کشــور می باشــد 
که ایــن امر حلقه مفقوده مرکــز پژوهش های 
شورای شهر کرج در ادوار گذشته بخصوص در 

دو سال اخیر می باشد.
ناتوانــی در ایجــاد پیونــد کاربــردی موثــر بیــن 
دانشگاه های استان و دانشگاه های ممتاز کشور 
از دیگر نقاط ضعف و ناکارآمدی آن مرکز بوده 
کــه عــدم تعریــف پروپــوزال های متناســب با 
نیازهای شــهری و ناتوانــی در تبدیل موقعیت  
های تحقیقاتی به فعالیت اجرایی و نیز ضعف 
ســاماندهی و پیونــد دادن تصمیمات شــورای 
شــهر با فعالیت های پژوهشــی دانشــگاه ها، از 
دیگر نتایج ناموفق در مدیریت مرکز پژوهش 

و مطالعات راهبردی شورای شهر کرج است.
مطابق اساســنامه »شورای پژوهشی« متشکل 
از رئیس مرکز  بعنوان رئیس شــورای پژوهشی 
بهمراه حداقل پنج متخصص در امور شهری  

یا اعضا هیئت علمی دانشــگاه ها که در رشــته 
های مرتبــط با حــوزه های مختلــف مدیریت 
شــهری تخصــص و پنج ســال ســابقه اجرایی 
در آن زمینه ها داشــته باشــند بهمــراه معاون 
برنامــه ریــزی شــهرداری و معــاون پژوهشــی 
مرکز به عنوان دبیر جلسات که با ابلاغ یکساله 
ســاختار شــورای پژوهــش را تشــکیل میدهند 
و وظیفــه آن تشــکیل کمیته هــا و کارگروه هــای  
شــهری  مختلــف  موضوعــات  در  تخصصــی 
و نظــارت بــر عملکــرد آنهاســت کــه شــورای 
پژوهــش می تواند بخشــی از وظایف خود را به 

آن کمیته ها تفویض نماید.
کارگروه هــای  و  کمیته هــا  اعضــای  ترکیــب 
تخصصــی متشــکل از اعضــای هیئت علمــی 
یــا پژوهشــگران بــا حداقــل مــدرک تحصیلی 
فوق لیســانس، مدیــران و کارشناســان مطلــع 
ســایر  یــا  شــهرداری  بازنشســته  و  شــاغل 
دســتگاه های اجرایــی و ذی نفعان یــا فعالین 
اجتماعی اســت که بــا حضور یکــی از اعضای 
شــورای پژوهشــی یا یکــی از کارشناســان مرکز 

بعنوان عضو ثابت تشکیل جلسه می دهند.
ایــن درحالــی اســت کــه طی دو ســال گذشــته 
شــورای پژوهشــی ذیل مرکز  فقط یک جلســه 
تشــکیل داده  اســت و کارگروه هــای تخصصی 
شــش گانه مرکز پژوهش غیرفعال می باشــد 
در حالیکه شــورای پژوهشی کلانشهر تبریز ۲۸ 

جلسه تاکنون برگزار کرده است.
البته در دوره پنجم شــورای شــهر کرج شــورای 
پژوهش ۳۰ جلســه برگزار کرده کــه در ترکیب 
آن حداقــل چهــار عضو شــورای شــهر حضور 

داشتند.
ترکیب و تعداد جلســات شــورای پژوهشــی در 
دوســال گذشــته  گویاترین نگاه رییــس مرکز و 
عضــو شــورای ششــم را بــه جایــگاه پژوهش و 

مطالعات راهبردی بیان میکند.  

مرکــز    رئیــس  وظائــف  شــرح  بررســی 
پژوهش و مطالعات راهبردی شورای شهر 

کرج
ماده ۹ اساســنامه مصوب ســال ۱۳۹۷ شورای 

عالی استان ها، تدوین سیاست ها و راهبردهای 
کلان ، ارائه برنامه های کوتاه مدت میان مدت 
و بلند مدت مرکز به هیئت امنا جهت تصویب 
را جــزو  شــرح وظائف رییــس مرکز  قــرار داده 
اســت که در دو سال اخیر این امر مهم محقق 

نگردیده است .
از دیگر وظایف  رئیس مرکز برگزاری جلســات 
هیئــت امنــا ء و پیگیــری مصوبــات آن جهــت 
اجرا می باشد که طی دوسال گذشته بیش از ۸ 

جلسه هیئت امنا برگزار نگردیده است.
در شــرح وظایــف ریاســت مرکــز پژوهــش و 
مطالعات راهبردی  شورای شهر مطابق ماده 
۹ اساســنامه ، انعقاد قراردادهــا  و تفاهم نامه 
هــا در راســتای ماموریت های مرکز می باشــد 
کــه متاســفانه این مــورد نیز تاکنــون عملیاتی 
نگردیده اســت و هیــچ گونه قــرارداد یا تفاهم 
نامــه ای بصــورت مســتقیم طی ۲ ســال اخیر 

منعقد نگردیده است.
مــدون  وظائــف  شــرح  از  دیگــری  بخــش  در 
رئیس مرکــز، تشــکیل کارگروه های تخصصی 

بــا اســتفاده از کارشناســان و متخصصــان امور 
شهری قید شده که متاسفانه طی دو سال اخیر 
هیچ یک از کارگروه ها  برای بررسی کارشناسی 
و تخصصی لوایح یا معضلات شهری تشکیل 
نگردیــده اســت و بعضا با ابلاغ شــفاهی برای 
ریاســت کمســیون ها و کارگروههــا از نیروهای 
شــرکتی   حجمــی اســتفاده کرده اســت که این 
موضــوع بر خلاف دســتورالعمل و بخشــنامه 
های ســازمان بازرســی کل کشور در ممنوعیت 
در  شــرکتی  و  حجمــی  نیروهــای  از  اســتفاده 

بخش های نظارتی  و حساس  میباشد. 
در حالیکــه کلانشــهرهایی همچــون مشــهد ، 
تبریــز، تهــران و اصفهــان دارای کارگــروه های 
فعــال با نیروهــای متخصص در امور شــهری 

میباشند. 
همچنین بر اساس تبصره ۱ ماده ۱۶ اساسنامه 
کلیــه شــاغلین در مرکــز پژوهش می بایســت 
دارای تخصــص مرتبــط و لازم به تشــخیص و 
تایید هیئت امنا باشند که این مهم نیز تاکنون 
مورد توجه قرار نگرفته است و ریاست مرکز به 
تشــخیص خود اقدام به عــزل و نصب نیروها 
بدون هیچ مصوبه ای از ســوی هیئت امنا می 
نماید که در دوســال گذشــته حــدود پنج نفر از 
بانوان شــاغل در شــهرداری به مرکــز پژوهش 
ها مامور شــده و بعد از مدت کوتاهی با اعمال 

نظر  و سلیقه
شخصی  عدم نیاز برایشان صادر کرده است. 

علیرغم تخصیص بودجه سالانه جهت انجام 
ماموریــت ها و شــرح وظائف مرکز ، هزینه کرد 
بودجــه در ایــن مرکز  حدود صفــر درصد طی 
دو ســال بســیار ناچیز بوده اســت کــه این رقم 
ازجــذب بودجه  گویــای وضعیت فعالیت این 

مرکز علمی ، راهبردی و نظارتی میباشد.
در حالیکــه یکــی از شــاخص هــای ســنجش 
و  بودجــه  جــذب  درصــد  مدیــران  ارزیابــی  و 
محقق نمودن شــرح وظائف مدون می باشــد 
کــه عملکرد بســیار ضعیــف و بــدون خروجی 
دوســال اخیــر در مرکــز پژوهش شــورای شــهر 
کرج بیانگر فرصت ســوزی ، هدر رفت سرمایه 
انسانی متخصص ، عدم برنامه ریزی صحیح  

و علمی برای این مرکز می باشد.

  ۲ سال در مرکز پژوهش و مطالعات راهبردی
شورای  شهر کرج چه گذشت

مهدی شهیم 
 روزنامه نگار

مهدیه قربانی
خبرنگار روزنامه جمله 

فرسودگی بالای ۱۹۰ کیلومتر از 
خطوط انتقال آب خراسان جنوبی

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی گفت: ۱۹۰     
کیلومتر از خطوط انتقال آب در خراســان جنوبی فرســودگی 

بالا داشته و در اولویت تعمیر قرار دارد.
مهدی دوســتی در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: ۳۶۷ هزار و ۵۵۹ 
فقره انشــعاب آب و ۱۲ هزار و ۲۳۰ کیلومتر خط انتقال و شبکه توزیع 
آب در اســتان وجــود دارد. وی افــزود: تأمین و توزیع آب مشــترکین از 
طریق ۵۴۹ کیلومتر خطوط انتقال و ۲ هزار و ۴۴۵ کیلومتر شبکه توزیع 
در شــهر های اســتان و ۵ هزار و ۵۵۷ کیلومتر خطوط انتقال و ۴ هزار و 

۲۲۵ کیلومتر شبکه توزیع در روستا های استان انجام می شود.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی با اشاره به اینکه به 
لحاظ محدودیت منابع مالی مسیر های دارای نشت و تراکم اتفاقات 
در استان شناسایی شده است، اظهار کرد: حدود ۳۵۰ کیلومتر شبکه 
انتقال آب و بالغ بر ۳۰ درصد شــبکه های توزیع آب استان با توجه به 

قدمت شبکه توزیع آب دچار فرسودگی هستند.
دوســتی بیان کرد: حدود ۱۹۰ کیلومتر از خطوط انتقال آب در ســطح 
اســتان دارای فرســودگی بالا و در اولویت اول بوده و بالغ بر ۲۰ درصد 
خطوط انتقال آب اســتان نیز فرســوده هســتند. وی گفت: مسیر های 
دارای نشت و تراکم اتفاقات شهری در بخش شبکه توزیع آب حدود 
۱۱۰ کیلومتــر و در بخش روســتایی حدود ۲۴۰ کیلومتر اســت و از نظر 
عمر لوله، فرســودگی در شهر ها حدود ۲۵ درصد و در روستا ها حدود 

۴۰ درصد است.
مدیــر عامــل شــرکت آب و فاضــلاب خراســان جنوبی تصریــح کرد: 
هدررفــت واقعــی آب در ســال ۱۴۰۱ حــدود ۲۷.۵ درصــد بــوده کــه 
عمدتا ناشی از اتفاقات و نشتی های نامرئی شبکه های توزیع به دلیل 
فرســودگی رخ داده و برای اصلاح مســیر های دارای نشــت شناسایی 
شــده، اعتباری بالغ بر ۶ هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال و برای تعویض کل 
لوله های فرســوده اســتان اعتباری بالغ بر ۲۵ هزار میلیارد ریال مورد 
نیاز است. دوستی عنوان کرد: با توجه به اینکه ردیف اعتباری از محل 
منابع ملی از فصل عمران شهری برای اصلاح شبکه توزیع و خطوط 
انتقال آب تاکنون ابلاغ نشــده است و عمدتا اصلاح تأسیسات آبی از 
محل اعتبارات محدود استانی و منابع داخلی شرکت انجام می شود، 
ســهم اعتبــارات در این بخش حــدود ۵۶ کیلومتر به عنــوان اولویت 
اجرایی را پوشــش می دهد. وی گفت: بالغ بر ۲۵ درصد شــبکه توزیع 

آب شهری استان مربوط به شهر بیرجند است.

تجلیل مدیرعامل آبفای هرمزگان 
از خبرنگاران فعال در حوزه 

صنعت آب و فاضلاب  
    در مراســمی بــا حضور مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 

هرمزگان از خبرنگاران حوزه آبرسانی قدردانی شد.
عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
در ایــن مراســم با بیان اینکه اطلاع رســانی به مــردم جزو لاینفک 
زندگی مردم شــده اســت، تصریح کــرد: اخبار پیش نیاز توســعه و 
پیشــرفت جامعه اســت که این مهم بر عهده خبرنگاران متعهد و 

سخت کوش است.
وی افــزود: هدف خبرنگاران در انجام رســالت خبر رســانی، نقش 
مهمــی در اصــلاح جامعــه و بهــره وری بــه عمــوم مــردم دارد و 

رسالت شما بر فعالیت ما تاثیر به سزایی خواهد گذاشت.
به گفته مدیرعامل آبفا، تلنگر خبرنگاران باعث می شود تا کاستی 
هــا و نیازهــای اســتان از طریق رســانه ها به عنــوان نماینــده افکار 
عمومی به دستگاه های خدمات رسان از جمله آبفا رسانده شود.

حمــزه پــور گفــت: ۱۷ مــرداد یــادآور تــلاش خبرنگارانی اســت که 
بهترین اوقات خود را صرف آگاهی، بصیرت و بیداری جامعه می 

کنند و در این مسیر مقدس از هیچ کوششی دریغ نمی ورزند.
وی بــا بیــان اینکــه خبرنــگاران در انعــکاس اخبار و اطلاع رســانی 
خدمات نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و نیز دولت مردمی  
ایران قوی اهتمام می ورزند، گفت: خبرنگاران استان هرمزگان که 
در حــوزه آبفــا انجام وظیفه می کنند، عملکرد قابل قبولی داشــته 
انــد و ما قدردان آنها هســتیم. گفتنی اســت، در پایان این مراســم 
از تــلاش خبرنــگاران رســانه های هرمــزگان که در حوزه آبرســانی 

فعالیت دارند، قدردانی شد.

برنامه ریزی شرکت های عضو 
شورای فرهنگی منطقه 8 وزارت 

نفت برای ایام شهات امام 
رضا)ع(

رییــس شــورای فرهنگی منطقــه ۸ صنعت نفــت از تصویب برپایی 
موکب خدمت رســانی بــه زائران در دهه پایانی صفر و ایام شــهادت 
امــام رضــا )ع( در مبــادی ورودی و خروجــی اســتان هــای خراســان 
رضــوی، شــمالی و جنوبی و شــهر مشــهد توســط کارکنــان داوطلب 
شرکت های عضو این شورا خبر داد. به گزارش خبرنگار جمله حسن 
افتخاری در پنجمین جلسه شورای فرهنگی منطقه ۸ صنعت نفت 
کشــور کــه با حضور مدیران ارشــد شــرکت های تابعــه صنعت نفت 
و گاز شــرق کشــور در ســالن تعالی شرکت گاز خراســان رضوی برگزار 
شد اظهار کرد: مطابق دستور وزیر محترم نفت، ارتقا و هماهنگی در 
همــه فعالیت های فرهنگی زیرمجموعه وزارت نفت و ایجاد نظمی 
منسجم در برنامه ها، نبود موازی کاری در واحدهای ذی ربط و توجه به 
فعالیت های فرهنگی در بین خانواده های کارکنان از وظایف شورای 

عالی فرهنگی هر منطقه است.
وی، هماهنگــی و نظارت بر فعالیت های فرهنگی بر اســاس ضوابط 
ابلاغی را از وظایف و اختیارات شوراهای فرهنگی وزارت نفت دانست 
و افزود: پنجمین نشســت شورای فرهنگی منطقه ۸ صنعت نفت با 
دســتور کار بررســی اقدامات انجام شــده در بازه زمانی ۹ ماه گذشــته، 
بررسی اطلاعات و ظرفیت های فرهنگی شرکت های تابعه صنعت 
نفت و هم اندیشی در رابطه با انجام فعالیت های مشترک در آینده 

پیش رو با تمرکز بر ایام اربعین و ۲۸ صفر برگزار شده است.
 رئیس شورای فرهنگی منطقه ۸ صنعت نفت گفت: یکی از اقدامات 
ارزشــمند وزارت نفــت برگــزاری اردوهای راهیان پیشــرفت از ابتدای 
مهرماه امســال با محوریت سه گروه دانشــجو-معلم، دانش آموزان 
استعدادهای درخشان و معلمان زیر ۲5 سال است. در این بازدیدها 
تلاش می شود تا پیشرفت های نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
در حوزه نفت و گاز به جامعه نخبگانی و هدف به تصویر کشیده شود.

وی بــا تاکیــد بر برگزاری باشــکوه مراســمات شــهادت امــام رضا)ع( 
افزود: شــرکت های تابعه صنعت نفت شرق کشــور در ایام شهادت 
امام هشتم و دهه پایانی صفر امسال، با جلب کمک های داوطلبانه 
پرسنل خود نسبت به برپایی موکب خدمت رسانی به زائران حضرت 
رضا)ع( در ورودی های ســه استان خراسان رضوی، شمالی و جنوبی 

اقدام خواهند کرد.

مدیرکل نوسازی مدارس گلستان خبر داد:
رشد ۲ برابری اعتبارات ساخت 

مدرسه طی دولت سیزدهم 
در گلستان

بیش از ۲ هزار
 تبدیل  وضعیت شغلی خانواده 

ایثارگران لرستان انجام شد

چشــم انتظاری اهالی روستای 
درودی خــاش بــرای بهره مندی 

از آب پایدار و راه مناسب

و  توســعه  نوســازی،  مدیــرکل 
تجهیــز مــدارس گلســتان گفت: 
تعــداد کلاس  و ســاخت  اعتبــار 
درس در این استان طی فعالیت 
دولــت ســیزدهم ۲ برابر افزایش 

یافته است.
وحیــد فراهــی روز ســه شــنبه در 
قــرارگاه شــهید  نشســت خبــری 
دولــت  هفتــه  ویــژه  همدانــی 
اســتانداری گلســتان، افزود: در ۲ 
ســال اخیر این اداره کل توانســته 
۵۵۰ میلیاردتومــان اعتبــار بــرای ســاخت ۸۰ طــرح بــا ۴۴۰ کلاس بــا 
زیــر بنای ۷۰ هزار مترمربع ســاخته و تحویل آمــوزش و پرورش در ۱۴ 

شهرستان دهد.
وی اســتقبال خیرین مدرســه ســاز در اســتان را از دیگر دســتاوردهای 
فعالیــت دولت ســیزدهم در اســتان برشــمرد و گفت: طــی این مدت 
۱۸۰ میلیارد تومان اعتبار از ســوی خیرین مدرسه سهز برای ساخت و 

تکمیل طرح های آموزشی در استان تزریق شده است.
وی خاطرنشــان کــرد: بــا توجــه به رویکــرد دولــت ســیزدهم در حوزه 
مدرسه سازی، پیش بینی می شود این رقم تا پایان این دولت به ۲۵۰ 

میلبارد تومان افزایش یابد.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
لرســتان گفت: ۲ هــزار و ۳۴۷ نفر از 
خانــواده شــهدا و ایثارگــران شــاغل 
در ادارات اســتان طی ســال گذشــته 
تبدیــل وضعیــت شــده و بــه ثبــات 

شغلی رسیده اند.
حجت الاســلام "هبت الل هاشمی" 
اظهار کرد: پارسال چهار هزار مکاتبه 
شــغلی  وضعیــت  تبدیــل  بــرای 
خانــواده هــای ایثارگــران و شــهدای 
اســتان انجــام گرفــت و ۳۱۵ نفــر از فرزندان شــهدا و ایثارگــران در ادارات 

استخدام شدند.
وی تصریــح کــرد: وام فرزنــد آوری برای خانــواده ایثارگران ۲ برابر اســت 
همچنیــن برای رفاه حــال والدین شــهدا، انجام اقدامــات لازم به منظور 
دریافت تســهیلات، در بســتر ســامانه اینترنتــی انجام می شــود اما بانک 
های عامل به دلایل مختلف در پرداخت تســهیلات به خانواده ایثارگران 

کوتاهی کردند.
حجــت الاســلام هاشــمی اضافه کــرد: برگــزاری مطلوب کنگره شــهدای 
استان کمترین اقدام در راستای زنده نگه داشتن یاد شهدا است که در این 
راستا کنگره ملی شهدا، همایش ملی آسیب های اجتماعی و راهکارها و 
چالش ها همچنین جشنواره بین المللی موسیقی "نواحی مهر"، امسال در 

لرستان برگزار می شود.

ســنگان  درودی  شــهرک  دهیــار 
بخــش مرکــزی خاش سیســتان و 
بلوچستان گفت: مردم این منطقه 
از دسترســی به راه مناسب، برق و 
آب آشامیدنی سالم و بهداشتی و 
شــبکه آبرسانی محرومند و چشم 
انتظار همت مســوولان برای رفع 

این مشکلات هستند.
میرافضــل کرد اظهارکرد: هم اکنون ســاکنان شــهرک درودی ســنگان با 
گذشت سالها انتظار خواهان اجرای پروژه روکش آسفالت مسیر از سنگان 
مرکزی تا شهرک درودی بطول ۱۵ کیلومتر، گسترش شبکه برق و تامین 

آب آشامیدنی و لوله کشی مناسب هستند.
وی بیــان کرد: بیش از ۲۰۰ خانوار ســاکن در ایــن منطقه ضمن قدردانی 
از خدمات انجام شــده، توجه به نیازهای اساســی آب، برق و راه و توسعه 

خدمات را مطالبه می کنند.
دهیار شــهرک درودی ســنگان بخــش مرکزی خــاش ادامــه داد: تاکنون 
طرح هادی روستایی به مسافت هفت هزار مترمربع و زیرساخت چمن 
مصنوعی در این روستا انجام شده و منتظر نصب چمن هستیم  و شبکه 
دیجیتال در سالهای گذشته با مشارکت دهیاری انجام شده و اینترنت هم 

۳g وصل شده و نیاز به ارتقاء دارد.
روستای شهرک درودی دارای مدرسه ابتدایی، خبازی، خانه ورزش، خانه 

بهداشت، خانه هلال و جایگاه نفت است.

نوسازی مشاغل آب

بانــوان کارآفرین اســتان با همــکاری امور بانوان شــرکت 
شــهرکهای صنعتــی گلســتان از صنعــت مبــل عطاآباد 
بازدید کردند که در این بازدید یکروزه بانوان با کارگاههای 
تولید مبل سازی آشنا شدند و از نزدیک با تولیدکنندگان 

این صنعت دیدار کردند.
این بازدید از روستای عطاآباد که عهده دار صنعت مبل 
شــمال کشــور ودر آینده ای نه چندان دور میتوان بعنوان 
تامین کننده مبلمان کشور از آن نام برد ، صورت گرفت .

در ادامــه بانــوان با همراهــی زلیخا عادلی عامل خوشــه  
مبــل عطاآباد بــا فرماندار آق قلا و دکتر مــژگان نادری از 
شرکت ویوا کودا که تولیدکننده کودهای طبیعی در کشور 

است ، بازدید کردند.
 اقتصــاد گلســتان بــا حمایــت از »صنعت مبــل« تحول 
یافتنــی اســت و صنعــت مبلمــان یــک ظرفیت بســیار 
بزرگ برای اشــتغال و تولید در استان محسوب می شود 
و صنعت مبل به  واسطه پویایی آن ضمن ایجاد اشتغال 
قابل توجه اقتصاد گلســتان را متحول کرده و مشــروط بر 
آنکــه نیازهایی از جمله تامین ســرمایه درگــردش، مواد 
اولیه ، قیمت مناسب و نیروی کار متخصص باید تامین 

شود.
روستای عطاآباد شهرستان آق قلا به دلیل فعالیت بیش 
از ۱۵۰ کارگاه و حــدود ۴۰۰ فروشــگاه مبــل بعنوان یکی از 
پایتخت های مبل ایران مشهور است و حال آنکه توسعه 

این صنعت در مدت کوتاه باعث تاثیرگذاری اشــتغال و 
اقتصاد ۲۰ روســتای شهرســتان آق قلا شده اما همچنان 
این صنعت نیاز به رشد دارد تا در افق برنامه توسعه ای 
این صنعت عطا آباد به قطب مبل کشــور تبدیل شــود و 
در چشم انداز این صنعت در کشور نامگذاری عطاآباد به 

عنوان پایتخت مبل ایران عنوان شده است.
یکــی از اتفاقــات خوبــي کــه از طرف شــرکت شــهرکهاي 
صنعتي گلستان براي ذینفعان خوشه مبلمان عطا آباد 
افتاده تهیه و خرید زمین صنعتي براي ایجاد و راه اندازي 
ناحیه تخصصی مبلمان عطاآباد است  که این ناحیه در 
۱۴ هکتار احداث خواهد شــد و راه اندازی آن اواخر ســال 
گذشــته در کمیســیون امور زیر بنایی استان مصوب شده 

بود و زیرساخت های آن در حال آماده سازی است.
 ایــن صنعــت در ابتــدا بــه صــورت مشــاغل خانگــی در 
روســتای عطاآباد شــکل گرفت و با توجه به اینکه برخی 
افراد بومی استان چند دهه از عمر خود را صرف یادگیری 
و فعالیت در صنعت مبل در ســایر اســتان ها و پایتخت 
کشــور کرده بودنــد، تصمیم بــه راه اندازی آن در اســتان 
گرفتنــد که در ابتدا، کارگاه های تخصصی به تعداد ۳۵۰ 
واحــد در ایــن منطقه صنعتــی راه اندازی شــد و در حال 
حاضر نزدیک به شش هزار نفر جمعیت در این صنعت 
مشــغول به کار هســتند و درحال حاضر منطقه صنعتی 
عطاآباد به جز تامین نیاز استان قادر به تولید و ارسال به 

سایر استان های کشور هم می باشد.
ایــن صنعــت در ابتــدای راه قــرار دارد و نیاز به توســعه و 
حمایت دارد و در حال حاضر مبل ۱۵ استان کشور توسط 

کارگاه های تولیــدی منطقه صنعتی عطاآباد تامین می 
شود و امکان تولید بیشتر از این هم وجود دارد تاجایی که 
به جز تامین مبل کشور، این ظرفیت برای صادرات مبل 

به کشورهای همسایه نیز وجود دارد.
زلیخا عادلی عامل توسعه خوشه مبل عطاآباد می گوید: 
عطاآباد را باید پدر مبلمان شمال کشور و در آینده نزدیک 
پدر مبلمان کشــور  عنوان کرد و خوشه مبل عطاآباد یک 
پروژه ســه تا پنج ســاله اســت که نقاط قوت و ضعف آن 
در این مدت دیده شــده و بر اســاس نقاط فشــاری که در 
این صنعت وجود دارد بیش از ۱۲۰ برنامه برای توســعه 

صنعت مبل از عطاآباد تاکنون اجرا شده است.
 بــه گفته این فعال اقتصادی ؛ تامین ســرمایه در گردش 
تولیدکننده یکی از موضوعات جدی این صنعت به شمار 
می رود و اعطای تسهیلات می تواند به توسعه این بخش 
کمک کند و از آنجایی که مواد اولیه صنعت مبل وارداتی 
اســت ، افزایش نرخ ارز در ســال گذشــته بر قیمت نهایی 
آن تاثیرگذاشــته و بسیاری از تولیدکنندگان را درگیر کرده 

است.
در ادامــه این بازدید ، تولید کنندگان نیازها و درخواســت 
های خود را مطرح کردند و خواستار معرفی این صنعت 
بــه هیئت هــای تجاری و آگاه ســازی آنهــا از وجود چنین 
ظرفیتی در اســتان با هدف توسعه صادرات محصولات 
شدند که نیاز است اتاق بازرگانی به معرفی این صنعت 
در کشــورهای همسایه پرداخته و با توجه به اینکه حضور 
در نمایشگاه های خارجی و حمایت از واحدهای تولیدی 
بــرای ورود تولیدکنندگان به حــوزه صادرات مبل بتوانند 

اقتصاد گلستان را متحول کنند. 
از دیگر چالش های موجود در صنعت مبل استان کمبود 
نیروی انســانی ماهراست با توجه به پویایی این صنعت 
در اســتان و زیــاد شــدن واحدهــای تولیدی ایــن منطقه، 
صنعت مبل نیاز به تعداد زیادی نیروی انسانی آموزش 
دیــده دارد کــه نیاز اســت در زمینه آمــوزش رایزنی هایی 
را بــا دانشــگاه های تخصصی و فنــی وحرفه در خصوص 
صنعــت مبل ســازی و چالش کمبود نیــروی متخصص 

وارد شوند. 
موضــوع بعدی مواد اولیه صنعت مبل اســت که اغلب 
وارداتی اســت که قیمت ارز بر قیمت نهایی آن تاثیرگذار 
است مشکلی که سال گذشته بسیاری از تولیدکنندگان را 

درگیر کرد و کسب و کار آنها متاثر از این شغل شد.
ایجاد شــبکه های تخصصــی در این صنعت و تاســیس 
اتحادیه و تشــکلی مســتقل به منظور تامین نیازهای این 
صنعــت از کارهایی اســت کــه نیاز اســت در این صنعت 

انجام پذیرد.
نداشتن سرویس بهداشتی،فضای سبز،پارکینگ،نمازخا
نه،رســتوران،هتل و اقامتگاه برای مسافرین و خریدارانی 
کــه از اســتانهای دیگر به ایــن منطقه بــرای خرید مبل و 
...مراجعه می کنند از درخواست های تولیدکنندگان این 

صنعت بود که تولیدکنندگان خواستار اجرای آن شدند.
همچنیــن در دیــدار بــا فرمانــدار آق قــلا مصــوب شــد 
جشــنواره تابســتانه فروش برای صنعت مبل در منطقه 
عطاآباد برپا شود و اتحادیه تعاونی های استان برای این 

صنعت راه اندازی شود.

890 کلمه بمناسبت  روز صنايع كوچك برگزارشد؛

تور صنعتي بانوان كارآفرين و صنعتگر گلستان از مبلمان عطا آباد 

کارآفرینی

سینا غریب  
خبرنگار جمله

زهره وحیدی 
خبرنگار روزنامه جمله 



پســت  میــلادی،  نوزدهــم  قــرن  اواخــر  در 
امپرسیونیســم در فرانسه ظهور کرد. »وینسنت 
ون گــوگ« و »پــل ســزان« ،  نقــاش فرانســوی از 
پیشــگامان این جنبش هنری بــزرگ بودند که 
ویژگی بــارز آن نوع خــاص به کارگیری ضربات 
و  چشــم انداز  بــه  آوانــگار  رویکــردی  قلم مــو، 
اســتفاده از رنگ هــای ســرزنده بود.بــه گزارش 
ایســنا، در اواخــر قــرن نوزدهم میلادی، پســت 
امپرسیونیســم در فرانسه ظهور کرد. »وینسنت 
ون گــوگ« و »پــل ســزان« ،  نقــاش فرانســوی از 
پیشــگامان  این جنبش هنری بــزرگ بودند که 
ویژگی بــارز آن نوع خــاص به کارگیری ضربات 
قلم مو، رویکردی آوانگار به چشم انداز و استفاده 
از رنگ های سرزنده بود.»سزان« علاوه بر نقشی 
که به عنوان یک هنرمند پســت امپرسیونیست 
مهم ایفا کرد،  به عنوان پدر »فوویسم« و پیشگام 
»کوبیسم« نیز شناخته می شود. با توجه اهمیت 
»ســزان «  در این ژانرهای پیشــرو،  از این هنرمند 
به عنوان یکی از تاثیرگذارترین شــخصیت های 

تاریخ هنر مدرن یاد می شود.

»سزان«  کیست؟   
در  میــلادی   ۱۸۳۹ ســال  در  ســزان«   »پــل 
جنــوب  در  شــهری  »اکس-آن-پرووانــس«، 
فرانسه متولد شد. او که بیشتر در این شهر کار 
و زندگی می کرد،  مــدت زمانی هم در پاریس 

صرف می کرد و با هنرمندان امپرسیونیســتی 
مونــه«  »کلــود  و  کســات«  »مــری  همچــون 

معاشرت می کرد. 

زیبایی شناسی  
»سزان«  در نخستین سال های فعالیت هنری 
از کاردک نقاشــی بــرای خلــق تابلوهایــی بــا 

بافت سنگین استفاده می کرد.

نمای کج  
»ســزان« در نقاشــی هایش اغلب تصویرهای 
خلاقانه تر از یک محیط را به ترکیب بندی های 

واقع گرایانه ترجیح می داد.

ورق بازان  
از جمله مهم ترین آثار هنری او به »ورق بازان« 
می توان اشــاره کــرد. در حوالــی ۱۸۹۰ میلادی 
نقاشــی های  از  مجموعــه   »ســزان«   کــه  بــود 
پنج عــددی را خلــق کرد کــه »ورق بــازان« نام 
داشتند. با اینکه این تابلوهای نقاشی با تمرکز 
بر یــک موضــوع نقاشــی شــده بودنــد، اما در 
تعداد نفراتی که در آن ها نقاشی شده و سبک 
به کار رفته متفاوت بودند. برای مثال نقاشــی 
»ورق بازان«)۱۸۹۴ تا ۱۸۹۵( یکی از ســه تابلو 
نقاشــی اســت که در آن دو ورق باز پشــت یک 

میز به تصویر کشیده شده است.

هنرمندی که »پدر هنر مدرن« نام گرفت
هنر مدرن

شاعرانگی
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قـاب

سخن روز

عشایر لرستان در طول سال برای دست یافتن به مراتع سرسبز در ییلاق و قشلاق دوبار اقدام به کوچ می کنند؛ در بهار از نیمه 
فروردین تا اواخر اردیبهشت از منطقه گرمسیر )شهرهایی در استان خوزستان( به منطقه سردسیر در استان چهار محال و 

بختیاری و دامنه های شمالی رشته کوه زاگرس نقل مکان می کنند و از اواخر شهریور تا اواسط آبان هم همین مسیر را برمی 
گردند. عشایر در ییلاق در بخش هایی از منطقه زز و ماهرو در شهرستان الیگودرز ساکن می شوند و بساط زندگی ساده خود را در 

کنار مردمان این مناطق پهن می کنند.
عکس: فریبا طرحانی

عشایر بختیاری در ییلاق

از خدا بترس و در راه خدا از مردم ترس نداشته باش

»امیرالمومنین علیه السلام«

سوژه روز
معــاون مطبوعاتی وزیر ارشــاد می گویــد، از ابتدای 
حضــور ۲۲ ماهــه اش در معاونــت مطبوعاتی، این 
مطالبــه در میــان اهالــی رســانه وجــود داشــت کــه 

جشنواره ملی مطبوعات احیاء شود.
بــه نقل از خبرگزاری فــارس ، روزی که وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی، فرشاد مهدی پور را برای معاونت 
مطبوعاتی اش انتخاب کرد، روزنامه نگاران فراوانی 
از این انتخاب، استقبال کردند. حتی محمد خدادی، 
معــاون مطبوعاتــی دولت گذشــته نیز کــه دولتش 
مشــی کاملا متفاوتی با دولت ســیدابراهیم رئیسی 
داشــت، انتخاب مهدی پور به عنــوان معاون جدید 
امور مطبوعاتی را انتخابی خوب و مناســب ارزیابی 
کرد و گفت: او از جنس رسانه است و آشنایی خوبی 

با ابعاد مختلف حوزه رسانه دارد.
مؤســس و ســردبیر روزنامــه صبح نــو، عضــو هیأت 
مدیــره خبرگــزاری مهــر و روزنامه هــای جام جــم، 
فــردا،  خبــری  ســایت  و  تهران تایمــز  و  صبح نــو 
مدیــر خبرگزاری هــای خانــه ملــت و شــانا )پایــگاه 
اطلاع رسانی وزارت نفت(، سردبیری هفته نامه های 
دبیــری  آینده ســازان،  و  ســروش هفتگی  پنجــره، 
در  خبرنــگاری  و  خبــر  و  همشــهری  روزنامه هــای 
روزنامه هــای قدس و جام جم و خبرگــزاری فارس، 
بخشی از سوابق تأسیسی و مدیریت رسانه ای کسی 
اســت که دکتــرای سیاســت گذاری فرهنگــی دارد و 
تاکنــون بیش از ۱۰ عنــوان کتاب در حوزه های ســواد 
 رســانه، مســائل سیاســی، فتنه ۸۸ و ... از او منتشــر 

شده است.
ســپهر  در  مطبوعاتــی  معاونــت  نقــش  دربــاره 
رسانه ای کشــور، انجمن های صنفی روزنامه نگاری، 
تنظیم گری محتوای فضای مجازی و تجربه برگزاری 
جشنواره رسانه های کشور با معاون مطبوعاتی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به گفت وگو نشستیم که در 

ادامه می خوانید:
از ابتدای فعالیت رسانه ای، نوعا به اقدامات تأسیسی 
در فضای رســانه ها پرداخته اید و چند مورد شاخص 
هــم در میــان ســوابق شــما به چشــم می خــورد. کار 

تأسیسی چه چالش هایی دارد؟
شــروع فعالیــت رســانه ای مــن از مجله نــگاره و در 
زمــان فعالیــت در اتحادیــه انجمن هــای اســلامی 
دانش آمــوزان بــود. ایــن مجلــه پیشــتر بــه شــکل 
دانش آموزی منتشــر می شــد، اما بعدها بــا رویکرد 
حرفه ای تغییراتی در آن اعمال شــد. مدت کوتاهی 
در موسسه همشهری و پس از به عنوان مدیرعامل 
خبرگزاری شانا )نفت( فعالیت داشتم که تغییرات 

ساختاری مختلفی در آن دوره انجام شد. 
پس از خبرگزاری شانا هم در خبرگزاری خانه ملت، 
هفته نامه پنجره، ســروش هفتگــی و روزنامه صبح 
نو کار کردم. به طور کلی تغییر و تاســیس در فضای 
رسانه ها اشــکالاتی دارد. اشکال اول این است که در 
بسترهای جدید، نیروی انسانی زبده وجود ندارد. به 
طور مثال در دوره ای که همه نیروها به سمت فضای 
مجــازی حرکت کردند، نیروی زبــده کار مطبوعاتی 
کاهــش پیدا کرد. پس در شــرایط موجود پیدا کردن 
نیروی انســانی موضــوع مهمی بود. بــه لطف حق 
در سال های فعالیت رسانه ای، به جز دو سه نیروی 
کلیــدی از همان رســانه، مابقی کار را بــا نیروی های 
جدید پیش بردیم. نکته مهم دوم پشتیبانی است. 
شما در هر رسانه جدید باید نسبت به تامین منابع 
آن فکر کنید. ضمن اینکه باید به درآمدزایی و تامین 
مالی نیروی انســانی آن بیندیشــید. نکته ســوم این 
است که باید برای بقای مجموعه فکر کنید. به طور 
کلی باید مجموعه اقداماتی در حوزه تاسیس انجام 
شود که تغییرات بنیادین بدون توجه به این نکات به 

سرانجام نمی رسد.
از ابتــدای شــروع کار در معاونت مطبوعاتــی وزارت 
ارشــاد، واکنش هــای مختلفی از ســوی اهالی رســانه 
نسبت به شما وجود داشت. با توجه به اینکه پیش تر 
در قامت مدیر یک رســانه فعالیت داشتید، در دوره 
جدید چالش خاصی در مواجهه با رسانه ها نداشتید؟

یــک نکتــه لازم اســت بیــان شــود و آن هــم اینکــه 
معاونــت مطبوعاتــی متولی ۴ حوزه اســت نه فقط 
رســانه ها و مطبوعــات. یکی از حوزه های آن رســانه 
اســت که ذیــل اداره کل مطبوعات داخلی فعالیت 
دارد. حــوزه دوم، رســانه های خارجــی اســت. حوزه 
ســوم تبلیغــات تجــاری کــه در سراســر کشــور حتی 
تبلیغات تلویزیونی نیز باید از معاونت مطبوعاتی 
مجــوز کســب کننــد. حــوزه چهــارم هم به مســائل 
آموزشــی مرتبط می شــود و دفتر مطالعــات در آن 

وجود دارد.
پــس معاونــت مطبوعاتــی فقــط مســئول تامیــن 
رسانه ها نیست. همانطور که گفتید از ابتدا با خوش 
اقبالی از ســوی اهالی رسانه روبرو بودم. البته ناگفته 
نماند که معاونان مطبوعاتی سابق هم نوعاً خارج 
از ایــن حــوزه نبودند. می توان گفت تمــام معاونان 
مطبوعاتی ســابق همگــی آدم های خبــره ای بودند 
و همــه این افراد از چهره های شــناخته شــده حوزه 
رسانه ها هستند. همین نکته باعث شده در سال های 

مختلف نوعی ثبات در این معاونت به وجود بیاید.
به هــر حال معاونــت مطبوعاتی نهاد سیاســتگذار 
در  مجموعــا  دارد.  ســتادی  موقعیــت  و  اســت 
طــول حــدود ۲۰ ســفر اســتانی حتما یک جلســه با 
 اصحــاب رســانه و بازدیــد از کانون هــای تبلیغاتــی 

یا پیشکسوتان داشته ام.
معاونــت مطبوعاتی متولــی 4 حوزه اســت. یکی از 
حوزه های آن رسانه است که ذیل اداره کل مطبوعات 
داخلی فعالیت دارد. حوزه دوم رسانه های خارجی 
اســت. حــوزه ســوم تبلیغات تجــاری که در سراســر 
کشــور حتی تبلیغات تلویزیونی نیز باید از معاونت 
مطبوعاتی مجوز کســب کنند. حــوزه چهارم هم به 
مسائل آموزشی مرتبط می شود و دفتر مطالعات در 

آن وجود دارد
در تهــران هم ســه نــوع ارتبــاط بــا رســانه ها داریم. 
ارتباط موضوعی، جلســات هم اندیشــی با اصحاب 
رسانه در مناسبت های مختلف و جلسات توجیهی 
در موضوعات مختلف و سلسله مسائل اقتصادی، 
فرهنگی، امنیتی و سیاسی که باعث می شود اهالی 
رســانه در حــال رفــت و آمــد بــه معاونــت باشــند. 
به همیــن میزان بــا رســانه های خارجی، با اســاتید 
 علوم ارتباطات و کانون های تبلیغاتی نیز جلســاتی 

صورت می گیرد.
در دهه ۷۰ »فصلنامه رســانه« ذیــل دفتر مطالعات و 
تحقیقــات رســانه ها در معاونت مطبوعاتی منتشــر 
می شد که مرجع آموزشی بسیاری از اهالی رسانه بود. 

حتی خیلی از آن ها با همین منابع روزنامه نگار شدند. 
در حال حاضر وضعیت آموزش های روزنامه نگاری 

چگونه است؟
در دوره هایی که اشاره داشتید، ما به این میزان مراکز 
آموزشــی رســانه ها و روزنامه نگاری در ســطح کشور 
نداشتیم. امروزه حدوداً بیش از ۲۰ دانشکده و مرکز 
آموزشــی در حــوزه روزنامه نــگاری و روابط  عمومی 
داریم. مرکز مطالعات رسانه ها در دهه ۸۰ به جهت 
اینکه هنوز از الگوهای قدیمی آموزش روزنامه نگاری 
اســتفاده می کــرد، از مرکزیــت آموزش خارج شــد. 
همانطور که شاهدیم در دهه ۸۰ روزنامه نگاری های 
تصویــری و مجــازی وارد کار شــد. مثــلًا گرافیکی که 
در دهه هــای ۶۰ و ۷۰ یــاد گرفته بودیــم، در دهه ۸۰ 

منسوخ شده بود.
دفتــر بــه میــزان ایــن تغییــرات، تغییر نکــرد. بنده 
خدمت برخی از آقایان گفته ام که ایده پیشــرو شما 
در تاســیس دفتــر مطالعات در ۳۰ ســال پیش ایده 
خوبــی بود، اما دفتر مطالعات بایــد هم اکنون ایده 
پیشــرویی بــرای ۳۰ ســال آینــده داشــته باشــد. این 
نکتــه را در دســتور کار خــود در معاونت مطبوعاتی 
گذاشته ایم و شورای پژوهش در همین راستا تشکیل 

شده است. 
کار دوم مــا، آموزش اســت. در شــرایط فعلی اقبال 
نســبت به مســائل آموزشــی بالاســت و در حالی که 
زمستان گذشته کشور درگیر اغتشاشات بود، بیش از 
۸۰۰ نفر به صورت وبیناری در کارگاه های آموزشــی 
شــرکت کردند. بحث های مرتبط بــا اخبار جعلی و 
سواد رســانه ای را ســعی کردیم در مسائل آموزشی 
گسترش دهیم. رویدادهای جشنواره ای در استان ها 
با ترتیبات، قالب ها و رویکردهای جدید ابلاغ شده و 
همه استان ها می توانند برای خودشان جشنواره های 

استانی برگزار کنند.
دفتــر  جشــنواره ها،  ایــن  داوری  و  محتــوا  متولــی 
مطالعات است. پس تلاش ما این بوده که دوره های 
آموزشــی را با موضوعات جدید به روزرســانی کنیم. 
مثــلا بــرای حــوزه علــوم شــناختی بــا مرکــز علــوم 
شناختی تفاهمی انجام شده که دوره های آموزشی 
برای خبرنگاران انجام شود. این ها همه موضوعات 
آن هــا  بــه  مطالعــات  دفتــر  کــه  اســت   جدیــدی 

توجه می کند. 
انجمن های صنفی مختلفی با طیف ها و گرایش های 
متنوع در فضای رسانه ای کشور فعالیت دارند. گاهی 
شــاهدیم برخی از این تشــکل ها رویکرد سیاسی هم 
اتخاذ می کنند. ایــن تقابــل را در انجمن های صنفی 

روزنامه نگاری چگونه ارزیابی می کنید؟
مــا ســه گــروه انجمن صنفــی در حــوزه رســانه های 
مجــوز  رفــاه  وزارت  از  گــروه  یــک  داریــم.  داخلــی 
می گیرند. خانه های مطبوعات هم از اداره کل ارشاد 
مجوز می گیرند. گروه سوم هم موقعیت های محلی 
دارند و اســتانداری یا بســیج رســانه مجــوز فعالیت  
ایــن گونه از رســانه ها را داده اند. پس ما با گروه های 
مختلفــی از انجمن ها مواجه هســتیم. تعامل ما با 
همه انجمن ها در بحث های حرفه ای پایدار اســت. 
برخــی از تشــکل ها کــه بــه طــور خــاص از معاونت 
مطبوعاتی درخواســت ویژه ای دارند مورد حمایت 
قرار می گیرند. حتی انجمن هــای دارای مجوزی که 
صورت هایــی از فعالیت هــای صنفی ـ سیاســی نیز 

دارند، مورد حمایت واقع می شوند.
تشــتت و اختلافاتــی هــم وجــود دارد، ولــی مــا در 
معاونــت مطبوعاتــی تــلاش داریم تا لایــه صنفی 
انجمن ها را با مشــورت اصنــاف پیش ببریم. هیات 
نظــارت بر مطبوعات هفت عضو دارد که برای یک 
عضــو آن انتخابــات صنفــی برگزار می شــود. یعنی 
صنــف یک نماینده منتخــب خــود را در این هیات 
دارد و تلاش ما هم این است که روابط حرفه ای خود 
با این اصناف را دنبال کنیم. امیدواریم این بخش به 
حرکت صنفی خود وفادار باشد و کار سیاسی را وارد 

فضای کاری خود نکند.
تعامل ما با همه انجمن هــا در بحث های حرفه ای 
پایدار اســت. برخی از تشــکل ها که به طور خاص از 
معاونت مطبوعاتی درخواست ویژه ای دارند، مورد 
حمایــت قــرار می گیرند. حتــی انجمن هــای دارای 
مجــوزی کــه صورت هایــی از فعالیت هــای صنفی ـ 

سیاسی نیز دارند مورد حمایت واقع می شوند.
بــا توجــه اینکــه معاونــت مطبوعاتــی حوزه هــای 
مســئولیت را بــر عهــده دارد، آیــا تاکنــون در بحث 
تنظیم گری محتــوای فضای مجــازی مداخلــه ای از 

سوی معاونت صورت گرفته است؟
طبــق قانــون مطبوعات، هــر فعالیت رســانه ای در 
حــوزه صوت، تصویر و متن در هر بســتری بر عهده 
هیات نظارت بر مطبوعات و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی است. پس ما هیچ تفکیکی بین بخش های 
مجــازی، حقیقــی یا مکتــوب دیــداری و شــنیداری 
که خارج از صداوســیما فعالیت می کننــد، نداریم. 
یعنــی در کشــور یک نظــام یکپارچــه رســانه وجود 
دارد کــه قانــون مطبوعات از آن پشــتیبانی می کند. 
هیــات نظــارت رگولاتــور آن اســت و قدیمی تریــن 
نظام تنظیم گری در کشــور محســوب می شود؛یک 
هیات فراقوه ای که بیش از چهار دهه فعالیت دارد. 
سهم قابل توجهی از رسانه هایی که مجوز می گیرند 
پایگاه هــای خبری هســتند که به طور کلی در بســتر 
فضــای مجــازی فعالیــت می کننــد و تقریبــا تمــام 

رسانه های مکتوب، بخش فضای مجازی دارند.
همچنین در وزارت ارشاد یک مرکز توسعه فرهنگ 
و هنــر در فضای مجــازی داریم که قبلا بــا نام مرکز 
رسانه ها دیجیتال فعالیت داشت. این مرکز خود را 
متولی رسانه های غیرخبری می داند و بیش از ۳۰۰ 
هزار واحد ثبتی در آنجا دیده می شود که تماما آن ها 
در بستر فضای مجازی حضور دارند. پس در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نه تنها نسبت به این بخش 
بــی توجه نیســتیم، بلکــه تکالیفی داریــم که هیأت 

وزیران یا مجلس وضع کرده است.
طبــق قانــون مطبوعات، هــر فعالیت رســانه ای در 

حــوزه صوت، تصویر و متن در هر بســتری بر عهده 
هیات نظارت بر مطبوعات و وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی است.
آیا در آینده پیش رو می تــوان وجود مرکزی فراقوه ای 
را در نظــارت بر محتوا های صوتــی و تصویری فضای 

مجازی در نظر داشت؟
هیــأت نظــارت بــر مطبوعــات همین موقعیــت را 
در حــوزه رســانه ها دارد. نهــادی فراقــوه ای و هفــت 
دستگاهی که قدیمی ترین تنظیم گر محتوا در کشور 
اســت. یــا باید ایــن تنظیم گر توســعه پیدا کنــد و به 
تنظیم گر محتوا ارتقاء وضعیت بدهد و ساختارهای 
آن اصلاح شود، یا اینکه ما باید یک تنظیم گر جدید 
و واحد در کشور به وجود بیاوریم. تنظیم گری محتوا 
امــر بســیار مهــم و حاکمیتی اســت و یک ســازمان 
خــاص نمی توانــد متولــی آن باشــد. ممکن اســت 
برخی بخش های دیگر بر خلاف وزارت ارشــاد ســاز 
و کار فراقوه ای نداشــته باشــند و الزاما یک ســازمان 
خــود را متولی این حوزه بداند. اینجاســت که بحث 
تعارض منافع و شــبهات و شــائبه های آن به وجود 

می آید. 
مرکــز ملــی فضــای مجــازی بــرای همیــن عنــوان 
بــه وجــود آمــده و در ســال ۹۱ مصوبــه ای بــا عنوان 
»تنظیم گــر تنظیم گــران« دارد کــه مجددا در ســال 
۱۴۰۱ به روزرســانی شــده اســت. آنجا گفته شــده که 
تنظیم گران مختلف در آنجا عضو شوند و یک نهاد 
تنظیم گــری ملی به وجود بیاید. به طــور کلی دو راه 
پیــش رو داریم. یا یک تجمیع جدیــدی برای حوزه 
محتوا شــکل بدهیم یا یکی از ســازه های موجود که 

کارکرد حداقلی مثبتی داشته را توسعه بدهیم.
امسال شاهد برگزاری جشنواره رسانه های کشور پس 
از وقفه ای طولانی بودیم. از علت این وقفه طولانی و 
زمان برگزاری نمایشگاه مطبوعات در سال جاری برای 

ما بگویید.
معاونــت  در  بنــده  ماهــه   ۲۲ حضــور  ابتــدای  از   
مطبوعاتی، در اســتان ها و در میان اهالی رسانه این 
مطالبه وجود داشــت که جشــنواره ملی مطبوعات 
دوبــاره تأســیس شــود. تصــور ما ایــن بود کــه دیگر 
جشنواره مطبوعات را نمی توان برگزار کرد و از آنجا 
که غلبه رســانه های مکتوب کاسته شــده، جشنواره 

ملی رسانه های کشور باید برگزار شود.
اراده معاونــت مطبوعاتــی از ابتــدا این بــود که این 
برنامــه با یــک رویداد ملــی دیگر تطبیق پیــدا کند. 
پارســال برای اولین بــار در روز خبرنگار یــک رویداد 
خلق شــد و آیینی برای روز خبرنگار در تالار وحدت 
گرفتیــم. در همان زمان تصمیم گرفته شــد که این 
رویداد به یک سازه پایدار تبدیل شود. بنابراین مقرر 
شــد روز ۱۷ مــرداد اختتامیــه جشــنواره  رســانه های 
کشــور باشــد. این رویداد به آیینی تبدیل شــد که روز 
خبرنگار با جشــنواره تطابق داشته باشد و فقط یک 
گرامیداشت معمولی برای بررسی مسائل نباشد و 
اصحاب رسانه نتایج عملکرد خودشان را نیز ببینند. 
حدود هفت هزار اثر به این جشنواره رسید که نسبت 
به آخرین دوره جشنواره که سال ها پیش برگزار شده 
بود، تعداد آثار سه برابر شده بود. در این دوره تعداد 
جوایــز نزدیک به ۲۰ جایزه رســیده بود. ســه مرحله 
داوری آثار انجام شــد که در داوری نهایی نزدیک به 

چهار هزار اثر مورد بررسی قرار گرفت. 
در حــال حاضــر رویدادهــای بین المللــی هم مثل 
جشــنواره خــزر داریــم کــه کشــورهای حاشــیه خزر 
هر ســاله در آســتاراخان روســیه برای این جشــنواره 
رســانه ای دور هــم جمع می شــوند. بــرای این، یک 
جشــنواره محلی پایه گذاری شــد که آثــار برتر آن به 
جشــنواره آســتاراخان راه پیــدا می کنــد. همچنیــن 
جشــنواره های مختلفــی در مناطق مختلف کشــور 
برگــزار می شــود. بــرای مثال جشــنواره طنــز گل آقا 
یادبــود مرحــوم صابــری فومنــی در زادگاه او واقــع 
در فومــن برگــزار می شــود. همچنیــن بــرای مریــم 
کاظم زاده جشنواره زن تراز انقلاب اسلامی در زادگاه 
ایشــان در شــیراز برگــزار خواهد شــد. بــرای کودکان 
برنامه ای جداگانه طراحی شده و در حوزه بین الملل 
نیز به زودی جشنواره ای با عنوان جشنواره خورشید 
را در شــهر مشــهد خواهیــم داشــت کــه در موضوع 
زن و رســانه تعــداد قابل توجهی از اصحاب رســانه 
ایــن جشــنواره  زنــان در سراســر جهــان در   حــوزه 

حضور می یابند.
تلاش ما این بوده که در وهله اول برای اینکه اصحاب 
رســانه ها آثار خــود را در این رویدادها ببینند، تعداد 
جشــنواره ها را افزایش دهیم. دوم اینکه استان های 
کشــور هم تــا حد امکان در این جشــنواره مشــارکت 
داشته باشند. امسال ان شاءالل نمایشگاه مطبوعات 
نیز که حدود پنج ـ شش سال متوقف شده در فصل 

پاییز با عنوان نمایشگاه رسانه ها برگزار خواهد شد. 
و  کتــاب  نمایشــگاه  همزمــان  برگــزاری  تجربــه  مــا 
مطبوعــات را در دهــه ۷۰ داریــم. آیا در شــرایط فعلی 
امکان برگزاری همزمان نمایشگاه کتاب و مطبوعات 

وجود دارد؟
علــت اینکه نمایشــگاه مطبوعــات با تاخیــر برگزار 
شــد، این بود که قصد داشتیم نمایشگاه مطبوعات 
در کنار نمایشــگاه کتاب برگــزار شــود. در دو دوره ای 
که نمایشــگاه کتاب برگزار شــده غرفه مطبوعات را 
در نمایشــگاه تأسیس کردیم. این حرکتی در جهت 
برگــزاری نمایشــگاه مطبوعــات در کنــار نمایشــگاه 
کتــاب بــود که امکان پشــتیبانی برای هــردوی آن ها 
ســخت بود. بنده شــخصا با برگــزاری همزمان این 
دو نمایشــگاه در کنــار هم موافق بودم، اما دوســتان 
استدلال های دیگری برای اهمیت جداسازی این دو 

نمایشگاه داشتند.
چون فرصت شــما تنگ اســت و باید بــه یکی دیگر 
از برنامه های روز خبرنگار در استان گلستان برسید، 
ســئوالاتمان را محدود کردیم، امــا اگر نکته ای باقی 

مانده، می شنویم.
دو نکته قابل طرح اســت. نکتــه اول اینکه تلاش ما 
این بوده نظامات رتبه بندی رسانه ها را به روزرسانی 
ســایت ها،  رتبه بنــدی  نظامــات  تمــام  کنیــم. 
خبرگزاری هــا و روزنامه ها را بازنگری و ابلاغ کردیم. 
دوم هــم اینکه همه لوایح،  آیین نامه ها و قواعد این 
حــوزه بازنگری شــد. پس تــلاش کردیــم در همین 
مدت تمام لوایح را به جهت به روزرسانی با شرایط 
موجود مورد بررســی قرار بدهیم. بعضــی از قواعد 
مربــوط بــه قانون مجلس ســال ۱۳۳۵ بــود. برخی 
از آییــن نامه هــای دولتی بیش از ســه دهــه از تاریخ 
آن گذشــته اســت. البتــه مســیر هموار نیســت، ولی 

امیدواریم به سرانجام برسد.

  اهالی رسانه از سال ها پیش
خواهان احیای جشنواره مطبوعات بودند

 با اتمام فعالیت یک ماهه رادیو محرم روی موج 
۹۵.۵ مگاهرتز، رادیو اربعین روز پنجشنبه ساعت 

۱۸:۰۰ روی همین موج آغاز به کار می کند.

رادیو اربعین ۲۶ مرداد آغاز به کار می کند

درنگی بر سروده های خیال انگیز 
 شعرای معاصر ایران و جهان 

به صورت موسیقی گفتار

 وقتی به ادبیات
گوش جان می سپاریم

"بهار غریب" سروده حمید مصدق با اجرای 
مهرداد محمدپور

بهار غریب
من به درماندگی صخره و سنگ

من به آوارگی ابر ونسیم
من به سرگشتگی  آهوی دشت

من به تنهایی خود می مانم
مــن در این شــب کــه بلند اســت بــه اندازه 

حسرت زدگی
گیسوان تو به یادم می آید

مــن در این شــب کــه بلند اســت بــه اندازه 
حسرت زدگی

شعر چشمان تو را می خوانم ...
چشم تو چشمه شوق

چشم تو ژرفترین راز وجود
برگ بیدی است که با زمزمه جاری باد

تن به وارستن عمر ابدی می سپرد
تو تماشا کن

که بهاری دیگر
پاورچین پاورچین

از دل تاریکی می گذرد
و تو در خوابی

و پرستوها خوابند
و تو می اندیشی

به بهاری دیگر
و به یاری دیگر

نه بهاری
و نه یاری دیگر

حیف
اما من و تو

دور از هم می پوسیم
غمم از وحشت پوسیدن نیست

 غمم از زیستن بی تو دراین لحظه 
پر دلهره است

دیگر از من تا خاك شدن راهی نیست
از سر این بام

این صحرا این دریا
پر خواهم زد خواهم مرد

غم تو این غم شیرین را
با خود خواهم برد

داستان

 یک داستان کوتاه 
در مورد یک لیوان شیر: 

بهای یک لیوان شیر
روزگاری پســرکی فقیــر بــرای گــذران زندگــی و 
تأمین مخارج تحصیلش دست فروشی می کرد؛ 
از ایــن خانه به آن خانه می رفت تا شــاید بتواند 
پولــی بدســت آورد. روزی متوجــه شــد کــه تنها 
یــک ســکه ۱۰ ســنتی برایــش باقیمانده اســت و 
ایــن درحالی بود که شــدیداً احســاس گرســنگی 
می کرد. تصمیــم گرفت از خانه ای مقداری غذا 
تقاضا کند. به طور اتفاقی در خانه ای را زد. دختر 
جــوان و زیبایــی در را بــاز کرد. پســرک بــا دیدن 
چهره زیبای دختر دســتپاچه شد و به جای غذا، 
فقــط یــک لیــوان آب درخواســت کرد.دختر که 
متوجه گرســنگی شدید پسرک شده بود به جای 
آب برایــش یک لیوان بزرگ شــیر آورد. پســر به 
آهستگی شــیر را سر کشــید و گفت: »چقدر باید 

به شما بپردازم؟«
دختر پاسخ داد: »چیزی نباید بپردازی. مادر به 

ما آموخته که نیکی ما به ازائی ندارد.«
پســرک گفــت: »پس مــن از صمیم قلب از شــما 
سپاسگزاری می کنم.«سال ها بعد دختر جوان به 
شدت بیمار شد. پزشکان محلی از درمان بیماری 
او اظهار عجز نمودند و او را برای ادامه معالجات 
بــه شــهر فرســتادند تــا در بیمارســتانی مجهــز، 

متخصصین نسبت به درمان او اقدام کنند.
دکتر هوارد کلی، جهت بررسی وضعیت بیمار و 
ارائه مشــاوره فراخوانده شد. هنگامی که متوجه 
شــد بیمــارش از چه شــهری به آنجــا آمده برق 
عجیبی در چشــمانش درخشید. بلافاصله بلند 
شــد و به ســرعت به طــرف اطاق بیمــار حرکت 
کــرد. لبــاس پزشــکی اش را بــر تــن کــرد و برای 
دیــدن مریضــش وارد اطاق شــد. در اولین نگاه 
او را شناخت.ســپس به اطاق مشــاوره بازگشت 
تــا هــر چــه زودتــر بــرای نجــات جــان بیمارش 
اقدام کند. از آن روز به بعد زن را مورد توجهات 
خــاص خــود قــرار داد و ســر انجــام پــس از یک 
تــلاش طولانــی علیــه بیمــاری، پیــروزی از آن 
دکتر کلــی گردید.آخرین روز بســتری شــدن زن 
در بیمارســتان بــود. به درخواســت دکتــر هزینه 
درمــان زن جهــت تائید نزد او برده شــد. گوشــه 
صورتحســاب چیــزی نوشــت. آن را درون پاکتی 
گذاشــت و برای زن ارســال نمود.زن از باز کردن 
پاکت و دیدن مبلغ صورتحساب واهمه داشت. 
مطمئن بود که باید تمام عمر را بدهکار باشــد. 
ســرانجام تصمیــم گرفــت و پاکــت را بــاز کــرد. 
چیــزی توجــه اش را جلــب کــرد. چنــد کلمه ای 
روی قبض نوشــته شده بود. آهسته آن را خواند: 
»بهای این صورتحســاب قبلًا با یک لیوان شــیر 

پرداخت شده است!«
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چنــد دوســت دوران دانشــجویی کــه پــس از 
فارغ التحصیلی، هر یک شغل های مختلفی 
داشتند و در کار و زندگی خود نیز موفق بودند، 
پــس از مدت ها با هم به دانشــگاه سابقشــان 
رفتند تا با استادشــان دیداری تازه کنند. آن ها 
مشــغول صحبت شده بودند و طبق معمول 
بیشــتر حرف هایشــان هــم شــکایت از زندگی 
بود! استادشــان در حین صحبــت آن ها قهوه 
آمــاده می کــرد؛ او قهــوه جــوش را روی میــز 
گذاشــت و از دانشجو ها خواست که برای خود 

قهوه بریزند.
روی میــز لیوان هــای متفاوتــی قــرار داشــت: 
شیشه ای، پلاستیکی، چینی، بلور و لیوان های 
دیگــر. وقتــی همــه دانشــجو ها قهوه هایشــان 
را ریختــه بودنــد و هریــک لیوانــی در دســت 
داشــت، استاد مثل همیشه آرام و با مهربانی 
گفت:»بچه هــا، ببینید؛ همه شــما لیوان های 
ظریــف و زیبــا را انتخــاب کردیــد و الان فقــط 
لیوان هــای زمخــت و ارزان قیمــت روی میــز 

مانده اند!«
دانشــجو ها که از حرف های استاد شگفت زده 
اســتاد  و  ماندنــد  ســاکت  بودنــد،  شــده 
حرف هایــش را بــه این ترتیب ادامــه داد:»در 
حقیقــت چیزی که شــما واقعاً می خواســتید 

قهــوه بــود و نــه لیــوان، امــا لیوان هــای زیبا را 
انتخــاب کردیــد و در عیــن حــال نگاه تــان به 
لیوان های دیگران هــم بود؛ زندگی هم مانند 
قهوه است و شغل، حقوق و جایگاه اجتماعی 
ظرف آن اســت. این ظرف ها زندگی را تزیین 
می کنند، اما کیفیت آن را تغییر نخواهند داد.
البتــه لیوان هــای متفــاوت در علاقــه شــما به 
نوشــیدن قهوه تأثیر خواهند گذاشــت، اما اگر 
بیشــتر توجه تان بــه لیوان باشــد و چیز های با 
ارزشــی مانند کیفیت قهوه را فراموش کنید و 
از بوی آن لذت نبرید، معنی واقعی نوشیدن 
قهوه را هم از دســت خواهید داد. پس از حالا 
به بعد تلاش کنید نگاه تان را از لیوان بردارید 
و در حالــی کــه چشــم هایتان را بســته اید، از 

نوشیدن قهوه لذت ببرید.

یک داستان کوتاه آموزنده در مورد جهان بینی: 

قهوه زندگی

داستان

مهدی پور، معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد:


